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رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:
کلاهبرداری با شگرد دریافت بیعانه از کاربران

  

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم گفت :در یک سال اخیر ۱۲هزار پرونده وارد 
شعبه های تعزیرات شده که ۹۸درصد آن ها منتهی به صدور حکم شده است و ۷۰ 
درصد پرونده ها نیز وارد اجرای احکام شده است و ۵۵ میلیارد ریال جریمه نیز وصول 
شده است.مهدی ریاضی،  پیش  از ظهر روز شنبه در نشست خبری که به مناسبت 
هفته قوه قضاییه برگزار شد، با بیان اینکه سند تحول قضایی که توسط حجت الاسلام 
والمسلمین رئیسی اجرائی شد بعداز ایشان هم باید پیگیری  شود، عنوان کرد: 
تعزیرات حکومتی مرجع رسیدگی کننده به تخلفات است؛ اما برخی کنترل و نظارت 

مدیرکل امور مالی شهرداری قم با تشریح بودجه سال ۱4۰۰ شهرداری گفت: بر اساس 
پیش بینی ها به طورقطع بودجه ای اصلاحی امسال متمم خواهد داشت. مهرداد توکلی با 
اشاره به پیش بینی بودجه ۱4۰۰ شهرداری قم به صورت انقباضی اظهار داشت: پیشنهاد 
شهرداری در روند پنج ساله نزدیک به چهار هزار میلیارد تومان بود، اما در نهایت بعد از 
بررسی ها، این بودجه سه هزار و ۶۰ میلیارد تومان نهایی شد. وی با بیان اینکه بودجه 
شهرداری با در نظر گرفتن منابع و مصارف تنظیم شده که بخش منابع به درآمدها و بخش 
مصارف مربوط به هزینه های جاری و عمرانی است، افزود: بررسی لایحه بودجه ۱4۰۰ 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

صدور حکم برای 98درصد پرونده های تعزیراتی 
مدیرکل امور مالی شهرداری قم مطرح کرد :

پیش بینی متمم در بودجه ۱۴۰۰ شهرداری قم مدیر عامل آبفای قم با اشاره به کمبود منابع آبی از افزایش 
۱۲ درصدی مصرف آب در استان قم طی سه ماهه ابتدایی 
سال جاری ابراز نگرانی کرد. علی جان صادق پور صبح شنبه 

در جلسه ستاد مدیریت بحران استان قم با اشاره به آغاز هفته 
باید  قم  استان  مسئولین  گفت:  آب  مصرف  در  صرفه جویی 
اهتمام ویژه ای به مصرف آب و برق در مجموعه های اداری خود 

استاندار قم با تاکید برپا برجا بودن محدودیت های کرونایی 
مطابق با شرایط زرد در این استان گفت: باید نظارت ها بر اعمال 
محدودیت ها شدیدتر و جدی تر شود تا شاهد آغاز موج جدید 

بیماری نباشیم. بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت 
کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: بر اساس 
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

میزان رشد مصرف آب در استان 
قم نگران کننده است 
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مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم  خبرداد:

افزایش 10/5 درصدی آمار ازدواج در قم

شرط زندگی بهتر 
در دولت جدید

مردم   رای  با  و  تمام شد  ریاست جمهوری  انتخابات 
سیزدهمین رئیس دولت منتخب ایران تا چند وقت دیگر 

زمام امور را به دست می گیرد. انتخابات حاشیه هایی به دنبال داشت و تحلیل های 
زیادی از نتیجه و رویکرد کلی حاکمیت، تایید صلاحیت ها، آرای باطله و حتی نگاه و 
تفکر افرادی که شرکت نکردند ارائه شده و هنوز هم در محافل سیاسی و رسانه ای مورد 
توجه است که پرداختن به آن وظیفه تحلیل گران و صاحب نظران است نه مدیران و 
مسئولانی که کارکرد اصلی آنها اداره بهتر و مطلوب تر سطوح اجتماعی و اقتصادی 
جامعه و مردم است. یکی از مهمترین ایراداتی که به رفتار و گفتار نیروهای سیاسی، 
مدیران و مسئولان در این سالها می توان گرفت؛ تاکید، تمرکز مطلق و کلی بر سیاست، 
ترجیح منافع جریانی بر منافع ملی و مصالح مردم است. تا جایی که رقابت های سیاسی  
و کوشش هایی که برای از میدان به در کردن رقیب و به شکست کشاندن سیاست ها و 
برنامه های آن تا اندازه ای مسئولان را از مردم دور کرد که جز در شعار و حرف های کلی 

و شعار های رنگارنگ توجهی به مشکلات کشور و مردم نمی کردند.
مردم ماندند و کوهی از مشکلات که در سایه رقابت های جناحی روز بر روز فشار ناشی 
از آن خانواده و شغل و آرامش و امنیت آنها  را در معرض فروپاشی قرار می داد. به هر 
حال انتخابات تمام شد و ما در قبال آن و در نوع نگاه به تحلیل های انتخاباتی که صورت 
می گیرد دو راه بیشتر پیش روی خود نداریم. یا باید به نزاع ها و جنگ و جدل سیاسی 
برای به کرسی نشاندن حرف های خود ادامه بدهیم یا اینکه برای منافع مردم و مصالح 
کشور به درجه ای از بلوغ اجتماعی و حتی سیاسی برسیم که متوجه شویم راه حل عبور 
از این همه مشکلات در گرو اتحاد و آرامش است که قطعا از مسیر جدل های سیاسی 

نمی توانیم به آن برسیم .
ایران برای ما بزرگ تر از سیاست است و مردم با اهمیت تر از جناح های سیاسی 
هستند. این حرف را نباید به منزله دوری از سیاست و در پیش گرفتن سیاست زدایی 
در اقدامات اجتماعی و جمعی است. منظور از این ادعا ایجاد توازن و نوعی تعادل در 
اقدامات اجتماعی و امر سیاسی است که با تفکیک و تعادل حوزه ها را در هم نمی ریزد 
و هر موضوعی را بدون دخالت هیجان و احساس و منافع زودگذر جناحی در جای خود 
بررسی می کند  که به نوعی توجه به عدالت را به ذهن ها می رساند. چه آنهایی که 
رای دادند، چه آنهایی که مشارکت نکردند و چه آنهایی که به سایر افراد حاضر در رقابت 
رای دادند در یک چیز مشترک هستند و آن امید به بهبودی اوضاع و آینده ای روشن 
برای کشور است  که اتفاقا از جدل های بی حاصلی که همیشه برای آن بهانه ای پیدا 
می شور خسته و رویگردان هستند. حالا انتخاب ماست یا با همدلی، تلاش و احترام به 
دولت آینده و رئیس جمهور رسمی جمهوری اسلامی ایران فردایی روشن و پر از امید را 
هدف قرار دهیم یا با دامن زدن به رقابت های حاد و بی حاصل و بی مبنای سیاسی روز 
بروز ثبات و آرامش کشور را در وادی بی ثباتی گرفتار کنیم. فکر می کنم راه حل اول تنها 
شرط زندگی بهتر و فردایی روشن تر برای مردمی است که ایران، آسایش، آرامش، رفاه و 
سربلندی آن را با همه وجود می خواهند  و این هدف و خواسته را در محیطی بدون تنش 

و جنجال و هیاهو های بی ثمر جستجو می کنند.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

آمار کرونایی های قم باز هم افزایش یافت 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اعلام پذیرش 31 بیمار کرونایی جدید در قم گفت: 

شمار بیماران بستری در بخش های بیمارستانی قم به 209 نفر رسیده است.
دکتر محمدرضا قدیر اظهارداشت: در شبانه روز گذشته منتهی به پنجم تیر ۴3 بیمار 
کرونایی در مراکز درمانی پذیرش شدند که از این تعداد 31 نفر برای طی مراحل درمان 

در بیمارستان های استان بستری شدند.
وی افزود: در این مدت 19 بیمار پس از بهبودی از بیمارستان مرخص شدند و یک نفر 

هم بر اثر عوارض ناشی از ابتلا به کرونا جان خود را از دست داد.
دکتر قدیر ادامه داد: از 209 بیمار بستری حال 2۷ نفر وخیم گزارش شده که در 

بخش های ویژه بیمارستانی تحت درمان هستند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم شمار تست های روزانه کرونا را ۴۷۶ تست اعلام کرد و 

گفت: نتیجه 11۷ تست مثبت بوده است.
دوز  شمار  گذشته  روز  شبانه  در  واکسن  دوز  تزریق 2۵۸  با  افزود:  همچنین  وی 

واکسن های تزریق شده در استان به عدد ۶0 هزار و 3۵1 دوز رسید.

پژمان گرامی*

شهردار قم در پیامی فرا رسیدن سالروز شهادت دکتر بهشتی و یاران 
مرتضی  گرامی داشت. دکتر سید  را  قوه قضائیه  و هفته  وفایش  با 
حزب  دفتر  بمب گذاری  سالروز  رسیدن  فرا  پیامی  در  سقائیان نژاد 
جمهوری اسلامی در سال 13۶0 و شهادت دکتر بهشتی و ۷2 نفر از 

یاران ایشان و فرا رسیدن هفته قوه قضائیه را گرامی داشت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

عمرهمزیستی  بیمه ی  موجب  اجتماعی،  و  فردی  اخلاق  ترویج 
مسالمت آمیز دراجتماع  شده و آسیب ها را کاهش می دهد و با فرسایش 
اخلاق فردی و اجتماعی در جامعه، شاهد ناهنجاری هایی هستیم که 
در قالب آسیب های اجتماعی به سلامت و وحدت پیکر اجتماع ضربه 
می زند. فاصله گیری از فطرت، اختلافات و نزاع ها را دامن می زند و در 
اینجاست که با قضاوت مبتنی بر عدالت، شاهد بازسازی هنجارها و 
تضمین امنیت اجتماعی هستیم به گونه ای که قوه قضائیه هم در دفع و 

هم دررفع تخلفات و بی عدالتی ها به خوبی نمایان می گردد.

خوف و رجاء در این رکن مهم حاکمیتی موج می زند؛ متخلفین از 
آن ترس و واهمه دارند و مظلومان به فریادرسی اش امیدوار، رسالت 
خطیرش در زمینه احیای عدالت، احقاق حقوق عامّه، تضمین اقتدار 
نظام و امنیت ملی، گسترش فرهنگ عدالت خواهی، ایجاد و بسط 
پایه های نظام   ، اعتماد عمومی  قانون گرایی و جلب  مَشی و منش 
مردم سالاری دینی را مستحکم می سازد. ادبیات قضائی و استقلال 
قضات در تاریخ اسلام بی نظیر بوده و نشان داده که عدالت موجب 
قوام جامعه است و بر رضایت افراد ارجحیت دارد و جزر و مد منافع 
اشخاص نمی تواند بر قانون مداری و عدالت محوری سایه افکند ودر 
نتیجه هیچ حاشیه امنی، بیمه تخلفات نخواهد بود. هفتم تیرماه سالروز 
فاجعه دردناک انفجار دفتر مرکزی حزب جمهوری اسلامی، فرصت 
مغتنمی برای تکریم تلاش های خالصانه قشر خدوم و متعهد در قوه 
قضائیه و شهیدان والامقام این عرصه است. اینجانب به نمایندگی 
از خانواده محترم شهرداری ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهید 
گرانقدر آیت الله بهشتی )ره( و یاران باوفایش، هفته قوه قضائیه را به 
تمامی مجاهدان این عرصه به خصوص به مجموعه متعهد و خدوم این 
قوه در استان، ریاست محترم کل دادگستری استان، دادستان محترم، 
و  کارکنان  دادگستری،  کارمندان  قضایی،  معاونین  شریف،  قضات 
اعضاء گرانقدر شورا های حل اختلاف استان قم که در امر پیشگیری 
از جرم، برخورد قاطع با متخلفان و قانون شکنان، رسیدگی به دعاوی 
و ایجاد صلح و سازش تلاش های فراوانی داشته اند تبریک و تهنیت 
عرض نموده، موفقیت و تاییدات الهی در مسیر خدمت به نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران را برای همه عزیزان آرزومندم.

سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام شهردار قم به مناسبت هفته قوه قضائیه

۱

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

آثار تاریخی قم
 به معرفی نیاز دارند

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان بازار دارویی کشور در ایام کرونا 
به خوبی مدیریت شد، گفت: در ماههای آینده به تدریج از واکسن های خارجی 
بی نیاز می شویم و حتی این امکان هست که در پاییز و زمستان واکسن ایرانی 

ضمن ثبت در سازمان جهانی بهداشت، به دنیا صادر شود. 
سعید نمکی روز شنبه در همایش معاونین غذا و داروی دانشگاه های علوم 
پزشکی سراسر کشور که به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد، گفت: در ابتدا 
می خواهم به چند سیاست اصلی که بعد از ورودم به وزارت بهداشت با کمک 
شما عزیزان ساماندهی کردیم، اشاره کنم. یکی از این ابعاد مهم، پاکیزه کردن 
و مبارزه با فسادی است که در آن مجموعه شکل گرفته بود. وی افزود:  تلاش 
زیادی کردیم تا با تکیه بر تولید داخلی و جلوگیری از واردات بی رویه و لگدمال 
کردن تولید داخل توسط واردات، کمک ویژه ای به تولید داخلی کنیم و در 
این راستا، سیاست ما این بود که سالیانه حداقل 2۵ درصد ارزبری را در حوزه 
واردات کاهش دهیم. اما این حرکت بسیار بزرگ با طوفانی از تخریب علیه همه 
ما مواجه شد. اما همه ما ایستادیم و ثابت کردیم که می شود در طول یک سال 
با وجود فشارهایی نظیر سیلاب های گسترده، مدیریت زائرین اربعین، آنفلوانزا 
و کووید 19، حداقل یک و نیم میلیارد دلار ارزبری در زمینه واردات دارو و 

تجهیزات پزشکی را کم کرد و به افزایش تولید داخلی تبدیل کرد.
بی نیازی از سایر کشورها در عرصه تامین همه اقلام مقابله با کرونا

به  نمکی ضمن قدردانی از تلاشگران عرصه دارو و تجهیزات پزشکی که 

افزایش تولید داخلی کمک کردند، گفت: در روزهای نخست شیوع کرونا مجبور 
بودیم ماسک و تجهیزات پزشکی را از بیرون از مرزها با خواهش و تمنا بیاوریم، 
اما با کمک شما در عرض کمتر از دو ماه به تولید داخلی همه اقلام رسیدیم 
و حتی در کمال بی نیازی توانستیم آماده صادرات اقلام پزشکی به بیرون از 

مرزها نیز شویم.
 این موفقیت جز با تلاش تولیدگران داخلی، جز با تسهیلات ویژه ای که در 
دانشگاه ها درنظر گرفته شد و جز با راهکارهای سازمان غذا و دارو برای صدور 
محوزهای موردنیاز میسر نمی شد. امروز با کمال افتخار می توانم بگویم که یکی 
از کشورهایی هستیم که در زمینه همه اقلام موردنیاز مقابله با کرونا، بی نیاز 

هستیم.
مانند  داروهایی  توانستند  ما  داروساز  همکاران  شد:  یادآور  بهداشت  وزیر 
فاویپراویر و رمدسیویر که واردات آنها برای ما حسرت بود را در کمتر از دو ماه 
تولید کنند؛ این موضوع یکی از افتخارات بی نظیر جمهوری اسلامی ایران 
است. این داروها حتی به مرحله صادارت نیز رسید. ما امروز، صادرکننده 
دستگاه های کمک تنفسی در جهان هستیم. بنابراین از تلاشگران عرصه دارو 
و تجهیزات پزشکی تشکر می کنم که اجازه ندادند نسخه ای در دست بیماران 
سرگردان بماند. )بجز نسخه هایی که خارج از نرم و فارماکوپه ما بود و برخی 
همکاران پزشک ما تجویز می کردند و مردم را به داروخانه ها گسیل داشته و آنها 

را سرگردان می کردند(.

وزیر بهداشت: 

به مناسبت میلاد امام رضا)ع( و هفته قوه قضائیه انجام شد؛در ماه های آینده از واکسن خارجی بی نیاز می شویم

موافقت رهبر انقلاب با عفو یا تخفیف 
مجازات تعدادی از محکومان

 رهبر معظم انقلاب اسلامی به 
مناسبت میلاد با سعادت حضرت 
قوه  هفته  و  علیه السلام  رضا  امام 
قضائیه با عفو یا تخفیف و تبدیل 
مجازات پنج هزار و یکصد و پنجاه 
موافقت  محکومان  از  تن  شش  و 

کردند. 
از  ایرنا  شنبه  روز  گزارش  به 
مقام  دفتر  اطلاع رسانی  پایگاه 
معظم رهبری،  به مناسبت سالروز 
امام  حضرت  سعادت  با  میلاد 
علیه السلام  علی بن موسی الرضا 
و هفته قوه قضائیه، رهبر انقلاب 
اسلامی با عفو یا تخفیف و تبدیل 

مجازات پنج هزار و یکصد و پنجاه و شش تن )۵1۵۶( از محکومان محاکم عمومی و انقلاب، 
سازمان قضایی نیروهای مسلح و تعزیرات حکومتی موافقت کردند.

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رییسی رییس قوه قضاییه به مناسبت فرا رسیدن 
سالروز میلاد حضرت امام رضا علیه السلام و هفته قوه قضائیه در نامه ای به رهبر انقلاب 
اسلامی پیشنهاد عفو یا تخفیف و تبدیل مجازات این محکومان را که پرونده های عفو آنان 
در کمیسیون عفو و بخشودگی بررسی شده و واجد شرایط لازم تشخیص داده شده اند، ارائه 
کرد که این پیشنهاد در اجرای بند 11 اصل 110 قانون اساسی مورد قبول حضرت آیت الله 

خامنه ای قرار گرفت.
 

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

آثار تاریخی قم به معرفی نیاز دارند
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: بعضی از آثار و ابنیه  
تاریخی قم منحصر هستند که برای واگذاری و بهره برداری بهینه توسط بخش خصوصی به 

معرفی نیاز دارند.
علیرضا ارجمندی روز  شنبه پنجم تیرماه 1۴00 با بیان این که برای واگذاری ابنیه   تاریخی 
آماده مشارکت با بخش خصوصی هستیم، اظهارداشت :براساس یک تفاهم نامه همکاری 
مجموعه تاریخی گنبد سبز که به لحاظ تاریخی و معماری منحصر به فرد است برای فعالیت های 

فرهنگی و هنری و جشنواره های متنوع در اختیار شهرداری قرار گرفت.
وی  با بیان این که مراکز تاریخی امروز به عنوان مقصد گردشگران و یا مکمل  سفر محسوب 
و  اقتصادی  مزایای  دارای  فرهنگی،  جنبه های  کنار  در  تاریخی  اماکن  افزود:  می شوند، 
اشتغالزایی نیز هستند بنابراین لازم است که با شیوه های مختلف این ظرفیت را به ارگان ها و یا 

افراد حقیقی که استعداد سرمایه گذاری در این بخش را دارند معرفی کنیم.
ارجمندی  با تاکید بر اینکه استان قم با تمدن ۷ هزار ساله و پیشینه تاریخی دارای ظرفیت 
مناسبی در خصوص آثار تاریخی است،تصریح کرد: برای حفظ این اماکن و معرفی آن به 

گردشگران باید از همه امکانات و قابلیت ها بویژه بخش خصوصی استفاده کرد.«
   وی اضافه کرد: در قم مجموعه کاروان سراها، خانه های تاریخی و قلعه های تاریخی متعدد و 

میراثی خوبی وجود دارد که هنوز برای عموم معرفی نشده است.

با حضور مسئولان قضایی استان قم صورت گرفت :

ارتقای دادگاه عمومی کهک به دادگستری 
دادگاه عمومی کهک در مراسمی با حضور مسئولان قضایی استان به دادگستری ارتقا یافت.
پس از اینکه هفته گذشته حکم اولین فرماندار شهرستان کهک توسط استاندار قم صادر شد، 
امروز در مراسمی دادگاه عمومی شهرستان کهک با حضور هیئت عالی قضایی استان و حجت 

الاسلام مظفری ریاست دادگستری استان به دادگستری ارتقا پیدا کرد.
در این مراسم از زحمات ۶ ساله آقای مهدی برزگر به عنوان ریاست دادگاه عمومی 
بخش کهک تقدیر و آقای خسرو انجم به عنوان رئیس دادگستری شهرستان کهک 

منصوب شد.
حجت الاسلام مظفری ریاست دادگستری استان قم در این مراسم گفت: دادگستری به 
علت نقش نظارتی که بر ادارات دیگر دارد پس از ارتقا بخش کهک به شهرستان جز اولین 

اداراتی هست که ارتقا را انجام داد تا پیشران ادارات دیگر استان در این کار باشد.
وی افزود: با ارتقا ادارات، ساکنان شهرستان کهک خدمات بهتر و بیشتری دریافت کنند.

علی صوفی: 

انتخاب رئیسی خللی در ادامه 
مذاکرات وین ایجاد نمی کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب 
تاکید کرد: تمامی مذاکرات برجام 
زیر نظر مقام معظم رهبری است 
داد،  خواهد  ادامه  را  آن  دولت  و 
ادامه  در  خللی  رئیسی  انتخاب 
مذاکرات وین ایجاد نمی کند.  علی 
صوفی در گفت وگویی، درباره این 
که سید ابراهیم رئیسی به عنوان 
ایران  رئیس جمهور  2سیزدهمین 

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

امریکاست که باید برای بازگشت به 
برجام تصمیم بگیرد

وزیر بهداشت: 

در ماه های آینده از واکسن خارجی 
بی نیاز می شویم

خارجه  امور  وزارت  سخنگوی   
ایران گفت : این آمریکاست که باید 
تصمیم خود را بگیرد و با لغو تحریم 
موثر  اجرای  و  غیرقانونی  های 
تعهدات قطعی خود، به برجام باز 
گردد.  »سعید خطیب زاده« افزود: 
جمهوری اسلامی ایران هیچ وقت 
برجام را ترک نکرده که بخواهد به 
برجام بر گردد. سخنگوی وزارت 

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
با بیان بازار دارویی کشور در ایام کرونا به 
ماههای  در  گفت:  شد،  مدیریت  خوبی 
خارجی  واکسن های  از  تدریج  به  آینده 
بی نیاز می شویم و حتی این امکان هست 
که در پاییز و زمستان واکسن ایرانی ضمن 
ثبت در سازمان جهانی بهداشت، به دنیا 
در  شنبه  روز  نمکی  سعید  شود.   صادر 
همایش معاونین غذا و داروی دانشگاه های 
2علوم پزشکی سراسر کشور که به صورت  ۱
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علی صوفی: 

انتخاب رئیسی خللی در ادامه مذاکرات 
وین ایجاد نمی کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: تمامی مذاکرات برجام زیر نظر مقام 
معظم رهبری است و دولت آن را ادامه خواهد داد، انتخاب رئیسی خللی در ادامه 

مذاکرات وین ایجاد نمی کند. 
علی صوفی در گفت وگویی، درباره این که سید ابراهیم رئیسی به عنوان سیزدهمین 
رئیس جمهور ایران در کمتر از چهل روز دیگر قرار است روی کار بیاید و اینکه چقدر 
ضرورت دارد وی به وعده  های انتخاباتی خود در زمان انتخابات مخصوصا در رابطه 
با برجام جامه عمل بپوشاند، گفت: رفتار دولت در رابطه با برجام و دیپلماسی بسیار 
روشن است، مسیری که تا به امروز دولت روحانی طی کرده است، همسو با نظرات 
مقام معظم رهبری و حاکمیت بوده و زاوی ایه هم نداشته است که بگویم چیزی غیر 
این راه ادامه داده شده است. وی یادآور شد: اتفاقا آقای رئیسی طی این سال ها در 
قوه قضاییه حضور داشته و جدا از حاکمیت نبوده است، بنابراین با خط مشی که در 
سیاست خارجی در پیش گرفته شده است، آشنایی دارد. من فکر نمی کنم انتخاب 

آقای رئیسی خللی در ادامه مذاکرات به وجود بیاورد.
تحریم ها وصل به مذاکرات است

صوفی ادامه داد: عده ای مانند جریان پایداری و کاسبان تحریم مخالف برجام 
هستند که اتفاقا همه این ها بالاخره جزو مجموعه های هستند که در این انتخابات 
از رئیسی حمایت کردند و شاید او هم مجبور باشد که با این ها کار کند اما این افراد 
تاثیرگذار نیستند؛ چراکه تصمیم درباره برجام و مذاکرات، یک تصمیم حاکمیتی است 

و شخص نمی تواند در آن تاثیرگذار باشد بنابراین برجام به راه خود ادامه خواهد داد.
وزارت کشور و امور خارجه باید توسط چهره های متعادل هدایت شوند

 این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به سوالی مبنی بر این که در زمان تبلیغات 
انتخابات برخی افراد تندرو در ستاد رئیسی مشغول به فعالیت بودند و حال جامعه از 
این قضیه نگران است که این افراد در دولت وی هم به کار گرفته شوند، گفت: بعضی 
از وزارتخانه ها هستند که نقش تعیین کننده ای دارند و حضور هر گرایش فکری در آن 

وزارتخانه ها می تواند در اوضاع و احوال داخلی و بین المللی تاثیرگذار باشد.
وی با بیان این که هریک از وزارت خانه ها نقش تعیین کننده ای دارند، اظهار داشت: 
مهم ترین وزارت خانه ای که باید بسیار به آن توجه کرد، وزارت امور خارجه است؛ چرا 
که اگر بخواهند از یک چهره وابسته به جریان تندرو استفاده کنند، قطعاً هیچ امیدی 
هم به تعامل با دنیا و حل مشکلات ما وجود وجود نخواهد داشت و این گونه آقای 
رئیسی هم فرصت خودش را از دست خواهد داد. وی خاطرنشان کرد: بالاخره ایران 
یک کشور متکثر  از نظر قومی، قبیله ای و مطالبات گوناگون است و وزارت کشور از 
این نظر که کنترل اوضاع و حفظ آرامش را ایجاد کند، بسیار تاثیرگذار است، به ویژه 
این که باتوجه به دلیل نارضایتی مردم، ما در یک شرایط اجتماعی حساس و لرزان قرار 
داریم. این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد:  نارضایتی از وضع موجود را 
در میزان مشارکت انتخابات  سال 9۸ و سال 1۴00 مشاهده کردیم، بنابراین هنگامی 
که در کشور چنین وضعیتی وجود دارد، باید یک وزارت کشور عاقل و مردمی داشته 
باشیم تا بتواند مقابل مجلسی که اکثریت آن را افراد یک جناح و بعضی چهره های 
تندرو تشکیل داده است، بایستد. در غیر اینصورت اگر وزارت کشور بخواهد با این 

مجلس همراهی کند، آن وقت نمی توان اوضاع را کنترل کرد.
 

مصطفی پورمحمدی: 

در قانون انتخابات باید تجدیدنظر
 اساسی شود

 دبیر عالی جامعه روحانیت مبارز خواستار تجدیدنظر اساسی در قانون انتخابات 
شد و گفت: قانون انتخابات موجود نمی تواند موجب ارتقای فضای سیاسی عمومی 
شود و این رهاشدگی در فرآیندها و سازوکارهای انتخاباتی هزینه فعالیت سیاسی را 

بسیار بالا می برد و هیچ گونه انسجام و پیوستگی هم ندارد. 
حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پور محمدی درمراسم تجلیل از فعالان و 
کمیته ها و کارگروه های ستاد مرکزی انتخاباتی شورای وحدت با قدردانی از کمیته ها، 
کارگروه ها و شبکه های اقشاری در شورای وحدت که در جریان حماسه ارزشمند 2۸ 
خرداد به میدان آمدند گفت: از بعد خارجی خیلی تلاش شد تا با تحریم افکنی، 
ایجاد یأس و تردید، مشارکت مردم کاهش یابد و متاسفانه دلایل گوناگون داخلی 
دیگری چون کرونا و نارضایتی بخش هایی از جامعه موجب شد ما شاهد کاهش 
نسبی میزان مشارکت در این انتخابات باشیم که نباید از بررسی ابعاد این مساله و 
دلایل داخلی و محرک های خارجی آن غافل بود. دبیر عالی جامعه روحانیت مبارز در 
بخش دیگری از از سخنان خود با ذکر این نکته که آمار نشان می دهد امیدواری هنوز 
در طبقات پایین بالاتر است، افزود: متاسفانه در کلان شهرها و جوامع نخبگانی ما 
شاهد میزان امید کمتری هستیم ولی وقتی به استان های محروم و آمار مشارکت آنها 
مراجعه می کنیم، می بینیم نرخ مشارکت در آنها بالاتر است البته فراموش نمی کنیم 
که به هر حال میزان مشارکت ما در این دوره نسبت به ادوار قبلی انتخابات پایین تر 
بود و باید زمینه های این کاهش مشارکت را بررسی کرد. پورمحمدی با انتقاد از 
معیوب بودن ساز و کار انتخاباتی در کشور گفت: فرایندها، رویه ها و عملیات میدان 
انتخابات ما شاهد کاستی های بسیاری است. ما در مورد قانون انتخابات باید تجدید 
نظر اساسی کنیم و به این موضوع باور داریم که با قانون انتخابات موجود نمی توان 
موجب ارتقای فضای سیاسی عمومی شد و این رهاشدگی در فرآیندها و سازوکارهای 
انتخاباتی ضمن اینکه هزینه فعالیت سیاسی  ما را بسیار بالا می برد هیچ گونه 
انسجام و پیوستگی هم ندارد. ما معتقدیم می توان به یک مدل بومی در خصوص 
نظام انتخاباتی رسید و ما در شورای وحدت با همین دغدغه به میدان آمدیم تا بتوانیم 
به یک مدل بومی تشکل یافته با سازوکارهای مشخص و سازگار با ارزش های نظام و 
انقلاب برسیم. حجت الاسلام والمسلمین سید محمد ابوترابی عضو شورای مرکزی 
جامعه روحانیت مبارز انتخابات 2۸ خرداد را سرآغازی برای شروع تحولات اساسی در 
حوزه های مختلف مدیریتی، فرهنگی و اقتصادی برشمرد و گفت: امیدواریم با این 
حرکت حماسی و مردمی، شاهد افزایش اقتدار ملی و ارتقاء کارایی نظام برای کسب 
رضایتمندی ملت باشیم و با اجماع نخبگان علمی و نخبگان سیاسی، در مسیر تحول 

و نظام سازی اسلامی گام برداریم.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

امریکاست که باید برای بازگشت به برجام 
تصمیم بگیرد

 سخنگوی وزارت امور خارجه ایران گفت : این آمریکاست که باید تصمیم خود 
را بگیرد و با لغو تحریم های غیرقانونی و اجرای موثر تعهدات قطعی خود، به برجام 

باز گردد. 
را ترک  ایران هیچ وقت برجام  افزود: جمهوری اسلامی  »سعید خطیب زاده« 
نکرده که بخواهد به برجام بر گردد. سخنگوی وزارت امور خارجه درپاسخ به سوال 
خبرنگاران در خصوص موضع اعلام شده از سوی وزرای خارجه آمریکا و فرانسه مبنی 
بر اینکه منتظر تصمیم ایران در زمینه بازگشت به برجام هستند، اظهار داشت: امریکا 
و اروپایی ها بهتر از همه می دانند که ایران تصمیم خود را زمانی گرفت که به رغم 
خروج یکجانبه آمریکا از برجام و وضع تحریم های غیرقانونی و ظالمانه علیه مردم 
ایران و بی  عملی اروپا، در توافق باقی ماند و بر جام را زنده نگه داشت. خطیب زاده 
افزود: در خلال مذاکرات وین بارها اعلام شد که این آمریکا است که توازن برجام 
را بر هم زده و در یک عدم پایبندی کامل، عملا مانع اجرای برجام شده است. کما 
اینکه مکرر تاکید شد که جمهوری اسلامی ایران آمادگی کامل برای توقف اقدامات 
جبرانی و از سرگیری اجرای تعهدات خود ذیل برجام را به شرط اجرای کامل آن از 
سوی آمریکا دارد و سایر طرف ها نیز به خوبی از موضع ایران مطلع هستند. روشن 
است که اگر آمریکا تصمیم خود را بگیرد، آماده اجرای کامل تعهدات خود گردد و از 
استفاده از تحریم ها به عنوان اهرم مذاکراتی دست بر دارد، توافق ممکن خواهد بود. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پایان تاکید کرد: موضع ما از ابتدای مذاکرات  وین تا 
الان تغییر نکرده است ما خواستار لغو تحریم های آمریکا، راستی آزمایی آنها و سپس 
توقف اقدامات جبرانی و از سرگیری اجرای تعهدات ایران هستیم. این طرف های 

مقابل هستند که باید تصمیم خود را بگیرند.

موزه آستان مقدس قم 
با قدمتی به بلندای تاریخ

کرونا همه گیر شده و گردشگری را زمین گیر کرده 
است، اما شهر قم همچون نگینی زیبا می درخشد 

و چشم به راه زائر و مسافر است. موزه آستانه مقدس، یکی از مکان های دیدنی 
قم که بسیار جذاب و چشمگیر است آنقدر که گویی به عمق تاریخ ایران، سفر 

کرده باشید.
همین که به میدان آستانه می رسید گنبد طلای خواهر خورشید، چشمهایت 
را می نوازد. چشم برداشتن از گنبد طلایی آسان نیست به چند ده متری حرم 
که می رسید در نزدیکی مدرسه تاریخی فیضیه، موزه آستان مقدس قم قرار دارد. 
هنگامی که به دیدن این موزه قدیمی می آیید، مسافر زمان شده اید، با سفر به 
اعماق تاریخ.  موزۀ آستانه مقدس قم در سال 131۴ هجری شمسی، نزدیک 
حرم حضرت فاطمه معصومه )س( بنا شده که بیشتر اشیاء موجود در آن وقف 
است. 10هزار شیءِ نفیس در این موزه نگهداری می شود که زبان گویای فرهنگ 
و تمدن ایران اسلامی هستند؛ در دو تالار عترت و عبرت کنار هم قرار گرفته اند. 

تالار عترت
در تالار عترت، تاریخ با زبان اشیا صحبت می کند، شهر قم در هنگام مهاجرت 
اشعریان، سفر فاطمه معصومه از مدینه منوره به سرزمین ایران، میزبانی 1۷ 
روزه قمی ها از او در بیت النور و بزرگان شهر قم که پای در رکاب به خدمت بانو 
شتافته اند، اما زینب ثانی اندوهگین و نگران برادر است. عاقبت بانوی مهربان در 

باغ بابلان به خاک سپرده شد و شهر قم به خود می بالد و بزرگ می شود. 
در بخش قم و قمی ها، چرخ نخ ریسی، چند تکه قالی دست بافت، چند نمونه 
سکه که تاریخ دارالضرب قم را دارد، دستگاه سوهان پزی، سیر تحول و تکامل 
حرم حضرت معصومه، مشاغل موجود در حرم، مجاهدان انقلاب و شهدای 

حرم، بخش هایی است که در تالار عترت قابل مشاهده است. 
تالار عبرت

به تالار عبرت که می روید. به هر طرف که نگاه میکنید همه چیز با زبان بی زبانی 
شما را به مرور زندگی مردمان گذشته دعوت می کند. این جا می توانید زندگی 
مردمانی که ذوق و هنر، در وجودشان ریشه دوانده را در قالیچه ها و پارچه های 
دستباف، سوزن کاری های گلابتون، نقره، شمسه، یراق و ملیله های روی پارچه 

ببینید. 
در  قرآن،  خطی  نسخ های  بخش  تا  قاجار  و  اشکانی  دورۀ  مسکوکات  از 
این بخش، مجموعه کم نظیری از قرآن های خطی مربوط به دوران خلفای 
بنی عباس، آل بویه، سلاجقه، ایلخانی، تیموری و صفوی وجود دارد که به خط 

کوفی، نسخ، ثلث، محقق، ریحان و نستعلیق نوشته شده است. 
صفحه ای از قرآن با حاشیه ای زیبا با خط ام سلمه، دختر فتحعلی شاه قاجار 
و همچنین بزرگترین قرآن موجود با 120 کیلو گرم وزن و به ابعاد ۷2 در 120 

سانتیمتر از دیدنی های این بخش هستند. 
در جایی دیگر زیورآلات اهدایی به حرم را می بینید نام واقفان کم و بیش دیده 

می شود. 
نمونه سلاح های زمان صفوی و قاجار، از اسلحه سرد تا سلاح گرم در این موزه 

خودنمایی می کنند. 
بخش کاشی ها که همگی به دیوار نصب شده است و در آن، هنر و ذوق ایرانی 

موج می زند. 
بخش سفال و آبگینه، که به دو بخش قبل از میلاد و بخش مربوط به سفال های 
دوره بعد از اسلام تقسیم می شود که همگی، هنر دست مردمان گذشته است. 

بخش تمبر موزه آستان مقدس بسیار غنی است و بیش از بیست و چند هزار 
تمبر، از اواخر قاجار تا معاصر از کشورهای اروپایی تا کشورهای غیر اروپایی، در 
آنجا وجود دار، که به دلیل کثرت و تنوع، ظرفیت آن وجود دارد که به یک موزه 

جدا و مستقل تبدیل شود. 
بخش درهای حرم فاطمه معصومه )س( بخش جذابی است، تزیین درب ها 
چوبی و فلزی توجه بازدیدکنندگان را به خود جلب می کند، درب خاتم کاری 
اهدایی از طرف عزت الدوله همسر امیرکبیر به آستان مقدس یکی از نمونه 
آن هاست. تابلوی نقاشی شب معراج پیامبر و تابلوهای خط و تذهیب موجود 
در موزه، همه منحصر بفرد است، بخش سنگ قبرهای قدیمی هم وجود دارد 
که برخی از آن ها از مرمر ساخته شده اند و برخی مانند سنگ قبر مهدعلیا مادر 

ناصرالدین شاه و سنگ قبر فتحعلی شاه قاجار، بسیار پر نقش و نگار هستند. 
مجموعه کاملی از آبزیان نیز در تالار عبرت وجود دارد که اهدایی یکی از افسران 
نیروی دریایی است، بخش مدال ها و نشان ها که از سراسر ایران جمع آوری شده 

و اهدایی قهرمانان و نام آوران سرزمین ایران است. 
تالار عبرت، پر از قصه و حکایت است، نمونه زیارتنامه های چوبی حرم، مربوط 
به زمانی که همه زائران سواد خواندن نداشتند و یک نفر به نیابت می خوانده 

است. 
دست بافته ها

بخش دست بافته ها بسیار متنوع وچشم گیر است. فرش های ابریشم شاه 
محسوب  فرش  جهان  عجایب  جزءِ  معصومه،  حضرت  حرم  موزه  عباسی 

می شوند. 
در قسمتی از موزه بخش روشنایی نام گذاری شده است از لوسترهای قدیم ساز 
برنجی ساده شروع می شود و به لوسترهای چشم نواز و زیبایی امروزی خاتمه 
می یابد.  شرح زیبایی هایی موزه آستان مقدس را نمی توان در این اوراق به تصویر 
کشید باید از نزدیک شاهد این همه زیبایی بود چرا که به راستی موزه قم یکی از 
جاذبه های دیدنی شهر قم به حساب می آید که باید بدون واسطه از آن بازدید کرد.
 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم

 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور خبرداد:

بازگشت ۹00 میلیون دلار به بیت المال
رئیس سازمان بازرسی کل کشور مهم ترین اقدامات این سازمان در پیشگیری 
از وقوع جرم و نظارتهای این سازمان بر دستگاه های مختلف اجرایی در یک سال 

گذشته را تشریح کرد.
بازرسی کشور در نشست  رئیس سازمان  حجت الاسلام حسن درویشیان 
خبری با خبرنگاران با تبریک هفته قوه قضائیه و تشکر از ملت ایران به پاس 
از  نفر  دو  باختن  کرد: حادثه جان  اظهار  انتخابات  در  خلق حماسه حضور 
خبرنگاران را تسلیت عرض می کنم و آرزوی شفای عاجل برای مصدومان دارم 
و به همکارانمان گفتیم این مساله و همچنین واژگونی اتوبوس سرباز معلمان را 
بررسی و پیگیری کنند. وی افزود: یکی از موضوعاتی که حائز اهمیت است، 
پیگیری مأموریت های مندرج در سند تحول قوه قضائیه برای سازمان بازرسی 
است. امسال در برنامه های بازرسی مساله محوری را در اولویت خود قرار داده ایم.
درویشیان بیان کرد: ۵0 درصد از برنامه های سال جاری مبتنی بر مساله های 
اصلی جامعه مانند مسکن، خودرو و… است. همچنین از اکتفای مقابله با 
مفسدین به شناسایی آنها رسیده ایم. رئیس سازمان بازرسی گفت: یکی از 
موضوعاتی را که در چند سال اخیر آن را دنبال کردیم شناسایی آسیب های 
و…  رانت  فساد،  موجب  بسترهایی  چه  و  آسیب هایی  چه  که  است  اساسی 
می شود. گاهی نیاز است برخی قوانین اصلاح شود و گاهی باید قوانین جدیدی 

وضع شود.
مبارزه با بسترهای فساد برعهده دستگاه های اجرایی است

وی ادامه داد: مبارزه با بسترهای فساد برعهده دستگاه های اجرایی است که 
اگر این برخوردها انجام نشود موجب رانت و فسادهای بیشتری می شود.

درویشیان با اشاره به آمار سالانه سازمان بازرسی گفت: 2۵ درصد از برنامه های 
تولیدی است.  و واحدهای  تولید  از  بازرسی در حمایت  سال جاری سازمان 
درویشیان با اشاره به آمار اقدامات سازمان بازرسی تصریح کرد: ۴ هزار و ۵۷۶ در 
سال گذشته انجام دادیم و در سه ماهه نخست امسال هزار و ۷01 بازرسی انجام 
شده مجموع گزارش های سال گذشته ۷ هزار و ۵۷3 و در سه ماهه امسال هزار 

و 29۶ گزارش به ما واصل شده است.

اخبار

 

رییس جمهوری با بیان اینکه باید به ساخت واکسن 
کرونا در کشور افتخار کنیم، گفت: اقدام مقام معظم 
رهبری در استفاده از واکسن ایرانی، بهترین تشویق 

برای دانشمندان ایرانی است 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز شنبه 
در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به اقدام 
ایرانی  واکسن  از  استفاده  به  اسلامی  انقلاب  رهبر 
واکسن  از  رهبری  مقام معظم  دیروز   : اظهارداشت 
این  پیش  ماههای  گرچه  کردند.  استفاده  داخلی 
بحث را داشتیم همان طور که خودشان فرمودند، اوّلًا 
صبر کردند تا زمانی که همه افراد بالای ۷0 سال ترزیق 
واکسن کردند و رهبر انقلاب هم حتی یک زودتر این 
کار را انجام ندادند با اینکه می توانستند از واکسن 
خارجی استفاده کنند، اما ترجیحا از واکسن داخلی 

استفاده کردند.
در  انقلاب  رهبر  اقدام  گفت:  جمهوری  رییس 
موثری  العاده  فوق  تشویق  داخلی،  واکسن  ترزیق 
برای دانشمندان ما بود. یک وقتی در زمان جنگ 
این  بود.  داده  انجام  ما  برای  بزرگی  کار  آقایی  یک 
دانشمندن با عده ای از عزیزان سه ماه شبانه روز در 
یک سوله ماندند تا به آنچه که مورد نظر ما بود برسند 
و این کار را انجام دادند. روحانی گفت: وقتی این کار 
تمام شد، بحث شد که چگونه کسی را که سه ماه 
شبانه روز با یاران خود در سوله مانده اند و این کار 
بزرگ را به ثمر رسانده اند را تشویق کنیم. وزیر دفاع 
وقت، آن دانشمند را خدمت امام )ره( برد و به ایشان 
معرفی کرد. امام )ره( پیشانی این دانشمند را بوسید. 
بعد از آن این فرد هر تشویقی که ما خواستیم بکنیم 
قبول نکرد و می گفت که من این تشویق و بوسه امام 
)ره( را با هیچ چیز عوض نمی کنم و امام )ره( پیشانی 
مرا بوسیده این بزرگترین تشویق زندگی من است و 

بالاترین ارزش را برای من دارد.
وی تصریح کرد: گاهی وقت ها  تشویق های معنوی 
با مسائل مادی قابل قیاس نیست.  وجود دارد که 
دانشمندانی که این همه تلاش شبانه روزی کردند 
برای اینکه به واکسن رسیدند حالا شما میلیاردها هم 
به آنها پول می دادید و آنها را تشویق می کردید، تا اینکه 
رهبر معظم انقلاب خودشان گفته اند می خواهم از 

این واکسن استفاده کنم و این تشویق خیلی بزرگی 
است.

رییس جمهوری بیان کرد: این قدردانی و سپاس 
بزرگی است از همه شرکت های دانش بنیان و همه 
عزیزانی که در این زمینه تلاش کردند. این تشویق 
برای همه واکسن های داخلی است که توسط رهبر 
معظم انقلاب انجام گرفت و ما از ایشان سپاسگزاری 

و قدردانی می کنیم.
روحانی خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب همواره 
برای علم، دانش، تحقیقات، فناوری مشوق بسیار 
بالایی بوده اند و به عناوین مختلف تشویق کرده اند. 
الحمدالله امروز فضای کشور ما فضای علم و دانش 
و تلاش و فناوری و اختراع است که جای خود دارد و 
کار بسیار ارزشمندی بود که توسط مقام معظم رهبری 
انجام شد. وی ادامه داد: خیلی امیدوار هستم که تا 
پایان این دولت -که ۴0 چند روز بیشتر باقی نمانده- 
بتوانیم واکسن را به افرادی که سن بالا دارند و افرادی 
زندگی شان  که  است  گونه ای  به  شان  شرایط  که 
پرریسک است، تزریق کنیم. رییس دولت تدبیر و امید 
ادامه داد: زمانی که دولت را تحویل می دهیم نه فقط 
دو واکسن، بلکه ان شاءالله ۴-۵ واکسن داخلی ما هم 
کاملًا آماده تحویل به بازار باشد و شرایط جوری باشد 
مردم با تزریق این واکسن آرامش پیدا کنند. روحانی با 
تاکید براهمیت توامان سلامت و آرامش روحی و روانی 
گفت: امیدوارم بتوانیم رسالت و وظیفه خودمان را تا 
روز و ساعت آخر ادامه دهیم و ادامه کار را هم ان شاء 

الله دولت بعدی ادامه خواهد داد.
خیلی ها می گفتند تولید واکسن داخلی وقت 

تلف کردن است
روحانی تصمیم به تولید واکسن داخلی را درست 
عنوان کرد و گفت: خیلی ها نامه نوشتند که تولید 
واکسن داخلی وقت تلف کردن است چرا که تولید 
کوتاه  زمان  در  و  نیست  زودی ها  این  به  واکسن 
نمی شود ساخت. بعضی ها هم می گفتند باید آنها را 
تشویق کنیم که ما راه دوم را که هم تشویق و هم کمک 

بود، انتخاب کردیم.
شرکت های  که  زمانی  افزود:  جمهوری  رییس 
برای  را  خود  تحقیقات  متخصصان  و  دانش بنیان 

تولید و ساخت واکسن آغاز کردند، عده ای به میدان 
گفتیم  که  بخریم  خارجی  واکسن  نباید  که  آمدند 
این حرف هم نادرست است. گفتیم از هر جایی که 
وزارت بهداشت اجازه داد و اطمینان پیدا کردیم و دنیا 
هم اعتماد پیدا کرد، واکسن خارجی را در حد توان 
خریداری می کنیم. بنابراین در »کواکس« هم ثبت نام 

کردیم و پیش پرداخت دادیم.
و  استراتژیک  تصمیمات  این  داد:  ادامه  روحانی 
حساسی بود که اتخاذ شد چرا که عده ای در کشور 
مخالف خرید واکسن از خارج بودند و می گفتند که 
باید داخل را تقویت کنید. ما دیدیم که واکسن های 
خارجی نسبت به واکسن های داخلی زودتر دست 

ما را می گیرد و ساخت واکسن داخلی زمان می برد.
وی گفت: نخستین واکسن خارجی تزریق شده 
در ایران 21 بهمن سال 99 بود یعنی ۶ ماه پیش ما 
واکسن خارجی استفاده کردیم که بعد از این مدت به 
واکسن داخلی رسیدیم. به نظر شما آیا می توانستیم 
در این مدت ۶ ماه کاری انجام ندهیم و افراد زیادی 

از بین بروند؟
روحانی با بیان اینکه نخستین گروهی که واکسن 
گفت:  بودند،  سلامت  مدافعین  کردند،  دریافت  را 
وقتی مدافعین سلامت واکسن را دریافت کردند در 
بیمارستان ها و مراکز بهداشتی آرامش بوجود آمد چرا 
که آنها در خط مقدم بودند و با محیط آلوده سروکار 

داشتند که کار بسیار درستی بود.
وی خاطرنشان کرد: با وجود واکسن داخلی باز هم 
به واکسن خارجی نیاز داریم چرا که واکسن داخلی به 
اندازه کافی نیست. البته ممکن است تا چند ماه دیگر 
به نقطه ای برسیم که نیاز به واکسن خارجی نداشته 
باشیم. زمانی که رسیدیم دیگر وارد نمی کنیم. شاید 
شرایطی پیش بیاید که حتی بتوانیم واکسن صادر 

کنیم.
روحانی با بیان اینکه در زمینه تولید واکسن کرونا 
به نتایج خوبی دست یافتیم، گفت: پلتفرم برکت با 
پلتفرم پاستور متفاوت است، اما هر دو به یک نتیجه 
رسیدند و هر دو مجوز تزریق دارند. پلتفرم های دیگر 
همانند اسپونتیک داخلی فخرا و رازی هم ممکن 

است هفته ها و ماههای آینده وارد بازار شود.
رییس جمهوری تصریح کرد: واکسن کرونا با تنوع 
خوب و پلتفرم های متفاوت وارد بازار شده و این کار 
بسیار خوبی بود. علاوه بر این 1۶ میلیون و ۸00 هزار 
دز واکسن از کواکس خریدیم که مقدار کمی وارد شده 
و 10 میلیون دز از کشور دیگری خریداری کردیم که 

سازمان هلال احمر واسطه بوده است.
وی با اشاره به خرید واکسن از کشورهای چین و 
روسیه گفت: کشور ما دهها میلیون دز واکسن نیاز 
دارد. اگر ۶0 میلیون نفر در کشور بخواهند واکسینه 
شوند نیاز به 120 میلیون دز واکسن داریم و اگر دز 
سومی هم در ماه های آینده مورد نیاز باشد  به1۸0 

میلیون دز واکسن نیاز است.
رییس جمهوری با بیان اینکه نیاز کشور به واکسن 
کرونا  1۸0 تا 200میلیون دز است، گفت: در حال 
حاضر در حال خرید واکسن خارجی هستیم و در 
داخل هم کار تولید در دستور کار شرکت های داخلی 

قرار دارد.

رییس قوه قضاییه با بیان اینکه تحول در همه بخش ها باید صورت گیرد، گفت:  
دسترسی به عدالت را باید برای همه تسهیل و آسان کنیم. 

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در آیین بهره برداری از 
دستاوردهای جدید فناوری اطلاعات و طرح های عمرانی قوه قضاییه با تبریک ایام 
با برکت میلاد امام رضا)ع( از همه دست اندرکاران جهش و تحول فناورانه در دستگاه 
قضایی قدردانی کرد و افزود: تحول به معنای شناسایی وضعیت موجود و ترسیم 
وضعیت مطلوب است و باید تلاش شود در همه بخش ها فاصله بین این دو وضعیت 
تا حد ممکن کم شود تا مردم احساس کنند که عدالت  اجرا شده است. وی ادامه 
داد: اقدامات فناورانه موجب تسهیل اجرای عدالت و حفظ کرامت مردم می شود و از 
موثرترین اقدامات دوران تحول است. رئیسی با بیان به اینکه چهار میلیون از مراجعه 
مردم به دادگستری ها کاسته شده، اظهار داشت: در نتیجه افتتاح و عملیاتی شدن 
پروژه های فناورانه در دستگاه قضایی به میزان چهار میلیون مراجعه به دادگستری ها 
کاسته شده و این امر علاوه بر تسهیل و تسریع دسترسی مردم به عدالت سبب حفظ 
کرامت آنها نیز می شود و این امر از محوری ترین اهداف حرکت به سمت قوه قضاییه 

هوشمند است.
افزایش سرعت، دقت و شفافیت از ویژگی های کار فناورانه است

رییس قوه قضاییه با بیان اینکه افزایش سرعت، دقت و شفافیت از ویژگی های کار 
فناورانه است، گفت: ۷0 درصد سند تحول در راستای گسترش فناوری است؛ در واقع 
سند تحول سندی فناورانه پایه است که به موجب آن دسترسی به عدالت برای همگان 

تسهیل می شود.
وی افزایش تعامل الکترونیکی میان قوه قضاییه و سایر دستگاه ها به ویژه نیروی 
انتظامی را از نتایج و اهداف حرکت به سمت قوه قضاییه هوشمند دانست و افزود: باید 
از مراجعات زحمت آور برای مردم و همکاران کاسته شود. رییسی خاطرنشان کرد: این 
موضوع تعامل الکترونیک میان دستگاه قضا و سایر دستگاه ها، حتما در جهت اجرای 
سریع احکام و دسترسی قضات به وضعیت افراد را می تواند تسهیل کند و این هم در 

جهت ارتقای رضایتمندی مردم است.
رییس دستگاه  قضا پیشگیری از وقوع جرم را از اهداف مهم دوره تحول دانست و 
افزود: پیشگیری از وقوع جرم از مواردی است که در قانون اساسی به عنوان وظایف 

قوه قضاییه تاکید شده و در پرتوی گسترش کار فناوری می تواند موثر باشد.
استفاده از هوش قضایی برای دادرسی های سریع بسیار موثر بوده است

رییسی اظهار داشت: استفاده از هوش قضایی برای دادرسی های سریع بسیار 
توانسته است موثر باشد. اکنون دادگاه های برخط  در سراسر کشور فعال شده و آثار 
بسیار خوبی داشته است؛ دسترسی مردم راحت شده و این دادرسی های بر خط 
و فعالی که در سراسر کشور انجام می شود و دادرسی های الکترونیک که صورت 

می گیرد در جهت تسهیل امور بسیار می تواند موثر باشد.
رییس دستگاه قضایی افزود: شفاف سازی ها حتما می تواند از وقوع فساد و روابط 
ناسالم پیشگیری کند. شفافیت هر چقدر بیشتر شود، روابط ناسالم کاهش می یابد 
و زمینه های بروز فساد را از بین می برد.  رییسی با اشاره به حذف دو میلیون مراجعه 
به دستگاه های مختلف برای گرفتن استعلام ها افزود: این موضوع از برکات کاری 
است که انجام شده و جای تقدیر از همکاران عزیز دارد. لازم است که مردم نسبت 
به دستگاه ها نظر دهند و نسبت به رفتار قاضی و کارمند اظهار نظر کنند. رییس 
قوه قضاییه با تاکید بر اخذ نظر و سنجش میزان رضایتمندی مردم اظهار داشت: 
سه میلیون از جامعه آماری )مردم( که عزیزان اعلام کردند نظر دادند و حدود ۷0 
درصد اعلام رضایت کردند. به دنبال کاهش هزینه های اجتماعی و افزایش سرمایه 

اجتماعی هستیم.
وی تصریح کرد: اینکه ما بخواهیم نظر دهیم که چه کار کردیم به نظر من اهمیت 

آن زیاد نیست و اهمیت آن است که خود مردم و کسانی که به دادگستری ها مراجعه 
می کنند بگویند که قاضی، کارمند و نیرویی که با آنها ارتباط برقرار کرد آیا واقعا کار را 
درست انجام داد یا کار را با بروکراسی اداری و پیچیدگی هایی که موجب نارضایتی هایی 

شد دنبال کرد.
رییسی با اشاره به استفاده از پابندهای الکترونیک گفت: پابندهای الکترونیک که 
یک تاسیس قانونی است تاکنون آنچنان که شایسته است مورد عنایت واقع  نشده و 
امروز آمارها حاکی از آن است که استفاده از این تاسیس قانونی افزایش یافته و این 

موضوع در بازاجتماعی کردن مجرمان موثر است.
مردم  جدی  مشکلات  از  مالی  استعلام های  اینکه  بیان  با  قضا  دستگاه  رییس 
انجام می شود و  افزود: این استعلام ها امروز سریع و برخط  و دادگستری ها بود، 

تسهیل گر اجرای احکام دادگاه ها است.
وی با اشاره به نقش دیوان عدالت اداری در نظارت بر همه آراء و اتقان آرای صادره در 
محاکم گفت: راه اندازی داشبورد فعال در دیوان عدالت اداری باعث می شود تا این 
دیوان بتواند طبق قانون اساسی نظارت به همه آرای صادره داشته باشد و استفاده از 
سامانه ها و امکانات فناورانه کاملا می تواند برای نظارت بر دادرسی و اتقان آرا فعال 

شود.
مساله کشیک و فعالیت در ساعات غیراداری بسیار مهم است

رییس قوه قضاییه با تاکید بر همکاری دستگاه  قضا و نیروی انتظامی اظهارداشت: 
مساله کشیک و فعالیت در ساعات غیراداری بسیار مهم است که از آن غفلت کردیم و 
این موضوع منجر به نقص در رسیدگی ها می شود اما اگر اطلاعات کامل باشد بسیار 

در پرونده ها و رسیدگی ها موثر است.
رییسی ساختمان ها و فناوری را  دو محور کرامت  مردم دانست و گفت: فعال شدن 
۵0 مرکز پزشکی قانونی که عمدتاً در مناطق محروم دایر شده اند در راستای خدمت 

رسانی به مردم عزیز کشور بسیار اثرگذار است و باید این رویه استمرار داشته باشد.
بیرون بردن زندان ها از کالبدهای شهری

وی با اشاره به موضوع بیرون بردن زندان ها از کالبدهای شهری افزود: بیرون بردن 
زندان ها از کالبدهای شهری امری است که در زمره تاکید قانون گذار است و ما نیز به 
عنوان مجری قانون در این راستا اقدام کردیم و باید باز هم تلاش بیشتری کنیم تا هر 
چه می شود زندان ها را از کالبد شهری بیرون بیاوریم و در حاشیه شهرها قرار دهیم؛ 

اقدامی که در این راستا در استان ایلام صورت گرفته قابل تقدیر است.
رییسی با اشاره به احداث ساختمان های دادگستری در استان های یزد، هرمزگان 
و گیلان ضمن قدردانی از دست اندرکاران این اقدامات گفت: ایجاد ساختمان ها 
و مراکز جدید دادگستری هم به حفظ کرامت مردم و ارباب رجوع می انجامد و هم 

دسترسی مردم به عدالت را تسهیل و تسریع می گرداند.
رییس قوه قضاییه با بیان این که پیگیری کار تحول در دستگاه قضایی از ضروریات 
است، گفت: قوه قضاییه نیازمند یک تحول بود و این تحول باید دنبال شود و یقین 
دارم با همکاران خوبی که در ستاد و استان ها در دستگاه قضایی داریم این حرکت 
تحولی به دست مدیران باکفایت دنبال می شود و تاکید من این است که نباید هیچ 

گونه وقفه ای در اقدامات تحولی و 
اجرای سند تحول آثار بسیار خوبی داشته است

رییسی با بیان این که افزایش سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی از آثار حرکت 
تحولی در دستگاه قضایی است، افزود: اجرای سند تحول آثار بسیار خوبی داشته و 
بخشی از مفاد سند تحول عملیاتی شده و تا پایان سال 1۴00 نیز پیش بینی شده تا 
بخش باقی مانده آن اجرایی  شود. رییس دستگاه قضا از اقدامات و تلاش ها و زحمات 
همه قضات و همکاران قضایی به ویژه عیسی زارع پور رئیس مرکز فناوری اطلاعات قوه 

قضاییه که شبانه روز مشغول کار و خدمت رسانی هستند، قدردانی کرد.

رییس قوه قضاییه: 

دسترسی به عدالت را باید برای همه مردم آسان کنیم

روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

 استفاده رهبر انقلاب از واکسن ایرانی بهترین تشویق دانشمندان است

علیرضا ارجمندی*
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با این کارها به بدنتان آسیب می زنید قبل از خواب هندوانه نخورید
بهترین زمان برای خوردن هندوانه ساعت 12 تا 13 و زمانی است که دستگاه 

گوارش بیشترین فعالیت را دارد.
متخصصان در تابستان همواره بر مصرف میزان کافی آب تاکید دارند. هندوانه 
به دلیل دارا بودن سطح قابل توجهی از آب، می تواند کم آبی بدن در طول روز های 
گرم تابستان را جبران کند. همچنین به دلیل دارا بودن ریز مغذی ها، هندوانه 
گزینه ای مناسب برای مصرف به عنوان میان وعده است. اما دانشمندان هندی 
می گویند مصرف هندوانه در شب برای بدن مضر است. به نقل از فود ان دی تی 
وی، در حقیقت 9۴ درصد هندوانه را آب تشکیل می دهد. برخی افراد عادت 
دارند در وعده شام یک غذای سبک مانند نان، هندوانه و پنیر میل کنند. گرچه 
هندوانه میوه ای خوشمزه و دارای مواد مغذی است، اما توصیه می شود این میوه 

را در شب و پیش از به بستر رفتن مصرف نکنید.
یکی از متخصصان هندی در این باره می گوید:

»در حقیقت هندوانه کمی اسیدی است و اگر در شب مصرف شود می تواند با 
ایجاد اختلال در دستگاه گوارش، باعث کند شدن روند هضم غذا در زمانی که 
فرد تحرک کافی ندارد شود. بهترین زمان برای خوردن هندوانه ساعت 12 تا 13 و 

زمانی است که دستگاه گوارش بیشترین فعالیت را دارد.«
اصلی ترین دلایل

1- مصرف هندوانه در شب باعث بروز مشکلات گوارشی و در راس آن »سندروم 
روده تحریک پذیر« می شود. این موضوع می تواند باعث ناراحتی معده در روز بعد 

شود.
2- به دلیل آن که هندوانه دارای میزان قابل توجهی قند طبیعی است، مصرف 

آن در شب می تواند در برخی افراد باعث چاقی شود.
3- هندوانه دارای حجم بالایی از آب است. این موضوع بدان معناست که 
خوردن آن پیش از خواب، فرد را مجبور به مراجعه مکرر به سرویس بهداشتی در 
طول شب خواهد کرد. این موضوع کیفیت خواب فرد را کاهش می دهد و باعث 

احساس خستگی در روز بعد می شود.
۴- مصرف هندوانه در شب می تواند باعث بروز مشکلات گوارشی مانند اسهال 

یا یبوست در فرد شود.

سبزیجات  می کنید؟  مصرف  سبزیجات  کافی  اندازه  به  روز  طول  در  آیا 
غیرنشاسته ای، منبع مواد مغذی بوده و حتی فیبری که بدن شما برای عملکرد 
مناسب روده هایتان نیاز دارد را نیز دارا می باشند. اگر باید بین یک کربوهیدرات 

نشاسته ای و یک سبزی رنگی یکی را انتخاب کنید، سبزی رنگی را برگزینید.
طیف  دارای  سبزی  یک  می دهد  نشان  که  است  علامتی  سبزیجات،  رنگ 
گسترده ای از فیتونوترینت هایی است که فراتر از تغذیه اند. بعضی از سبزیجات 

رنگی، فعالیت های ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی در بدن دارند.
یکی از راه های دریافت خواص سبزیجات این است که بیشتر از آن ها بخورید. 
بیشتر افراد پنج وعده میوه و سبزی که بدنشان نیاز دارد مصرف نمی کنند. اما به 
حداکثر رساندن خاصیتی که از سبزیجات مصرفی تان دریافت می کنید نیز مهم 
است. ارزش غذایی سبزیجات بسته به شیوه ای که آن ها را آماده مصرف می کنید 
و همچنین چه اندازه از ویتامین ها و املاحشان جذب بدنتان می شود متفاوت 
است. در این مطلب به روش هایی اشاره می کنیم که مطمئن شوید از سبزیجاتی که 

می خورید حداکثر بهره را می برید.
سبزیجات را به طور مناسب آماده کنید

شیوه ی آماده کردن و پخت سبزیجات بر ارزش غذایی آن ها اثر می گذارد. برخی 
از ویتامین ها مانند ویتامین C و بعضی از ویتامین های B، نسبت به حرارت حساس 
هستند؛ یعنی اگر آن ها را در معرض دمای بالا قرار دهید یا آب زیادی به آن ها اضافه 

کنید، مقدار چشمگیری از این ویتامین ها را از دست خواهید داد. جوشاندن باعث 
از بین رفتن تقریباً نیمی از محتوای ویتامین C موجود در سبزیجاتی مانند اسفناج، 
بروکلی و کاهو می شود. رمز کار این است که سبزی را زیاد نپزید و از روش هایی برای 
پخت استفاده کنید که شامل حرارت بالا یا آب زیاد نمی شوند. مثلًا بخارپز کردن، 
روش خوبی است در حالی که آب پز کردن شیوه ی خوبی نیست، زیرا ویتامین های 
سبزی وارد آب می شوند و شما هم معمولًا این آب را دور می ریزید. اگر هم چاره ای 
جز آب پز کردن سبزیجات ندارید، آب آن را دور نریزید و از آن به صورتی استفاده 

کنید، مثلًا در سوپ یا خورش، تا ویتامین های جمع شده در این آب، هدر نروند.
همچنین سبزیجاتی را که قرار است فعلًا در یخچال یا فریزر بگذارید، خرد نکنید 
یا آن ها را به صورت خرد شده در فروشگاه نخرید. این کار باعث می شود سبزی در 
معرض نور و هوا قرار بگیرد و ویتامین C آن از بین برود. سبزی را به صورت درسته 

بپزید تا سطوح کمتری از آن در معرض آب و حرارت قرار بگیرد.
برخلاف باور رایج، ماکروویو کردن روش خوبی برای آماده سازی سبزیجات است 
زیرا کمک می کند مواد معدنی سبزی بسیار کم از بین بروند. برای مایکروویو کردن 
سبزی، مقدار اندکی آب به آن اضافه کرده و برای مدت زمان کوتاهی آن را بپزید تا 

بیشتر ویتامین های آن حفظ شوند.
سبزیجات را همراه با کمی چربی مصرف کنید

فواید  تمام  از  بردن  بهره  فرصت  دارند،  هراس  چربی  خوردن  از  که  افرادی 

سبزیجاتی که مصرف می کنند را از دست می دهند. خیلی از سبزی ها از جمله 
سبزیجات برگ دار و یا سبزیجات نارنجی و زرد، سرشار از کاروتنوئیدهایی مانند 
بتاکاروتن هستند. این مواد مغذی، محلول در چربی اند؛ یعنی اگر این سبزی ها را 
همراه با چربی مصرف نکنید، این مواد مغذی بسیار مفید خیلی کم جذب بدنتان 
خواهد شد. به همین دلیل، تفت دادن سبزی با روغن زیتون، روش خوبی برای 
به حداکثر رساندن خواص سبزیجات است. ضمناً، روغن زیتون بکر، غنی از پلی 

فنول هایی است که فعالیت آنتی اکسیدانی در بدن دارند.
بعضی از سبزی ها خام و بعضی پخته باید مصرف شوند

و   C ویتامین  میزان  از  کاستن  باعث  سبزی  پختن  گفتیم،  که  همان طور 
ویتامین های گروه B می شود، اما گرما می تواند کمک کند، دیگر مواد مغذی 
را جذب کنید. گرما با تخریب دیواره ی سلولی سبزی ها و آزاد کردن مواد مغذی 
و فیتونوترینت های داخل آن، به جذب برخی از مواد مغذی کمک می کند. مثلًا 
لیکوپن گوجه فرنگی با حرارت بهتر جذب بدن می شود. لیکوپن یک آنتی اکسیدان 
و ضدالتهاب است که در صورت پختن گوجه فرنگی، بهتر جذب بدن می شود. 
یکی از خواص میوه ها و سبزی ها به پلی فنول های موجود در آن ها مربوط می شود. 
بعضی از این ترکیبات ضدالتهابی زمانی که شما سبزیجات را با حرارت و آب زیاد 

می پزید، تجزیه می شوند. 
بنابراین قطعاً بهترین کار این است که هم سبزیجات خام بخورید و هم سبزیجات 
پخته. به طور کلی، گوجه فرنگی و هویج را پخته مصرف کنید زیرا پختن باعث 
تخریب دیواره ی سلولی و آزاد شدن لیکوپن و بتاکاروتن موجود در این دو سبزی 
نام  به  بیشتری  آنزیم  دارای  خام،  بروکلی  زیرا  بخورید  خام  را  بروکلی  می شود. 
میروسیناز می باشد که ترکیبات ضدسرطان موجود در این سبزیجات کلمی را فعال 

می نماید.
سبزیجات را با انواع ادویه ها مصرف کنید

ادویه ها و گیاهان معطر نسبت به میوه ها و سبزی ها، آنتی اکسیدان بیشتری 
دارند. بنابراین می توانید سبزیجات را با ادویه ها و گیاهان بپزید و خواص آن ها را 
چند برابر کنید. ادویه ها و گیاهان معطر، مانند زنجبیل، زردچوبه، سیر، رزماری و 
زیره به دلیل فعالیت آنتی اکسیدانی و ضدالتهابی برای عملکرد سیستم ایمنی بدن 
بسیار مفید بوده و از سلول ها در برابر آسیب استرس اکسیداتیو محافظت می کنند. 
طبق تحقیقات، آنتی اکسیدانی که با مصرف یک قاشق مرباخوری از این ادویه ها 

دریافت می کنید، معادل با حجم بسیار زیادی از سبزیجات است.
سبزیجات را زودتر مصرف کنید یا به صورت منجمد بخرید

اجازه ندهید سبزیجات رنگی زیاد بمانند، چون تدریجاً مواد مغذی خود را از 
دست می دهند، خصوصاً ویتامین C. اگر قرار نیست سبزیجات را در عرض یکی دو 
روز مصرف کنید، آن ها را منجمد نمایید. طبق یافته های علمی مطالعه ای جدید، 

سبزیجات منجمد مانند سبزیجات تازه مواد مغذی دارند.
تیمی از محققان دانشگاه جورجیا، میزان مواد مغذی انواع سبزیجات فصول 
مختلف سال را با هم مقایسه کردند و دریافتند سبزی ها در هر زمانی از سال که 
برداشت شده بودند، محتوای مواد مغذی آن ها نسبتاً یک جور بود. انجماد این 
سبزی ها باعث حفظ مواد مغذی شان شده و جلوی از بین رفتن آن ها را گرفته بود. 
همچنین شما می توانید سبزی ها را تا چند ماه در فریزر نگهداری کنید. ضمناً اگر 
سبزیجات آماده ی پخت در فریزر داشته باشید، بیشتر احتمال دارد سراغشان بروید 

و آن ها را بخورید.
کلام پایانی

به  و  ببرید  را  استفاده  بیشترین  سبزی ها  فواید  از  چگونه  که  می دانید  حالا 
سلامتی تان کمک بیشتری کنید.

سبزیجات را این طوری مصرف کنید

10 ماده غذایی گیاهیچگونه از فواید سبزیجات بیشترین بهره را ببریم؟
 برای بهبود سلامت کلیه ها

بهبود عملکرد کلیه ها به راحتی با مصرف گزینه های غذایی سالم امکان پذیر 
است. بیش از 10 نوع ماده غذایی گیاهی وجود دارند که منجر به حفظ سلامت 

این اعضای حیاتی بدن می شوند.
اینطور ثابت شده که مصرف مواد غذایی پرچرب و پردازش شده یا محصولات 
حیوانی، استرس زیادی به کلیه ها تحمیل می کند و منجر به افزایش تولید اسید 

اوریک توسط کلیه ها می شود.
بهترین انتخاب های غذایی بر پایه گیاهان برای حفظ عملکرد کلیه ها از این 

قرارند:
فلفل قرمز: سرشار از ویتامین ب ۶، ویتامین آ، اسید فولیک و لیکوپن برای پاک 

کردن و تصفیه کردن کلیه ها است.
جعفری: به عنوان بهترین تمیز کننده کلیه شناخته شده است. جعفری منجر 

به افزایش حجم ادرار، دفع بیشتر سدیم و افزایش بازجذب پتاسیم می شود.
قاصدک: خاصیت ادرار آور دارد. قاصدک حاوی مقادیر قابل توجهی منیزیم، 
پتاسیم و دیگر املاح معدنی و ویتامین ها برای تقویت عملکرد کلیه و کاهش خطر 

ابتلا به تشکیل سنگ است.
خیار: مطالعات نشان داده که مصرف خیار به طور منظم، منجر به نظارت بر 
اسید اوریک بدن و در نتیجه جلوگیری از تشکیل سنگ کلیه و سنگ مثانه میشود.
کرفس: منجر به ترویج عملکرد سالم و طبیعی کلیه ها با از بین بردن سموم بدن 

می شود.
گشنیز: باعث کاهش خطر تشکیل رسوب در کلیه ها می شود. گشنیز برای 
از بین بردن جیوه، که یک فلز سمی است و منجر به کاهش توانایی کلیه ها برای 
فیلتر کردن سموم و افزایش خطر ابتلا به بیماری های کلیوی می شود، مفید 

است.
انواع کلم: حاوی ترکیبات ویژه ای هستند که به کبد در خنثی سازی سموم 
کمک می کنند و بار سموم روی کلیه ها را نیز کاهش می دهند. کلم ها منبع غنی 
از ویتامین های ث، کا، اسید فولیک، و ویتامین ب ۶ هستند و آنهم برای حمایت از 
سلامت کلیه ها. فیبر موجود در گل کلم به جذب بهتر مواد مغذی کمک می کند 
و منجر به کهش مقادیر سمومی می شود که به طور معمول از طریق کلیه ها برای 

دفع پردازش می شود.
سیر و پیاز: سبزیجات خانواده پیاز حاوی آلیسین هستند؛ ترکیب قدرتمندی که 
خواص ضد التهابی باورنکردنی دارد و به مبارزه با عفونت دستگاه ادراری می رود.

سیب: منبع عالی از فیبر است و منجر به خنثی شدن سموم دستگاه گوارش 
می شود و بار سمی روی کلیه ها را کاهش می دهد. سیب همچنین به کاهش 
کلسترول کمک می کند و با پاک کردن خون، اثرات مفید روی سیستم قلبی 

عروقی دارد و به کاهش التهاب کمک می کند.
توت ها: این میوه های خوشرنگ کلید سلامت کلیه ها هستند. انواع توت ها 

منجر به کاهش عفونت دستگاه ادراری می شوند و خاصیت ضد التهاب دارند.

۶ مزیت باورنکردنی طناب زدن
 برای بدن!

پریدن با طناب فقط یک ورزش سرگرم کننده نیست بلکه یک روش موثر برای 
حفظ تناسب اندام و افزایش ظرفیت ریه ها و بهبود گردش خون نیز محسوب می 

شود.
طناب زدن یکی از موثرترین تمرینات قلبی عروقی است که مقاومت فیزیکی 
شما را به میزان قابل توجهی افزایش می دهد؛ یعنی دقیقا همان خاصیت دویدن، 

دوچرخه سواری و سایر ورزش های هوازی را برای افزایش ضربان قلب دارد.
۶ مزیت شگفت انگیز این ورزش ارزانقیمت و ساده برای سلامت شما از این 

قرارند:
تقویت عضلات: تمام عضلات بدن شما هنگام طناب زدن فعال هستند. خیلی 
از افراد گزارش کرده اند که این تمرین تنها ورزشی است که برای چربی سوزی به 
آن احتیاج دارند. از آنجا که تمام این گروه  های عضلانی در هنگام پریدن از طناب، 
درگیر می شوند، این تمرین به شما کمک خواهد کرد که به مرور زمان قدرت، 
استقامت و تعادل بسازید که تمام آن  ها در هنگام دویدن، مهم هستند. در واقع 
می توان گفت طناب زدن معادل دویدن است. شما در هر دقیقه  ای که طناب می 

 زنید، 12 تا 1۵ کیلوکالری می  سوزانید.
افزایش جریان خون: جنبش ناشی از طناب زدن، به طور مستقیم به سیستم 
گردش خون ما کمک می کند. این ورزش باعث می شود قلب برای پمپاژ خون 
بیشتر کار کند و خون به تمام شریان های شما جریان یابد. این روند، خطر حمله 

قلبی را نیز کاهش می دهد.
افزایش ظرفیت ریه ها: هنگامی که با سرعت طناب می زنید، ریه های شما 
حجم بیشتری از هوا را دریافت می کنند و این می تواند برای مشکلات تنفسی 
بسیار مفید باشد. مقاومت فیزیکی ناشی از طناب زدن باعث می شود شما در هر 

زمانی بدون خستگی بتوانید ورزش کنید.
سوزاندن کالری: هر 30 دقیقه طناب زدن، یعنی سوزاندن ۴00 کالری. این 
کالری شامل چربی های ذخیره شده در سراسر بدن شما می شود. پس اگر در 
حال تلاش برای از دست دادن وزن هستید، یک فعالیت عالی برای این کار طناب 

زدن است.
از بین بردن سموم بدن: از بین رفتن سموم بدن از طریق تعریق حین طناب 
زدن حاصل می وشد. این ورزش به سلول ها اجازه می دهد که دوباره احیا شوند 

و با ظرفیت کامل فعالیت کنند.
کاهش استرس و افزایش فعالیت ذهنی: با این که هنوز شواهد کافی وجود 
ایجاد  باعث  زدن  طناب  گویند  می  ورزشی  طب  متخصصان  از  برخی  ندارد، 
ارتباطات عصبی جدید می شود. همچنین پرش با طناب تولید اندورفین را 
افزایش می دهد. این هورمون منجر به احساس آرامش و شادی و کاهش استرس 

می شود.
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مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان قم  خبرداد:

وجود کانون های فعال گرد و غبار در 
اطراف قم 

مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان قم از تأیید وجود کانون های فعال گرد و غبار 
در اطراف شهر قم خبر داد و تصریح کرد: آئین نامه هماهنگی پیشگیری و مدیریت 

پدیده گرد و غبار ابلاغ شده و در استان قم نیز پیگیری خواهد شد. 
سیدرضا موسوی مشکینی در سخنانی با اشاره به این که این روزها در قم با پدیده 
گرد و غبار مواجه هستیم بیان داشت: این پدیده به دلایل مختلف مانند قطع حقآبه ها،  

کاهش بارندگی ها و خشکسالی رخ داده است.
وی افزود: آمار نشان می دهد در سال جاری و در مقایسه با مدت مشابه در سال 
گذشته، روزهای ناسالم بیشتری در استان قم مشاهده شده که پدیده گرد و غبار در 

شکل گیری این روزهای ناسالم و وقوع آلودگی هوا مؤثر بوده است.
مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان قم با بیان این که این اداره کل چند اقدام 
را برای مقابله با پدیده گرد و غبار در استان در دستور کار دارد خاطر نشان کرد: آئین 
نامه هماهنگی پیشگیری و مدیریت پدیده گرد و غبار با هدف سیاستگذاری، تعیین 
راهبردها، هم  افزایی و هماهنگی میان دستگاه  های اجرایی برای انجام اقدامات لازم 
در سطح ملی و منطقه  ای و همچنین نظارت بر اقدامات اجرایی دستگاه  ها به منظور 
کاهش آثار و پیامد های ناشی از وقوع پدیده گرد و غبار ابلاغ شده که این آئین نامه در 

استان نیز پیگیری خواهد شد.
وی اضافه کرد: پیگیری این آئین نامه بر اساس برنامه های کوتاه مدت، میان مدت 
و بلندمدت و همچنین دستورالعمل های مرتبط با این آئین نامه خواهد بود، ضمن آن 
که یکی از بخش های این آئین نامه به آموزش، اطلاع رسانی و  جلب مشارکت های 

مردمی اشاره دارد.
 مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان قم در عین حال یادآور شد: یکی از بندهای 
این آئین نامه تصریح دارد که پروژه  های استانی پیشگیرانه، مدیریتی، مقابله  ای و 
سازگارکننده با پدیده گرد و غبار هر استان باید به عنوان پروژه  های اولویت  دار در شورای 
برنامه  ریزی و توسعه آن استان جهت تصمیم  گیری برای تأمین اعتبار از محل اعتبارات 

طرح های استانی مورد حمایت قرار گیرد.
موسوی مشکینی در ادامه به فعال بودن سه ایستگاه ثابت سنجش آلودگی هوا 
در سطح شهر قم توجه داد و گفت: تلاش می کنیم تا اطلاعات روزآمد شده را از این 

ایستگاه ها دریافت کنیم و آن را برای تصمیم گیری های لازم به کار گیریم.
وی با اشاره به انجام دو مطالعه زیست محیطی استانی و ملی در سال های گذشته 
تصریح کرد: وجود کانون های فعال گرد و غبار در اطراف شهر قم در این مطالعات تأیید 

شده است.
 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم :

مرمت بیش از ۳00 اثر ثبتی
 نیازمند اعتبارات ویژه 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با اشاره به 
وجود بیش از 300 اثر ثبتی میراث فرهنگی در قم، نگهداری و مرمت این آثار را نیازمند 

عنایت ویژه مسؤولان و تخصیص بودجه کافی دانست. 
علیرضا ارجمندی با بیان این که اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
قم بر اساس مأموریت های سه گانه خود نیازمند عنایت بیشتر از سوی مسؤولان بویژه در 
تخصیص بودجه هاست اظهار کرد: سرفصل میراث فرهنگی استان قم در بودجه 1۴00 
تنها 1.3 میلیارد تومان است که این عدد باید برای مرمت و نگهداری بیش از 300 اثر 
ثبتی در استان استفاده شود و بدیهی است سهم بسیار اندکی به هر اثر ثبتی خواهد 

رسید که کفاف نگهداری را نیز نمی دهد.
وی افزود: موقعیت تاریخی استان ایجاب می کند تا عنایت بیشتری به سرفصل میراث 

فرهنگی این استان انجام شود.
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم سپس به 
سرفصل گردشگری در بودجه سال جاری استان توجه داد و گفت: سه میلیارد و ۶00 
میلیون تومان به این سرفصل تخصیص داده شده، در حالی که استان در حال حاضر 
شاهد برنامه ریزی برای حدود 2۷0 پروژه گردشگری است که زیرساخت این پروژه ها به 

حدود ۶0 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
وی با تاکید بر این که استان قم به عنوان یک استانِ پذیرای گردشگران شناخته می 

شود خواستار توجه ویژه به این سرفصل در اعتبارات شد.
ارجمندی همچنین درباره سرفصل صنایع دستی استان در بودجه 1۴00 خاطر 
نشان کرد: در این سرفصل تنها 21۷ میلیون تومان به استان تخصیص یافته، در حالی 
که علاوه بر فعالیت دو هزار و ۶00 کارگاه صنایع دستی در استان، هزاران نفر نیز به 
صورت انفرادی به کار صنایع دستی اشتغال دارند. وی اضافه کرد: توجه به مقوله مهم 
اشتغال زایی در حوزه صنایع دستی ایجاب می کند که توسعه و حمایت بیشتری در 
این عرصه محقق شود، بویژه آن که رهبر معظم انقلاب هم توجه ویژه ای به این موضوع 

دارند. 
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم در عین حال 
از پیگیری اعتبارات این سه سرفصل توسط اداره کل متبوع خود در سطح ملی خبر داد 
و یادآور شد: در کنار این پیگیری در سطح ملی، ضروری است تا در تخصیص بودجه 
استانی نیز عنایت بیشتری به اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 

استان بویژه با توجه به سه مأموریت مهم این اداره کل مبذول شود.
 

مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم:

پلاتوی سوره قم آینده 
تئاتر استان را رقم می زند

مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم بااشاره به افتتاح پلاتوی سوره دراین استان 
گفت: این پلاتو )سالن نمایش( که با هدف تربیت و تکمیل آموزش هنرجویان باشگاه 
تئاتر تجربه حوزه هنری قم ایجاد شده است، می تواند نقش مهمی در ارتقای کیفی 

هنرمندان نمایشی و آینده تناتر استان را رقم بزند. 
احمد سلیمانی افزود: با توجه به جا به جایی ساختمان حوزه هنری استان و نیاز این 

مجموعه به فعال سازی و ایجاد پلاتو جدید،این کار به ثمر نشست.
وی با اشاره به ضرورت ایجاد این پلاتو گفت: دفتر »باشگاه تئاتر تجربه« با هدف 
انسجام فعالیت های هنرجویان تئاتر حوزه هنری قم، از اردیبهشت ماه سال گذشته در 
حوزه هنری ایجاد شد که به همین دلیل ایجاد پلاتو در کنار این مجموعه، نقش مهمی 

در ارتقای آموزش های این باشگاه دارد.
سلیمانی افزود: این باشگاه شامل 12 کارگروه تخصصی با عناوین کارگروه کارگردانی، 
بازیگری، طراحی صحنه، طراحی لباس، عروسکی، طراحی نور، موسیقی، طراحی 
گریم، مدیریت تولید، روابط عمومی و تبلیغات، پژوهش و نویسندگی است که تمام 
آموزش های تولید یک اثر نمایشی از ابتدا تا اجرای نهایی از سطح مبتدی تا حرفه ای 

را شامل می شود.
مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم ادامه داد: پلاتو فوق در اختیار هنرمندان تئاتر و 
هنرجویان باشگاه تئاتر تجربه حوزه هنری قرار دارد تا تولیدات نمایشی خود را به روی 

صحنه بوده و توان نمایشی خود را ارتقا دهند.
علمی تر  و  تخصصی  فعالیت  زمینه  تجربه  تئاتر  باشگاه  تشکیل  کرد:  تاکید  وی 
هنرجویان تئاتر را در شاخه های مختلف هنر تئاتر مهیا می کند که ایجاد پلاتو مورد نظر 

در کنار این مجموعه تکمیل کننده فرایند آموزشی و اجرایی است.
سلیمانی افزود: آموزش های این حوزه به گونه ای طراحی شده است که با آغاز یک 
دوره و پایان آن، سطوح بالاتر آن رشته آغاز و تلاش می شود که تمام نیاز هنرجویان از 
مبتدی ترین سطح تا حرفه ای ترین سطح را پوشش دهد به همین دلیل باشگاه تئاتر 

تجربه را می توان مرکز مهم تربیت نسل جدیدی از هنرمندان تئاتر در استان دانست.
مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم، ادامه داد: این پلاتو دارای گنجایش ۶0 صندلی 
است و بخش مهمی از نیاز هنرجویان و گروه های نمایشی را برای تمرین را برطرف 

می کند.
پلاتو سوره، روز چهارشنبه یکم تیرماه با با حضور کورش زارعی مدیر مرکز هنرهای 
نمایشی حوزه هنری و جمعی از مسئولان استان در حوزه هنری قم به بهره برداری رسید.

هم اکنون ۸0 هنر جود ذیل باشگاه تئاتر تجربه قم مشغول فعالیت هستند.

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا:

مردم نگران تزریق
 دوز دوم واکسن کرونا نباشند

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه 32 شهر در وضعیت قرمز کرونا قرار 
دارند، گفت: مردم نگران تزریق دوز دوم واکسن کرونا نباشند زیرا به اندازه کافی توزیع 

و در دسترس قرار گرفته است.
علیرضا رییسی روز شنبه و پس از جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که با حضور رییس 

جمهوری برگزار شد، افزود: روند واکسیناسیون تسریع خواهد شد.
وی با بیان اینکه مردم نگرانی در رابطه با واکسن کرونا نداشته باشند، اظهارداشت: 
امروز هم تزریق واکسن افراد ۷0 سال به بالا و جاماندگان این گروه سنی انجام می 
شود و واکسن به اندازه کافی موجود بوده و مردم دغدغه ای در این زمینه نداشته 
باشند.  سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان کرد: مشکلاتی در ارتباط با 
تجمعات سالمندان برای واکسیناسیون کرونا در سطح تهران وجود داشت که با ایجاد 

۷۵ مرکز تجمیع سلامت، این مشکل رفع شد.
وی افزود: در مورد تاخیر در دوز دوم واکسن نیز مردم نباید نگران باشند در مورد 
واکسن سینوفارم فاصله زمانی هشت هفته میان دوز اول و دوم و واکسن اسپوتنیک 

وی 12 هفته فاصله زمانی موردی ندارد.
معاون وزیر بهداشت تصریح کرد: با توجه به اینکه واکسن های وارداتی برای تزریق 
به مردم در چرخه واکسیناسیون علیه کرونا انجام می شود، در بحث تولید واکسن 
های داخلی نیز به دانشمندان تبریک گفته و قدردان آنها هستیم، اکنون شرکت های 
دانش بنیان به سمت تولید واکسن داخلی رفته و در سراسر کشور بزودی با گونه های 

مختلف واکسن ایرانی آینده خوبی را در امر واکسیناسیون خواهیم داشت.
رئیسی اضافه کرد: در حال حاضر برخی واکسن های تولید داخلی فاز 2 مطالعات 
را انجام داده و برخی دیگر منجر به صدور گواهی مصرف می شوند و این موضوع 
امید بخش بوده و همانطور که رهبر انقلاب واکسن داخلی را تزریق کردند و این 

بزرگترین تشویق برای دانشمندان کشورمان است.
بیش از ۸ میلیون واکسن داخلی در اختیار مردم قرار می گیرد

وی خاطرنشان کرد: در ماه های آینده بیش از هشت میلیون دوز واکسن داخلی 
علیه کرونا در اختیار مردم قرار می گیرد و واکسن های وارداتی نیز خواهیم داشت.

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه روند واکسیناسیون سالمندان و 
افراد دارای بیماری های زمینه تسریع می یابد، ادامه داد: بزودی فرآیند واکسیناسیون 
تکمیل می شود و تا پایان سال همه گروه های هدف یک دوز واکسن علیه کرونا را می 

زنند و رعایت پروتکل های بهداشتی با تزریق واکسن نیز ضروری است.
وی تاکید کرد: هفته آینده خبرهای خوبی در زمینه تامین واکسن خواهیم داشت.

در استان های جنوبی شاهد افزایش روند کرونا هستیم
به گفته رئیسی، در حال حاضر در استان های جنوبی کشور از جمله بوشهر، 

هرمزگان ، کرمان، سیستان و بلوچستان و یزد شاهد افزایش روند کرونا هستیم .
وی افزود: بطور کلی 32 شهر کشور از لحاظ وضعیت کرونا قرمز، 1۷۴ شهر نارنجی 
و 2۴2 شهر نیز زرد هستند و روند شیوع کرونا در استان های هرمزگان و بوشهر گرچه 

افزایشی بود اکنون کندتر شده و بطور کلی روند این بیماری در کشور نزولی است.

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی

آمریکا دشمن شماره یک حقوق بشر است
قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی با اشاره به کارنامه حقوق بشری آمریکا 
گفت: این عملکرد نشان می دهد آمریکا دشمن شماره یک حقوق بشر و منفورترین 

دولت ناقص حقوق بشر در عرصه جهانی است.
نصرت الله لطفی روز شنبه در نشست خبری هفته بازخوانی و افشای حقوق بشر 
آمریکایی با اشاره به جنایات گسترده آمریکایی ها در ایران و سراسر جهان گفت: 
مراسم هایی به صورت نمادین  از ششم تا دوازدهم تیر ماه در تهران و سایر استان های 
کشور برگزار می شود. دولت آمریکا در حالی اصلی ترین  ناقص حقوق بشر است که 

خود را مدعی حمایت حقوق انسان ها می داند.
وی با اشاره به کارنامه سیاه تمدن غرب در حوزه حقوق بشر گفت: آنها تنها از واژگان 
همگان پسند استفاده می کنند در حالی که کارنامه سیاه دارند و در راس آنها آمریکا 
قرار دارد که منفور ترین دولت جهان است. آنها در حق شهروندان خودشان و دیگر 

کشورها جنایت می کنند و در عرصه بین الملل نیز کارنامه سیاهی دارند.
لطفی با اشاره به قتل و عام بومیان آمریکایی و سیاه پوست ها گفت: تهاجم های 
گستره نظامی، استثمار ملت ها و کودتای 2۸ مرداد ایران، تحریم های ظالمانه، 

فاجعه های 13آبان و کشتار 1۷  شهریور ماه بخشی کوچکی از این جنایت هاست.
وی در ادامه با اشاره به سوء قصد به مقام معظم رهبری در تاریخ ۶ تیر ماه سال 
13۶0 گفت: آنها در این سال جنایت های بی شماری انجام دادند، یکی از آنها بمب 
گذاری در حزب جمهوری اسلامی بود که منجر به شهادت رئیس قوه قضاییه به 

همراه ۷2 تن از شخصیت های مهم کشور شد.
لطفی بمباران شیمیایی در چهار نقطه کشور و شهادت هزاران نفر از مردم بیگناه و 
شلیک به هواپیمای مسافربری ایران را از دیگر موارد جنایت آمریکا علیه ایران برشمرد 
و گفت:  قطعاً در این موارد آمریکا به صورت مستقیم و یا غیر مستقیم تاثیرگذار بوده 
است. این کارنامه نشان می دهد آمریکا دشمن شماره یک حقوق بشر و منفورترین 

دولت ناقص حقوق بشر در عرصه جهانی است.
وی با اشاره به برنامه های شورای تبلیغات اسلامی در این هفته گفت: برنامه های 
به صورت نمادین برگزار خواهد شد، که جنبه آیینی و تبیینی خواهد داشت و سبب 
بصیرت افزایی و به چالش کشیدن ادعای دروغین آمریکا در دفاع از حقوق بشر 
بودن است. لطفی در ادامه به تشریح برنامه های هفته بازخوانی و افشای حقوق بشر 
آمریکایی استان تهران پرداخت و گفت: این برنامه به شکرانه سلامتی مقام معظم 
رهبری در حادثه ترور ایشان در ششم تیرماه سال ۶0 برگزار خواهد شد. سخنران 
این مراسم که در مسجد جامع ابوذر برگزار می شود، حجت الاسلام و المسلمین سید 

محسن محمودی رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان تهران است.
وی افزود: مراسم رسمی بزرگداشت شهدای هفتم تیر در همین روز ساعت 10 
صبح در مکان قتلگاه شهدای هفتم تیر در دفتر حزب جمهوری اسلامی برگزار 
می شود، سخنران این مراسم حجت الاسلام والمسلمین تقوی نماینده ولی فقیه در 

وزارت جهاد کشاورزی و نماینده مجلس شورای اسلامی خواهد بود.
قائم مقام شورای تبلیغات اسلامی گفت: مراسم عطر افشانی و گلریزان مزار 
شهدای هفتم تیر با حضور خانواده معظم شهدا و ایثارگران در قطعه ۷2 تن بهشت 

زهرا برگزار می شود.
 

رییس سازمان نهضت سوادآموزی اعلام کرد:

میانگین نرخ باسوادی ایران سال ۶ درصد 
بالاتر از جهان

رییس سازمان نهضت سوادآموزی گفت: میانگین نرخ باسوادی در گروه سنی 1۵ 
تا 2۴ سال در جهان 91 درصد و در ایران با 9۷.۴ درصد نزدیک به ۶ درصد بالاتر از 

میانگین جهانی قرار دارد.
شاپور محمدزاده در گردهمایی قطبی و تخصصی معاونان سوادآموزی کشور افزود: 
سال تحصیلی گذشته با توجه به شیوع ویروس کرونا و تعطیلی کلاس های حضوری 
درسی از اهمیت ویژه ای برخوردار بود بنابر گزارش سازمان یونسکو، سال گذشته 
یک میلیارد و ۶00 میلیون دانش آموز در سراسر جهان تحت تأثیر تعطیلی مدارس 
قرار گرفتند. وی با تأکید بر این که هیچ فعالیتی، جایگزین مدرسه و کلاس های 
درس حضوری برای دانش آموزان نمی شود، یادآور شد: دانش آموزان در محیط 
مدرسه، علاوه بر آموزش وپرورش، تعاملات اجتماعی فعالی را تجربه می کنند، از این 
رو تعطیلی کلاس های حضوری، اثرات نامطلوبی، بر دانش آموزان، معلمان و اولیا 

خواهد داشت.
معاون وزیر آموزش و پرورش تصریح کرد: در ایام کرونا ۶۵ درصد کشورهای فقیر و 

3۵ درصد کشورهای غنی، بودجه آموزش وپرورش خود را کاهش دادند.
محمدزاده سواد را محرک توسعه پایدار و آموزش وپرورش را زیربنای توسعه اجتماعی 
سیاسی فرهنگی و اقتصادی توصیف کرد و گفت: سوادآموزی باید »مدرسه محور« 
شود، بنابراین در آیین نامه اجرایی مدرسه، برای ارکان مدرسه نقش ها و وظایفی در 

حوزه سوادآموزی مشخص خواهد شد.

اعتیاد به مواد مخدر از چالش  برانگیزترین آسیب های 
اجتماعی است که تأثیر نامناسبی را در ابعاد مختلف 
اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی، امنیت و جلوگیری 
از توسعه پایدار در جوامع می گذارد. به همین دلیل 
مبارزه فراگیر و اطلاع رسانی به موقع باید از اولویت های 

مسوولان برای رویارویی با این معضل باشد. 
جوامع  در  بزرگ  مشکلات  از  یکی  اعتیاد  مسأله 
امروزی است  که  به  عنوان آسیب و معضل اجتماعی، 
با  فرهنگی  و  اقتصادی  پزشکی،  شناختی،  روان 
پیچیدگی های خاص خود حاکمیت ملی، امنیت و 
استقلال کشورها را متأثر می سازد. امروزه در زمینه 
پیشگیری از گرایش  به  مواد مخدر در نوجوانان بیشتر 
کشورها پیشگیری کیفری را کنار گذاشته اند و به  
بحث پیشگیری اجتماعی گام نهاده اند که مستلزم 
همکاری و مشارکت نهادهای جامعه مدنی از قبیل 
سازمان  های  مردم  نهاد و برنامه های اجتماع محور 
های  اشاره  نیز،  ما  کشور  جاری  قوانین  در  است. 
انجام  ضرورت  به  فراوانی   غیرمستقیم   و  مستقیم  
اقدامات پیشگیرانه در حوزه های مختلف از جمله 
های  سیاست  ابلاغ  و  تصویب  است.  شده  اعتیاد 
کلی نظام  در امر مبارزه با مواد مخدر در مهر ١٣٨٥ 
خورشیدی از طرف مقام معظم  رهبری  گام مثبت 
دیگری بود که در زمینه تدوین اسناد قانونی به منظور، 

پیشگیری از اعتیاد برداشته  شد.
پیشگیری از اعتیاد در حقیقت به معنای پیشگیری 
اولیه از فرایند منجر به  اعتیاد، شامل گرایش به مصرف، 
مصرف آزمایشی، مصرف گاه گاهی، سوءمصرف و 
وابستگی است. بر همین اساس با توجه به اهمیت 
موضوع، باید گفت که  در ایران تاکنون راهکارهای 
مبارزه  با این  پدیده خانمان سوز بیشتر سخت افزاری 
و مبارزه های  نظامی  و انتظامی را دربرمی گرفته در 
حالی که کشوری مانند ایران آن هم با توجه به  فرهنگ  
نیازمند مبارزه  نرم  غنی و ظرفیت های خاص خود 
افزاری  با این پدیده است  که  اجتماعی کردن یکی از 
شیوه های این مبارزه و راهکاری جهانی به شمار می 
رود که از خانواده و جامعه آغاز می شود. اجتماعی  
کردن  و مسوولیت پذیری به معنای درونی کردن  یک  
موضوع  محسوب می شود که  باید از خانواده  شروع  
و در سیستم آموزشی بخشی از سرفصل ها شود. از 
این رو کنفرانس بین المللی مبارزه با اعتیاد و قاچاق 
مواد مخدر در 19۸۷ میلادی در شهر وین به منظور 
پدیده  با  مبارزه  امر  در  ملت ها  سیاسی  عزم  ابراز 
خانمان سوز و شوم مواد مخدر تشکیل شد و در آن 
سندی با عنوان C.M.O به تصویب کشورهای شرکت  
کننده رسید و 2۶ ژوئن برابر با پنجم تیر را به عنوان روز 
جهانی مبارزه با مواد مخدر نام نهادند. این سند خط 
مشی همه جانبه اقدامات در امر کنترل مواد مخدر 
را از طرف کشورهای شرکت کننده مشخص و آنان را 
متعهد کرد تا اقدامات بین المللی در خصوص مبارزه با 
قاچاق مواد مخدر را قاطعانه دنبال کنند. دفتر مقابله 
با مواد مخدر و جرم سازمان ملل متحد، شعار »حقایق 
درباره مواد مخدر را به اشتراک بگذاریم تا زندگی ها را 

نجات دهیم« را برای 2021 میلادی برگزید.
به گفت  با مواد مخدر  به مناسبت  هفته  مبارزه 
وگو با »حمیدرضا خوشنام« درمانگر اعتیاد و فعال 

آسیب های اجتماعی پرداخت ایم و آسیب های این 
معضل اجتماعی را از زوایای مختلف بررسی کرده ایم.
کاهش آسیب اعتیاد با همکاری سازمان های 

مردم نهاد
گستره  و  تنوع  به  اشاره  با  خوشنام  حمیدرضا 
فعالیت های سازمان های غیردولتی، گفت: تعاریف 
مختلف و متنوعی برای سازمان های مردم نهاد ارایه 
شده است، حمایت و مشارکت فعال سازمان های 
مردم نهاد و تشکل های مردمی و غیردولتی در عرصه 
درمان اعتیاد و کاهش آسیب، موجب تحقق اهداف 
نظام و انقلاب در بخش درمان، بازتوانی و حمایت 
های اجتماعی از معتادان و خانواده های آنان شده 
و  اجتماعی  سلامت  مانند  زیادی  دستاوردهای  و 
به تبع آن امنیت و رفاه اجتماعی را برای جامعه به 
به  توجه  با  ارزشمند  اقدام  این  است.  آورده  ارمغان 
ظرفیت وسیع بخش خصوصی در کشور، بیانگر وقوع 
تحولاتی شگرف در عرصه درمان، بازتوانی و کاهش 
اتخاذ  است.  کیفی  و  کمی  نظر  از  معتادان  آسیب 
برنامه  اجرای  و  تقاضای مواد مخدر  راهبرد کاهش 
از اعتیاد موجب  های درمان معتادان و پیشگیری 
تحقق اهدافی همچون تضعیف حلقه ارتباطی میان 
معتادان و قاچاقچیان، مهار رشد اعتیاد در کشور، 
مهار شیوع بیماری ایدز و هپاتیت، کاهش جمعیت 
بزهکاری  و  جرایم  کاهش  مخدر،  مواد  زندانیان 
اجتماعی و جلوگیری از بی سرپرستی خانواده های 

در معرض خطر می شود.
پیشگیری از اعتیاد به مواد مخدر

از  یکی  اجتماعی،   های  آسیب  کارشناس  این 
را  کشور  در  مخدر  مواد  با  مبارزه  اهداف  مهمترین 
انقلاب به خصوص سال های  در طول دهه چهارم 
اخیر، جلوگیری از ورود افراد جدید به چرخه ویرانگر 
اعتیاد به مواد مخدر و روان گردان ها دانست و اظهار 
داشت: تحت پوشش قرار دادن حدود 20 میلیون تن 
از جمعیت کشور در قالب اجرای برنامه های پیشگیری 
های  محیط  و  سطوح  سنی،   گروه های  تفکیک  به 
مختلف اجتماعی نشان دهنده جهش بزرگ به وجود 
آمده در عرصه کاهش تقاضای مواد مخدر در کشور 
بوده که همسو با سیاست های جهانی و برخاسته از 
نگرش انقلابی- اسلامی در کشور است. ستاد مبارزه 
با مواد مخدر بر اساس اعتبارات اختصاص یافته در این 
بخش ضمن تمرکز برنامه ها و فعالیت های پیشگیرانه 
از اعتیاد را در  توانسته تا جنبش فراگیر پیشگیری 
جامعه راه اندازی کند. برون داد حاصل از این جنبش 
اهداف  درصدی   1۵۷ تحقق  کشور  در  افزاری  نرم 
ایجاد  است.  توسعه  چهارم  برنامه  در  مندرج  کمی 
جنبش نرم افزاری در عرصه مبارزه با مواد مخدر در 
نتیجه تقویت و توسعه تحقیقات بنیادی، پژوهش های 
کاربردی، آینده پژوهشی و تولید پشتوانه های علمی، 
تغییر نگرش در انجام مبارزه از عملیاتی به اطلاعاتی- 
عملیاتی از جمله عملکرد مبارزه با مواد مخدر، پیامدها 

و آثار اجتماعی مطلوب در سطح جامعه است.
دلایل گرایش نوجوانان به مصرف مواد دخانی و 

مخدر و راهکارهای پیشگیری 
را  به مواد مخدر  خوشنام، پدیده قاچاق و اعتیاد 
پیچیده و چند وجهی دانست و گفت: مبارزه با مواد 

مخدر نیازمند عزم ملی و بین المللی است. این پدیده 
دارای ابعاد اقتصادی، جامعه شناسی، روان شناسی، 
مددکاری و مشاوره اجتماعی، عملیاتی، انتظامی و 
... است. بنابراین ضروری به نظر می رسد با استفاده 
از نظر صاحب نظران و متخصصان این رشته ها به 
صورت منسجم و نظام مند نسبت به انجام بررسی و 
پژوهش های علمی به عنوان پایه های برنامه ریزی 
دراز مدت و میان مدت از سوی دبیرخانه ستاد مبارزه 

با مواد مخدر اقدام لازم به عمل آید.
این درمانگر اعتیاد، درباره آسیب های مواد دخانی 
با  که  است  دوره ای  نوجوانی  کرد:  اظهار  مخدر،  و 
تغییرات شناختی، زیستی و روانشناختی همراه است 
و بسیاری از افراد در این دوره رشد، درگیر رفتارهای 
پرخطر از قبیل مصرف مواد دخانی مانند سیگار و 
سایر مواد می شوند. پژوهش های مختلف نشان داده 
است که شیوع استعمال سیگار در نوجوانان و جوانان 
در حال افزایش است. در ایران نیز مصرف مواد دخانی 
از شایع ترین موارد مصرف در میان دانش آموزان ایرانی 
است. علت های مختلفی برای گرایش به مصرف مواد 
به سابقه  می توان  آن ها  مهم ترین  از  که  دارد  وجود 
الکل در خانواده، رویدادهای استرس زای  مصرف 
نفس  عزت  همسالان،  پرخطر  رفتارهای  زندگی، 
پایین، پیوند ضعیف میان والدین و فرزندان، مهارت 
حل مسأله ضعیف و خودکارآمدی پایین، افسردگی، 
اضطراب و خودکنترلی ضعیف اشاره کرد. وابستگی 
به دخانیات امری پیچیده با دلایل متعدد است که به 
ابعاد شخصیتی فرد و گروه های اجتماعی و اقتصادی 

مرتبط است.
و  نخستین  خانواده  داشت:  اظهار  ادامه  در  وی 
به  و جوانان  نوجوانان  اعتیاد  در  را  نقش  مهمترین 
سیگار دارد، پس از خانواده اطرافیان و دوستان دارای 
نوجوانان  کردن  سرگرم  هستند.  رنگتری  پر  نقش 
به ورزش، مطالعه، سرگرمی ها و تفریح های مفید و 
نشاط آور بهترین و موثرترین راه جلوگیری از اعتیاد 
به مواد مخدر محسوب می شود. پایین بودن سطح 
سواد سلامت در جامعه و خانواده و گسترش باورهای 
غلط می تواند انگیزه و گرایش به مصرف مواد مخدر را 
افزایش دهد. مواردی از جمله اینکه مصرف دخانیات 
اعتیاد و وابستگی نیست یا سلامت فرد را به خطر 
نظر  از  دیگری  بیماری های  زمینه ساز  و  نمی اندازد 
جسمی و روانی نیست از باورهای غلط رایج در جامعه 
است. باید توجه داشت که گروه های نوجوان و جوان، 
گروه هایی هستند که به دنبال تخلیه هیجانات خود 
با مصرف  به غلط تصور می کنند  و گاهی  هستند 
شیشه  و  گل  مانند  صنعتی  مخدر  مواد  و  سیگار 
هیجانات شان تخلیه می شود، لذت می برند یا به آن 

ها خوش می گذرد.
آموزش های خودمراقبتی از دوران کودکی

آموزش های  اینکه  بر  تاکید  با  پایان  در  خوشنام 
خودمراقبتی باید از خانواده و درون مدارس به کودکان 
داده شود، تصریح کرد: نهادهای مختلف از خانواده و 
آموزش و پرورش تا رسانه و دانشگاه، همه و همه در 
این آموزش ها نقش دارند. درمان های مورد  انتقال 
نیاز این حوزه از جنس آموزش های روانشناختی مثل 
آموزش مهارت های زندگی و سبک زندگی سالم است 
ارایه آموزش های روانشناختی و تغییر  با  و می توان 
سبک زندگی مصرف کنندگان دخانیات، رفتارشان را 
تغییر داد؛ همچنین برای پیشگیری از مصرف مواد 
مخدر و دخانی در سایر افراد باید سبک و مهارت های 
داده شود. مهارت  آموزش  از دوران کودکی  زندگی 
خودآگاهی، تصمیم گیری، حل مساله، ارتباطات، نه 
گفتن، تفکر خلاق، مدیریت استرس و مدیریت خشم 
که آموزش این مهارت ها متناسب با گروه سنی باید 
از کودکی و توسط نهادهایی، چون خانواده، مهدهای 
کودک، مدرسه و … انجام شود و هر چه قدر از این 
موضوع مهم چه توسط خانواده و چه توسط حاکمیت 
غفلت شود، در آینده شاهد بیشتر شدن آسیب های 
اجتماعی از جمله اعتیاد به مواد مخدر خواهیم بود 
و  جامعه ای افسرده همراه با آسیب های اجتماعی 

فراوان را خواهیم داشت.

در گفت و گو با فعال آسیب های اجتماعی مطرح شد:

مبارزه با مواد مخدر، نیازمند فرهنگ سازی وبرنامه ریزی کارآمد

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور از اجرای طرحی 
پنجگانه  برای کودکان کار در جهت حمایت اجتماعی از کودکان کار و خیابان خبر داد و 

گفت: این طرح در 12 استان کشور اجرا می شود.
جمع آوری  کودک،  خانواده  توانمندسازی  افزود:  وگویی   گفت  در  علیگو  محمود 
مشخصات بیومتریک کودکان، اجرای طرح دوستدار کودک، بهره گیری از نظام تبلیغی، 
ترویجی و رسانه ای و رصد مستمر وضعیت کودک کار از طریق سامانه ویژه ای از سطوح 
پنجگانه این طرح به شمار می روند. وی خاطرنشان کرد: اکنون این طرح در 12 استان 
کشور از جمله تهران، البرز، خراسان رضوی، خوزستان، هرمزگان، مازندران، قم، بوشهر 
و سیستان و بلوچستان اجرا می شود. این استان ها براساس تعداد کودکان کار و خیابان 
در آنها انتخاب شدند.علیگو با بیان اینکه در این طرح ما چند کار اساسی انجام دادیم؛ 
اضافه کرد: محوریت پروژه در این طرح با کودک نیست بلکه خانواده و توانمندسازی 
آن مساله اساسی است. اجرای طرح کار مشکلی است چون تامین منابع موجود برای 
ساماندهی کودکان کار و خیابان سخت است چراکه نظام خانواده باید به سطح متوسطی 

از رفاه و تامین اجتماعی برسد.
جمع آوری مشخصات بیومتریک کودکان

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور اظهار داشت: 
بهره گیری از فناوری و شناسایی هویت کودکان کار و خیابان از روی عنبیه چشم، بانک 
اطلاعاتی جامعی از این کودکان در اختیار ما قرار می دهد و از تکرار شمارش این کودکان 
در طرح ساماندهی، جلوگیری می شود. علیگو افزود: برخی از کودکان کار و خیابان، 
مدارک هویتی ندارند که این مساله موجب می شود خدمات تکراری از تشکل های 

مردم نهاد دریافت کنند اما با بهره گیری از فناوری بیومتریک، این کودکان دوباره شمارش 
نمی شوند.

اجرای طرح دوستدار کودک
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور از اجرای طرح 
دوستدار کودک خبر داد و گفت: طرح دوستدار کودک، نظامی دارد که بر اساس آن 
هر کودک مسیر متفاوتی در جهت ساماندهی را براساس گروه سنی و حسب اتباع 
طی می کند. علیگو اضافه کرد: همچنین براساس این طرح، ساماندهی هر کودک 
دستورالعمل متفاوتی دارد و تلاش شده تا کودک در جریان ساماندهی، آسیب کمی 
ببیند. چون به هرحال کودک که از خانواده جدا می شود به او آسیب وارد می شود اما 
گاهی خانواده تا آن  اندازه آسیب زا است که ماندن کودک در خانواده منجر به پیدایش 

مسائل پیچیده تری می شود.
ورود کمک های نقدی مردم به کودکان به چرخه آسیب های اجتماعی

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور گفت: در اجرای 
طرح جامع ساماندهی کودکان کار و خیابان، کارزار تبلیغی، ترویجی و رسانه ای در حال 
اجرا است. علیگو با بیان اینکه درآمد کودکان کار و خیابان از کمک های مردم در بستر 
خیابان تامین می شود، افزود: ضروری است که کمک های مردم به کودکان کار و خیابان 
سازماندهی شود. وی ادامه داد: پیشنهاد ما این است به جای اینکه مردم به کودکان 
کمک مالی پرداخت کنند و این کمک های مالی وارد چرخه آسیب های اجتماعی مانند 
رشد حاشیه نشینی و خرید و فروش موادمخدر شود به تشکل های مردم نهاد کمک کنند 
و این نهادها کار کمک به کودکان کار و خیابان را سازماندهی شده پیش ببرند. وی تاکید 
کرد: باید تبلیغ کنیم که کودک کار و خیابان به تمسخر گرفته نشود و با او با احترام برخورد 
شود چراکه این کودک آینده ساز است. برخورد ناشایست با کودک کار و خیابان موجب 

آسیب روانی به کودک می شود که این آسیب تا سالها می تواند باقی بماند.
رصد مستمر وضعیت ۱4 هزار کودک کار و خیابان از طریق سامانه

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور خاطرنشان کرد: 
1۴ هزار پرونده کودک کار و خیابان در بهزیستی وجود دارد که لازم است پیگیری و 
وضعیت کودک به صورت مستمر رصد شود. علیگو افزود: برای انجام این کار، سامانه ای 
طراحی شده که دسترسی آن داخلی است. وضعیت کودکان کار و خیابان از طریق این 
سامانه به طور مستمر رصد و گزارش می شود. وی ادامه داد: مجموعه خدمات تلاش 
شده باعث شده تا کودکان در خیابان کمتر حضور داشته باشند و تلاش می شود شرایط 

به گونه ای باشد تا برگشت کودکان ساماندهی شده به خیابان اتفاق نیفتد.

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی خبر داد:

اجرای طرح پنجگانه برای کودکان کار و خیابان
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دهه  در  روحانی  حسن  جمهوری  ریاست  دوره  دو  در 
1390، نرخ تورم برای دو سال پی در پی به زیر 10 درصد 
رسید و تک رقمی شد، اما این روند نتوانست ادامه یابد و 
شیب نزولی آن در سال 139۷، تغییر جهت داد. پرسش 

اینجاست که چرا تورم تک رقمی ماندگار نشد.
ایران  اقتصاد  مزمن  بیماری  تورم،  ایرناپلاس  به گزارش 
است و حداقل در چهار دهه گذشته، سال هایی که نرخ تورم 
در کشور تک رقمی بوده، انگشت شمار است. دهه 1390 از 
نظر روند نرخ تورم، دهه ای متفاوت برای اقتصاد ایران بوده و 
نرخ تورم، دو رکود کاهش و افزایش را در این دهه تجربه کرد.
دولت یازدهم در حالی در سال 1392 با وعده کنترل نرخ 
تورم فعالیت خود را آغاز کرد که نرخ تورم از سال 13۸۸ 
به صورت مستمر در حال افزایش بود و در پایان سال 1391 
نرخ تورم به 29.۵ درصد رسیده بود و در پایان سال 1392 

نیز در نقطه 32.۸ درصدی ایستاد.
روحانی و وعده کنترل نرخ تورم

با این حال وعده رئیس جمهوری درباره کنترل نرخ تورم 
در سال اول محقق شد و تورم 32.۸ درصدی سال 1392 
در سال 1393 به 1۴.۶ درصد رسید. روند کاهشی نرخ 
تورم در طول فعالیت دولت یازدهم ادامه دار بود تا جایی که 
در پایان سال 139۵ نرخ تورم ۶.9 درصدی به عنوان یکی 
از سال های انگشت شمار با تورم تک رقمی در تاریخ اقتصاد 

ایران ثبت شد.
در واقع دولت اول حسن روحانی توانست در یک دوره 
چهار ساله، جهت روند نرخ تورم را تغییر دهد و پس از چهار 
سال، نرخ تورم را از 32.۸ درصد به ۶.9 درصد کاهش دهد، 
اما چرا تورم تک رقمی که یکی از بزرگت ترین دستاوردهای 
اقتصادی دولت یازدهم و یکی از عوامل تأثیرگذار بر انتخاب 
دوباره حسن روحانی در انتخابات دوزادهمین دوره ریاست 

جمهوری بود، ادامه پیدا نکرد؟
تغییر مسیر تورم در دولت دوازدهم

نرخ تورم در سال نخست دولت دوازدهم بار دیگر تک رقمی 
شد و نخستین سال دولت دوم حسن روحانی نیز با تورم 
کمتر ۸.2 درصدی به پایان رسید، اما تحریم های اقتصادی 
سال 139۷ اجازه نداد نرخ تورم برای سومین سال پی در پی 

در محدوده کمتر از 10 درصد باقی بماند.
و  بین المللی  روابط  بهبود  برای  تلاش  با  یازدهم  دولت 
توافق   139۴ سال  در  توانست  تحریم ها  رفع  و  کاهش 
به واسطه  و  برساند  امضا  به   1+۵ گروه  با   را  هسته ای 
گشایش های بین المللی، شاخص های اقتصادی را بهبود 

دهد.

با این حال پس از انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده 
و انتخاب دونالد ترامپ به ریاست جمهوری، وی به صورت 
یک جانبه از برجام خارج شد. خروج آمریکا از برجام به همراه 
فشار حداکثری و تشدید تحریم ها، اجازه نداد مسیر بهبود 
شاخص های اقتصادی در دو دولت دوازدهم ادامه دار باشد.

تحریم ها و خداحافظی با تورم تک رقمی
شدت  به  نفتی  درآمدهای  تحریم ها،  تشدید  دنبال  به 
کاهش یافت و در نتیجه کاهش درآمدهای نفتی، یکی دیگر 

از متغیرهای مهم اقتصادی، یعنی نرخ ارز، جهش یافت.
افزایش نرخ ارز موجب افزایش هزینه واردات مواد اولیه و 
نهاده های تولید شد و از مسیر فشار هزینه، به افزایش سطح 

عمومی کالاها و خدمات منجر شد.
کاهش  با  نفتی  درآمدهای  کاهش  دیگر،  طرف  از 
درآمدهای دولت، به کسری بودجه منجر شد و تأمین کسری 
بودجه نیز تأثیر خود را بر پایه پولی، نقدینگی و افزایش نرخ 

تورم نشان داد.
حراج اوراق بدهی، سرعت گیر روند افزایشی نرخ 

تورم
با اینکه تورم تک رقمی در دولت دوم روحانی حفظ نشد، 
دولت  در  بودجه  کسری  جبران  نوین  راهکارهای  اگر  اما 
شرایط  بود  ممکن  نمی گرفت،  قرار  توجه  مورد  دوازدهم 

دشوارتری برای اقتصاد ایران رقم بخورد.
انتشار و حراج هفتگی اوراق بدهی، نوآوری دولت روحانی 
برای تأمین کسری بودجه بود که از خرداد سال 1399 با 
هدف کنترل نرخ تورم و با تعامل بین وزارت اقتصاد و بانک 
مرکزی اجرایی شد. بر این اساس در سال گذشته با برگزاری 
هزار  مجموع 12۵.۷۴  در  بدهی  اوراق  حراج  مرحله   ۴2
میلیارد تومان اوراق مالی اسلامی توسط بانک ها و سایر 

نهادهای مالی خریداری شد.

تورم، بیماری مزمن اقتصاد ایران ؛

چرا تورم تک رقمی ماندگار نبود؟

تداوم سقوط بیت  کوین در روزهای اخیر و کاهش ارزش آن به زیر 30 هزار دلار، 
به زودی بازار رمز ارز ها را با مالباختگانی مواجه می کند که بدون دانش و شناخت 

کافی در این بازار سرمایه گذاری کرده اند.
بازار رمز ارزها، در یکسال گذشته، رشد قابل توجهی کرد و ارزش رمز ارزهای 
مهم این بازار به صورت پیاپی رکورد شکست. رسیدن ارزش بیت کوین به قله ای 
تاریخی در فروردین ماه امسال و رشد پیوسته برخی از رمز ارزهای دیگر، بسیاری را 
به این باور رساند که صعود بهای رمز ارزها ادامه خواهد یافت و در هنگامی که برخی 
بازارهای سرمایه گذاری در داخل کشور با رکود مواجه شده بودند، سرمایه گذاران 
سرمایه های راکد خود را به سمت این بازار سوق دادند. بسیاری در حالی وارد این 
بازار شدند که نه تنها هیچ اطلاعاتی از رمز ارزها نداشتند که نمی دانستند بازار رمز 
ارزها تا چه اندازه پیچیده و حساس است. اکنون این سرمایه گذاران با ابهامات 
فراوانی مواجه هستند و نمی دانند وضعیت پیش روی بازار رمز ارزها چگونه است. 
وضعیتی که بسیار مبهم و پیچیده است و با تحولات اخیر، این وضعیت حتی 

پیچیده تر هم خواهد شد.
بازاری پیچیده  تر از هر بازار دیگر

بازار رمز ارزها، یکی از پیچیده ترین بازارهای مالی است. برخلاف طلا یا ارز، 
ارزش گذاری بر روی یک رمز ارز، بسیار پیچیده بوده و از هر رمز ارز به رمز ارز دیگر، 
متفاوت است. همچنین برخلاف طلا، ارز، مسکن یا زمین، رمز ارز ما به ازای عینی 
و کالایی ندارد. در واقع مالک یک رمز ارز به رمز ارز خود تنها دسترسی مجازی دارد 
و حتی در صورت فراموشی رمز کیف پول الکترونیکی خود، ممکن است دسترسی 
به رمز ارز خود را برای همیشه از دست دهد. اتفاقی که برای برخی از صاحبان رمز 

ارزها در جهان رخ داده و سوژه رسانه ها شده است.
ویژگی دیگر بازار رمز ارزها، عدم تعطیلی این بازار است. رمز ارزها در طول 2۴ 

ساعت شبانه روز و هفت روز هفته معامله می شوند. این مساله باعث می شود تا 
هیچ سرمایه گذاری قادر نباشد به صورت دایمی بر تغییرات ارزش سرمایه خود 
نظارت کند. این مساله فشار روانی سرمایه گذاری را بیشتر کرده و ابهامات را برای او 
افزایش می دهد. یکی از ویژگی های بسیار مهم اغلب رمز ارزها، وابسته نبودن آن ها 
به دولت ها است. برخلاف ارزهای معمول که هر کدام به یک کشور و صد البته به 
وضعیت اقتصادی و سیاسی همان کشور وابسته است، رمز ارزها در اختیار و کنترل 
هیچ دولتی قرار ندارند. همین امر باعث می شود تا در صورت بروز هر مشکلی، هیچ 
دولت و کشوری قادر به حمایت از یک رمز ارز نباشد و نتواند برای آن سیاست گذاری 
کند. در نتیجه نوسان بهای یک رمز ارز ممکن است به مرزی غیرقابل کنترل برسد. 
مساله ای که بسیاری از سیاست گذاران را ترغیب کرده است تا با گسترش بیش 
از پیش رمز ارزها مخالفت کنند.  خصیصه مهم دیگر رمز ارزها، پیچیدگی ردیابی 
تراکنش  های مالی آن ها بود. موضوعی که باعث می شد تا بسیاری از باندهای 
تبهکار به استفاده از رمز ارزهای روی بیاورند و همین امر نگرانی های بسیاری را در 

جهان در پی داشت و حتی موجب اقداماتی علیه آن ها شده بود.
تصوراتی که اشتباه بودند

تا همین چند ماه پیش، بسیاری از فعالان بازار رمز ارزها، تصور می کردند رمز 
ارزها، به دلیل آن که به کشور خاصی وابسته نیستند، از دایره تصمیم گیری  های 
سیاستمداران کشورهای دیگر نیز به دور هستند. همین مساله یکی از عوامل ورود 
سرمایه گذاران به این بازار بود. اما اقدامات جدی دولت  های کشورهایی نظیر 
آمریکا و چین، نشان داد که این تصور به شدت از واقعیت دور است. در حالی 
که کشورهایی نظیر السالوادرو در تلاش برای قانون کردن استفاده از رمز ارزها 
در کشور خود هستند، وزارت خزانه داری آمریکا با ایجاد محدودیت در راه خرید 
و فروش رمز ارز، نشان داد سر ناسازگاری با ورود سرمایه های ناشناس به این بازار 

را در پیش گرفته است.
دولت چین اما آماده برهم زدن این بازار شده است. دستگیری صدها نفر از 
برای  اعمال محدودیت های شدید  و  بازار در کشور چین  این  فعالان غیرمجاز 
استخراج، خرید یا فروش رمز ارز در این کشور، باعث شد تا آینده پیش روی بازار رمز 
ارزها در سطح جهانی با ابهامی جدی مواجه شود. استخراج رمز ارزها نیز با مصرف 
میزان بالایی از انرژی همراه است و در نتیجه بسیاری از کشورها، استخراج رمز 
ارزها را غیرقانونی اعلام و با استخراج کنندگان غیرقانونی آن به شدت برخورد کرده 
و مزارع بیت کوین را جمع آوری می کنند. در نتیجه همین تحولات، فعالان این بازار 
با مشکلاتی بسیار روبرو هستند و مشخص نیست آیا سایر دولت ها و سازمان های 

بین المللی نیز قصد سختگیری بیشتری بر روی این بازار دارند یا خیر؟
از  نظر بسیاری  به  ارزها که  رمز  برخی  ارزش  اخیر  نوسانات  با  در عین حال 
کارشناسان به دلیل اظهارنظرهای فعالان این بازار و سرمایه داران بزرگ جهانی 
رخ داد، اکنون دیگر سخن گفتن از مصونیت رمز ارزها در برابر تحولات سیاسی و 
اقتصادی، واقع بینانه به نظر نمی رسد. فراز و فرودهای چشمگیر چندماه گذشته 
قیمت رمز ارزها نشان می دهد، رمز ارزها نیز از تحولات سیاسی، اقتصادی و 
اجتماعی نیز تاثیر می پذیرند و ممکن است دچار افت و خیزهایی چشمگیر شوند.

آینده رمز ارزها و اختلاف نظر کارشناسان
اکنون بیش از هر زمان دیگری آینده رمز ارزها مبهم به نظر می رسد. اختلاف 
کارشناسان بر سر آینده پیش روی رمز ارزها اما بسیار جدی شده است. گروهی 
از کارشناسان معتقدند که آینده رمز ارزها چندان مناسب نیست. این گروه از 
کارشناسان ضمن اشاره به تصمیمات جدی دولت هایی نظیر چین و آمریکا باور 
دارند که نوساناتی شدیدتر پیش روی این بازار است و ممکن است بهای بیت کوین 
هرگز به قله پیشین خود بازنگردد. این کارشناسان بر این باورند که رمز ارزها اگرچه 
همچنان به عنوان بازاری ارزشمند خواهند بود، اما این تصور که جای بازارهای 
رقیب خود همچون ارز را خواهند گرفت، اشتباه است. در عین حال برآورد این 
کارشناسان آن است که با تشدید نوسانات در این بازار و افت ارزش رمز ارزها، 
سرمایه گذاران ایرانی به بازارهای رقیب و به ویژه بازار سرمایه باز خواهند گشت و با 
رونق احتمالی این بازار، سرمایه های قابل توجهی به بورس باز می گردد. مسئله ای 

که می تواند به رشد مجدد این بازار بیانجامد. 
در مقابل گروهی دیگر معتقدند که این نوسانات در بازار رمز ارزهای طبیعی است 
و طولی نخواهد کشید که رمز ارزهایی همچون بیت کوین دوباره به نقطه اوج قبلی 
خود بازگشته و حتی از آن هم بالاتر خواهند رفت. از نظر این کارشناسان، شکستن 
سقف های قبلی برای رمز ارزهایی مانند بیت کوین به هیچ وجه دور از دسترس 
نیست، اگرچه ممکن است مدت زمانی نامشخص برای شکستن این سقف مورد 
نیاز باشد. این گروه از کارشناسان ضمن خوشبینی نسبت به آینده رمز ارزها، بر این 
باور هستند که رمز ارزها به تدریج و تا حد زیادی جایگزین ارزهای فعلی خواهند 

شد و می توانند صورت جدیدی به مناسبات اقتصادی و مالی در جهان بدهند.
با این حال آنچه که مشخص است، ابهام در آینده رمز ارزها و نوسانات شدید در 
این بازار است. مسئله ای که بطور حتم باعث می شود تا افراد ناآشنا به این بازار، با 
ورود به آن نه تنها سودی نبرند که به شدت متضرر شوند و از همین رو ورود به این 

بازار، برای افراد غیرمتخصص، با ریسک هایی همراه است که باید آن را بپذیرند.

بازاری پیچیده  تر از هر بازار دیگر؛

نقدینگی در ماه های آتی رمز ارزها، زمانی برای سقوط تازه  وارد ها
به کدام سو می رود؟

کنترل و هدایت نقدینگی به سمت تولید از مهمترین دغدغه ها و خواسته های 
فعالیت های  جذابیت  از  باید  آن  تحقق  برای  که  است  اقتصادی  کارشناسان 
غیرمولد، کاذب و دلالی کاسته شده و تامین منابع مالی بخش تولید در اولویت 

قرار گیرد.
به گزارش روز جمعه ایرنا، یکی از مهمترین دغدغه های اقتصاددانان و همچنین 
دولتمردان این است که نقدینگی به سمت تولید هدایت شود و رشد اقتصادی 
قابل قبولی برای کشور به دنبال داشته باشد. آنچه که در عمل در سال های گذشته 
رخ داده، این بوده که با وجود رشد و حجم بالای نقدینگی در اقتصاد کشور، بخش 
تولید با کمبود نقدینگی مواجه بوده است. یعنی نقدینگی کشور به جای بخش 

تولید به سمت سایر بخش ها جریان پیدا کرده است.
حجت الاسلام رئیسی، رئیس جمهوری منتخب مردم در نخستین کنفرانس 
خبری پس از انتخابات ضمن اشاره به موضوع مهم تولید بحث نقدینگی را نیز 
پیش کشیده و بر اهمیت آن در تولید کشور تأکید کرد. وی در این مورد بر دو 
نکته اساسی که نقشی کلیدی در رونق تولید دارند دست گذاشت: یکی کمبود 

نقدینگی و دیگری کاهش مالیات بخش تولید.
رئیس جمهوری منتخب در رابطه با نقدینگی گفت: نقدینگی باید به سمت تولید 
هدایت شود، به طور حتم سازوکارهایی که بتواند نقدینگی را به سمت تولید ببرد و 
تولید را رونق ببخشد جزو دستور کار دولت جدید خواهد بود. اقدامات اقتصادی 

غیرمولد را بی جاذبه خواهیم کرد به طوری که نقدینگی به سمت تولید برود.
آمارها نشان می دهد که در سال های 1393 و 139۴ ایران به ترتیب 22 و 30 
درصد رشد نقدینگی داشته است. این رقم برای سال 139۵ عدد 23.2 درصد 
بوده و رشد نقدینگی در سال 139۶ به 22.1 درصد رسید. در سال 139۷ و 
139۸ نیز رشد نقدینگی به ترتیب 23.1 درصد و حدود 2۵.1 درصد بوده است. 
در این سال ها رشد اقتصادی نیز اعداد و ارقام متفاوتی را به خود دیده است. 

بالاترین رشد اقتصادی برای سال 139۵ با عدد 12.۵ درصد است.
رشد نقدینگی بیش از آنکه ناشی از سیاست های اقتصادی این یا آن دولت باشد 
برآیند ساختارهای اقتصادی کشور است. در همه دولت ها به نوعی اقتصاد کشور 

با معضل رشد بی رویه نقدینگی رو به رو بوده است.  
از طرف دیگر باید به این نکته هم توجه داشت که نقدینگی به خودی خود منفی 
نبوده و می تواند موجب گردش اقتصادی شود، اما باید تناسبی بین رشد نقدینگی 
و رشد اقتصادی برقرار باشد. اگر حجم نقدینگی از رشد اقتصادی بیشتر باشد تورم 

و افزایش قیمت ها از مهمترین آثار منفی آن خواهد بود.  
و جنگ  فشار حداکثری  به سه سال سیاست  نزدیک  تحمل  از  اکنون پس 
اقتصادی، آخرین آمارها از مثبت شدن رشد اقتصادی کشور خبر می دهند. 
کنترل و هدایت نقدینگی در سال 1۴00 بیش از هرچیز دیگری برای تداوم این 
رشد مثبت اهمیت دارد. از طرفی برجام هم در حال احیا است و در صورت دست 
یابی به توافق، شرایط برای تداوم رشد اقتصادی فراهم تر خواهد شد. چشم انداز 
آینده اقتصادی کشور، چه از نظر ثبات و آرامش و چه به لحاظ رفع تحریم، فروش 

نفت، بازگشت ارز و سایر موارد مثبت است.  
طریق  از  پولی  و  مالی  درست  سیاست های  از  پیروی  صورت  در  بعد  دولت 
بانک مرکزی می تواند نقدینگی را کنترل و آن را به سمت تولید هدایت کند. اگر 
سیاست های درستی در پیش گرفته نشود و ثبات بازار به خطر بیافتد درِ نقدینگی 

بر همان پاشنه قبلی خواهد چرخید.
طریق  از  پولی  و  مالی  درست  سیاست های  از  پیروی  صورت  در  بعد  دولت 
بانک مرکزی می تواند نقدینگی را کنترل و آن را به سمت تولید هدایت کند. اگر 
سیاست های درستی در پیش گرفته نشود و ثبات بازار به خطر بیافتد درِ نقدینگی 
بر همان پاشنه قبلی خواهد چرخید. رشد اقتصادی و رونق تولید در عرصه های 
مختلف اقتصاد کشور نیازمند ثبات و پیش بینی پذیری بازارها و ثبات قیمت ها 
است. کمیت و کیفیت نقدینگی می تواند این ثبات و پیش بینی پذیری را با تهدید 

مواجه کند.
داده های موجود نشان می دهد فاصله قابل توجهی بین رشد اقتصادی و میزان 
رشد نقدینگی وجود دارد. کنترل رشد نقدینگی و کاهش حجم آن در دولت آینده 
نیازمند در پیش گرفتن سه راه حل اساسی است؛ نخست اینکه بانک مرکزی 
می تواند یک سری محدودیت ها بر رشد ترازنامه بانک ها اعمال کند. دومین اقدام 
به نظارت شدید بر بانک ها به منظور ممانعت از ورود در فعالیت های سفته بازانه 
توسط شرکت های زیرمجموعه و سایر اشخاص مرتبط باز می گردد. بانک ها به جای 
تامین سرمایه مورد نیاز بنگاه های اقتصادی و کمک به تولید، به دلایلی به منظور 
جبران بدهی ها یا پرداخت سود سپرده گذاران خود وارد بازارهای مختلف مانند ارز، 
سکه و مسکن می شوند. این امر نوسان های شدید و نابسامانی های قابل توجهی را 

در بازارهای مذکور موجب می شود.
کنترل اعطای تسهیلات کلان توسط مقام ناظر نیز سومین راهکار به شمار 
می رود. در برخی موارد بانک ها به افراد و نهادهای خاصی تسهیلات کلانی اعطا 

می کنند که در تولید سرمایه گذاری نکرده و اشتغالی ایجاد نمی کنند.
به طور کلی، صاحب نظران اقتصادی معتقدند که کنترل نقدینگی و هدایت آن 
در مسیر درست، بستگی به سیاستگذاری دولت در حوزه بانکداری دارد. می توان 
گفت در این مورد همه چیز از بانک ها شروع می شود. در حالت عادی، بانک ها 
اعتبار در اختیار بنگاه های متقاضی قرار می دهند، بر این اساس با افزایش عرضه 
پول )حجم نقدینگی( در اقتصاد، دسترسی بنگاه ها نیز به منابع نقد بهبود می یابد. 
اما اگر بانک ها نتوانند وظیفه خود را به درستی انجام دهند، جریان نقدینگی به 
سمت بنگاه ها دچار اختلال می شود. بنابراین، دولت سیزدهم باید نوک پیکان 

سیاستگذاری در حوزه نقدینگی و تولید را به سمت بانک ها هدف بگیرد.

مدیرکل نساجی و پوشاک وزارت صنعت مطرح کرد:

حمایت از سرمایه گذاری خارجی با هدف 
تامین نیاز داخل

مدیرکل دفتر صنایع نساجی، پوشاک و سلولزی وزارت صنعت، معدن و تجارت با 
اشاره به احتمال احیای برجام و برداشته شدن تحریم ها، تصریح کرد:  این وزارتخانه 
از بازگشت برندها و شرکت های خارجی در راستای تامین نیازهای کشور حمایت 

خواهد کرد.
ارتقای  برای  خارجی  سرمایه گذار  جذب  لزوم  به  اشاره  با  محرابی«  »افسانه 
وضعیت تولید صنعتی، تاکید کرد:  به همین دلیل از حضور خارجی ها در بازار 

کشورمان استقبال کرده و همواره به این منظور برنامه داریم.
این مسوول وزارت صنعت در عین حال خاطرنشان کرد: رویکرد همیشگی وزارت 
صنعت، حمایت از صنایع و شرکت های داخلی بوده و این رویکرد حمایتی در زمان 
تحریم ها با شدت و قدرت بیشتری انجام شده است. وی اظهار داشت: در همین 
راستا، وزارتخانه از واردات کالاها و محصولاتی که مشابه داخلی داشته و تولید 

داخلی آنها در کشور به مرز اشباع رسیده جلوگیری می کند.
توان صادراتی در برخی محصولات سلولزی و بهداشتی

محرابی در ادامه گفت: از ابتدای پاندمی کرونا با پیگیری های مداوم وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، شاهد افزایش ظرفیت های تولید در بخش محصولات 
بهداشتی بودیم و امروز رشد خوبی در تولید انواع ماسک، دستمال کاغذی و سایر 
اقلام بهداشتی شاهد هستیم. به گفته این مسوول، رشد تولید به گونه ای بود که 
امروز در برخی از این محصولات به صادرکننده تبدیل شدیم. وی بیان داشت: در 
موضوع تولید ماسک، با توجه به اینکه در ستاد ملی مبارزه با کرونا درخصوص آن 
تصمیم گیری می شود، تامین داخل به عنوان یک اولویت در دستور کار قرار گرفت 
و به جز ماسک های N9۵ که شاهد صادرات آنها بودیم، در سایر انواع ماسک با 
وجود تامین بازار داخل، اجازه صادرات داده نشده است. محرابی، همچنین به 
پوشک بچه اشاره کرد که در سال های گذشته در مقاطعی در تامین آن در کشور با 
مشکل مواجه بودیم و گفت: در تولید این محصول در سال 99 نسبت به سال 9۸ 
رشد داشتیم و به جز مشکلاتی که در مقاطعی برای تامین برخی مواد اولیه تولیدی 

آن رخ داد، اکنون مشکلی وجود ندارد و نیاز داخل کشور تامین است.
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صادر و به کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق مواد 1۸ و 19 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما 
ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در روزنامه درج و 
منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری 

عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
لازم به ذکر است که طبق ماده 1۸ اصلاحی آئین نامه اجرا ابلاغ شونده می بایست سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه 
ثنا اقدام نمائید و کلیه ابلاغها از طریق آن سامانه انجام خواهد شد و مسوولیت عدم ثبت نام و عدم ابلاغ اوراق و اخطاریه 

ها بر عهده شما خواهد بود. )م الف 1۴12۸(
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم- مهدی روزخوش

-------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه آقای قاسم احتشامی پور با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ 
پلاک 10۵29/1/9۵- اصلی بخش یک ثبت قم که در دفتر 1۴3 صفحه ۵۵۶ ذیل ثبت 1۸۶13 بنام آقای محمدتقی 
منادی فرزند محمد ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل ۵۵2۸9۷ صادر و تسلیم شده است سپس تمامی مورد ثبت 
مع الواسطه طی سند قطعی ۵۵۴00 مورخ 13۶2/0۸/1۸ دفتر ۴ قم به آقای قاسم لک )احتشامی پور( انتقال قطعی 
گردیده است که به علت سهل انگاری مفقود شده است، در حال حاضر در این اداره در شرف صدور المثنی بنام ایشان 
میباشد لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می 
گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 
انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است 

پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف 1۴123(
رضا حسینخانی – سرپرست ثبت منطقه یک قم

-------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه آقای محمد حسین شاطری بموجب وکالت نامه شماره ۵1۵13-1399/12/2۴ دفتر 9۴ مشهد از 
اند که سند  برابر درخواست شماره 1/۵3۸-1۴00/01/1۵ اعلام داشته  طرف غلامرضا شاطری فرزند حسین 
مالکیت شش دانگ پلاک 1۷۵ از 2۴ از 1103۸ اصلی واقع در بخش یک ثبت قم که در دفتر 32۴ صفحه 2۵۷ 
ذیل ثبت ۴993۷ بنام احمد صحاف کاشانی ثبت و سند مالکیت ۸109۵0 صادر و تسلیم شده است سپس برابر 
سند قطعی شماره 9۴39-13۷3/0۷/2۸ دفتر 3 قم به غلامرضا شاطری انتقال قطعی شده است که از طرف وکیل 
ایشان اعلام شده است سند مالکیت مزبور به علت جابجایی مفقود گردیده است که در حال حاضر در این اداره در 
شرف صدور المثنی بنام ایشان میباشد لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب 
را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 

خواهد شد. )م الف 1۴110(
رضا حسینخانی – سرپرست ثبت منطقه یک قم

//////////////////////////////////////////////////
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه خانم حوریه بروجردی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ 
پلاک 1103۸/2۶/۵99- اصلی بخش یک ثبت قم که در دفتر املاک الکترونیکی 139۶2033000100۷۸3۵ 
طی سند قطعی 19۵۴ مورخ 139۶/0۴/1۴ دفتر ۸3 قم  بنام خانم حوریه بروجردی ثبت و سند مالکیت به شماره 
مسلسل ۴۴۶0۴1 الف / 9۵ صادر و تسلیم شده است که به علت سهل انگاری مفقود شده است، در حال حاضر در 
این اداره در شرف صدور المثنی بنام ایشان میباشد لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد. )م الف 1۴109(
رضا حسینخانی – سرپرست ثبت منطقه یک قم
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مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال گفت: بخواهند تیمی محلی در یک شهرستان 
کوچک را این شکلی مدیریت کنند همه خنده شان می گیرد اما آیا وزارت ورزش از 

در به در کردن استقلال خجالت نمی کشد؟
علی فتح الله زاده درباره چالش های مدیریتی باشگاه استقلال اظهار داشت: 
وقتی می خواهید شاگردی را خوب تربیت کنید، اگر خود معلم نیاز به تربیت 
داشته باشد باید خودش را هم فرد دیگری تربیت کند. ابتدا باید معلم تربیت 
داشته باشد تا بتواند شاگرد خوبی تربیت کند. وقتی در مورد استقلال صحبت 
می کنیم، از یک تیم معمولی حرف نمی زنیم بلکه از یک اَبر تیم ایرانی صحبت 
می  کنیم که قدمتی چند دهه ای دارد و در تالار AFC به آن احترام می گذارند. دو 
ستاره درخشان دارد و اسطوره های بزرگی مثل ناصر حجازی، منصور پورحیدری، 

مظلومی، احدی و خیلی دیگر از دوستان در آن بوده اند.
وی افزود: این افراد برای استقلال مو سفید کرده و زحمت کشیده اند. وقتی به 
امثال علی جباری، حسن روشن و... نگاه می کنیم، می بینیم پر از دردهانه های 
افتخار کشور در این تیم درخشیده اند. اگر یک تیم محلات در شهرستانی کوچک 
را می  خواستند اینگونه مدیریت کنند به وی نمی خندیدیم؟ آیا وزارت ورزش 

خجالت نمی کشد که تیم بزرگی را اینگونه دربه در می کند؟
مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال عنوان کرد: این چه انتخابی است فردی که دو 
روزه آورده اید فرار کرده و می رود؟ برای اولین بار نیست که چنین اتفاقی می افتد 
بلکه چندمین بار است. نوش جانتان که سر سفره نشسته اید اما سفره را خراب و 
نجس نکنید و به آن احترام بگذارید. این تیم خیلی از بزرگان فوتبال کشور را دارد، 
چرا از آنها مشورت نمی گیرید؟ تعجب می کنم چرا تیم به این بزرگی را دست یک 

نفر می دهید تا وی درباره اش صحبت کند؟ 
فتح الله زاده ادامه داد: علی القاعده باید تیم خودش هیأت مدیره داشته باشد 
و اجازه ندهد افراد دیگر برایش تعیین تکلیف کنند. عادت بچه گانه ای هم پیدا 
کرده اند که وقتی می خواهیم ضعف هایشان را بگوییم، می گویند بدهی های 

گذشته. به جای بحث در این مورد بیاید ببینید چه داده و چه گرفته اید. قبلی ها 
چه داده و چه گرفته اند؟ 

وی درباره اینکه برخلاف پیش بینی ها احمد مددی با وجود اختلاف با هیأت 
مدیره و کادرفنی استقلال در این تیم ماندگار شد و آیا همین موضوع سبب 
آحاد  به  زدن  تودهنی  موضوع  این  کرد:  عنوان  نمی شود،  اختلاف ها  ادامه 
عظیم استقلال است. آنها می گویند فلانی را نمی خواهیم اما فلانی را عوض 
می کنید. اصلا تخلف قانونی انجام شده است. وقتی سه عضو هیأت مدیره که 
باید مدیرعامل باشگاه را انتخاب کنند می گوید فلانی را نمی خواهیم، قانونا چنین 
فردی وجاهت قانونی در باشگاه ندارد و هر چه امضا می کند خلاف قانون است. 

مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: نمی توانید به افرادی که 
اختیار تعیین مدیرعامل دارند بگویید این کار را انجام ندهید و آنها را کنار بگذارید. 
این هم یک تخلف است. دوستان قانونمدار ما کجا هستند و چرا به این تخلفات 
رسیدگی نمی کنند؟ چرا هر کی به هر کی شده است؟ یکبار مصاحبه کرده و 
به آقای روحانی گفتم واقعا نمی تواند وزیرش را سین جیم کند و از وی توضیح 
بخواهد؟ نمی بینند که مردم اعتراض کرده و تجمع می کنند؟ دیدن این مسائل 

خیلی سخت است؟
فتح الله زاده ادامه داد: بفهمید چه کسی مرده و چرا مرده است؟ به داد این 
باشگاه برسید. یک مربی آورده اید که جوان است و احتیاج دارد که به وی برسید. 
این جوان مثل درخت میوه ای است که تازه کاشته اید. به جای مراقبت از این 
درخت، هر روز شاخه اش را می زنید و در معرض باد و طوفان قرارش می دهید؟ 
به چه دلیل؟ می خواهید به چه برسید؟ چرا مردم هر حرفی می زنند ناراحت 

می شوید؟
وی اضافه کرد: آقایان حرف منطقی بزنید. ما به شما توهین می کنیم یا الفاظ 
بدی به کار می بریم؟ محترمانه از شما انتقاد می کنیم. شما هم از ما محترمانه 
انتقاد کنید. از تاریخی که من از استقلال رفته ام تا کنون ۸00 میلیارد پول به 

استقلال آمده است. آقایان نهادهای نظارتی که به یک قران ما آن هم در شرایطی 
که کسی پول نمی داد و بنده با قرض پول را به باشگاه می آوردم نظارت می کردید، 

اکنون چرا به این مبالغ نظارت نمی کنید؟
مدیرعامل اسبق استقلال عنوان کرد: ۸00 میلیارد تومان کجا هزینه شده؟ 
بیائید بگوئید زمان مرا هم نظارت کنند و اگر اشکالی دیده شد برای این آقایان را 
هم بگذارید من دربیاورم. آیا کارشناسی بهتر از من می خواهید؟ مجانی برای شما 
کار می کنم. سه ماه فرصت بدهید تا اسناد را بررسی کرده و بگویم چه تخلفاتی 

انجام شده است اگر راست می گوئید. 
پاداش به بازیکنان کار سرمربی نیست 

فتح الله زاده درباره اینکه آیا مرسوم است سرمربی پس از هر بازی به بازیکنان 10 
تا 20 میلیون پاداش بدهد، گفت:  اصلًا این کار سرمربی نیست. مربی استقلال 
اعصابش خورد است و ناراحت است. با وی صحبت کرده و گفتم اگر می خواهی 
با هر کسی درگیر شوی بگو ما درگیر می شویم و با آنها صحبت می کنیم. به کار 
خودت برس اما یک فرد با بی اخلاقی، صدای مرا به مدیر باشگاه رسانده است،  

مدیر هم از من گلایه می کند که چرا چنین حرفی زده ای؟
وی افزود:  وقتی می بینم مربی تیم ناراحت است باید چه حرفی بزنم؟ باید از وی 
حمایت کنم تا بتواند کارش را انجام بدهد. این بچه اینقدر خوب کار می کند. آیا 
شکست دادن تیم امیر قلعه نویی کار ساده ای است؟ وی یکی از بهترین مربیان 
ایران است اما تیم همین مربی را هم می برد. ببینید در این فشار مربی استقلال 

چند برد به دست آورده است؟ 
مدیرعامل اسبق استقلال عنوان کرد: چرا این کارها را می کنید؟ اگر از استقلال 
بدتان می آید و دو ستاره چشمتان را نوازش می دهد، خودتان زحمت کشیده و 
بروید ستاره بگیرید. اصلا سیاره بگیرید، چرا این تیم را اذیت می کنید؟ این حرفها 

را به چه کسی گفته و با چه کسی صحبت کنیم؟
فتح الله زاده درباره اینکه آیا هیأت مدیره باشگاه استقلال با هم هماهنگ نبود، 
عنوان کرد: اگر هیأت مدیره هماهنگ بود، وضعیت تیم به این شکل نبود. چند 
نفر آمده و میلیاردی از جیب شان خرج کردند اما زمان ما از این صحبت ها نبود. 
خدا پدر شرکت های وب را بیامرزد که به اینها 100 میلیارد پول داده اما این پول 

کجاست؟
وی افزود: مدام می گوئیم بدهی می دهیم. این بدهی چاه ویل شده و هر چه 
به آن می ریزید تمام نمی شود. آیا 13 میلیارد پول تمام نمی شود؟ ۸00 میلیارد 
رفت اما بدهی تمام نشده. از این وضعیت خجالت بکشید. بدون این بدهی ها ۸، 
9 قهرمانی به دست آمد. کمپ حجازی که یک هزار میلیارد قیمتش است به شما 

دادیم اما اکنون یکصد و هزار برابر بدهی است، ما را چه فرض کرده اید؟
عضو سابق هیات مدیره استقلال عنوان کرد: واقعا از سلطانی فر گله مند هستم. 
چگونه برای آن تیم اینگونه راحت مدیر می گذارد؟ یک مدیر خوب و عاقل مثل 
سمیعی که آدم دست پاکی است و کم مصاحبه می کند را سر کار استقلال هم 
بگذارید. چرا این کار را انجام نمی دهید؟ چرا آنجا می توانید اما اینجا نمی توانید؟ 
ناراحت می شویم؟ خیر خیلی هم خوشحال  از قوی شدن پرسپولیس  ما  آیا 
می شویم. آنها رفقای ما بودند و مدیران و بچه های دو باشگاه با هم ارتباط خوبی 
داشتند اما آنها را به جان هم انداختید. از این کار چه لذتی می برید؟ آیا سادیسم 

دارید که می خواهید مردم را اذیت کنید؟ 
با برنامه تهران ورزشی رادیو تهران تصریح کرد:  الله زاده در گفت و گو  فتح 
میلیون ها هوادار استقلال خواستار تجمع هستند، فکر می  کنید آنها بی کس 
وی  از  و  می نویسم  نامه  کشور  محترم  وزیر  به  امروز  همین  من  خود  هستند. 
می خواهم برای ما مجوزی صادر کند تا جمع بشویم تا این آقایان بدانند چند نفر 
هستید. صد و دویست نفر نیستیم. اگر فتح الله زاده بخواهد حرف بزند صد نفر یا 
دویست نفر نمی آیند. اگر وزیر به من اجازه تجمع بدهد و در آن صورت کمتر از 
سی چهل هزار نفر آمدند، بگویند ما خط داده ایم. خجالت بکشید و این کارها را 

بس کنید. مردم از بس اذیت شدند، دیوانه شده اند.

انتقاد شدید فتح الله زاده از وزارت ورزش:

بررسی دلایل مختلف نتایج ضعیف تیم ملی والیبال در لیگ ملت های ۲۰۲۱ ؛ از در به در کردن استقلال خجالت نمی کشید؟

سرانجام آزمون و خطای مربی گرانقیمت روس

سردرگمی در آماده سازی تیم ملی برای المپیک آنجا نمایان تر می شود که بار ها 
پیش از شروع لیگ ملت ها مجرا های رسمی فدراسیون والیبال عنوان کردند این 
تورنمنت مهم راهی برای آماده سازی پیش از المپیک است و نتایج اولویت ما 
نیست. ولی عذرخواهی انجام شده بر اثر فشار افکار عمومی، باعث این سوال 

شد که اگر اولویت با المپیک بود چرا نتایج تیم ملی کار را به عذرخواهی کشاند.
 ـکه پیش تر آن را لیگ جهانی  تیم ملی والیبال از زمان حضورش در لیگ ملت ها 
 ـبدترین نتایج را گرفت؛ تیمی که ولادیمیر آلکنو مربی گران قیمت  می خواندند 
روس هدایت می کرد از 1۵ بازی فقط پنج برد به دست آورد. باخت به ژاپن و 
استرالیا در لیگ ملت های 2021 انقدر تلخ بود که رییس فدراسیون والیبال را یک 

ماه مانده به المپیک مجبور به عذرخواهی از مردم کرد.
در ریمینی ایتالیا چه گذشت که محمدرضا داورزنی رئیس فدراسیون والیبال 
را مجبور به عذرخواهی کرد؟ آنچه در پنج هفته برگزاری لیگ ملت ها گذشت، 
تغییرات مدام در ترکیب تیم ملی والیبال بود. اصلا اعلام شده بود که لیگ ملت ها 
حکم شناخت از ترکیب و بازیکنان را برای حضور در المپیک دارد، اما باخت های 
پیاپی فشار روانی بر تیم و بازیکنان را تا جایی بالا برد که مربی آرام بازی ها اول، 
در زمان های استراحت بازی های آخر به بازیکنان می گفت از چنین عملکردی 

خجالت نمی کشید؟
والیبال در  تیم ملی  و  باعث چنین وضعیتی شد سردرگمی سرمربی  آنچه 
میثم  مثل  جوانی  بازیکنان  به  سویی  از  بود؛  مسیر  شناخت  و  هدف گذاری 
صالحی، صابر کاظمی و یا امیرحسین اسفندیار و بردیا سعادت بازی داده شد، و 
از طرفی می دانستیم برابر صربستان، آلمان و یا اسلوونی و آمریکا چقدر مهم است 
پیروز شویم و اصلا برای برد به میدان می رفتیم؛ سردرگمی در استفاده از لیبرویی 

که پیش از لیگ ملت ها هیچ تجربه ملی نداشت همه را بهت زده کرد.
تیم ملی با دو پاسور )معروف و وادی( به لیگ ملت های 2021 رفت و در میانه ی 
راه از هفته سوم جواد کریمی به تیم اضافه شد؛ بسیاری از کارشناسان از همان 
ابتدا به حضور وادی به عنوان پاسور دوم هشدار داده بودند، ولی چندین بازی 
صرف شناخت آلکنو از این موضوع شد. چراکه اصولا همان یک مربی ایرانی 
همراه تیم هم خود سال اول بود که روی نیمکت تیم ملی می نشست و اختیاری 

هم در تیم نداشت.
آزمون و خطای پر هزینه ای بود؛ جدا از مسائل فنی، واضح و مبرهن است که 
تیم ملی از نظر روانی تحت تاثیر موضوعاتی در حاشیه بوده است. سعید معروف 
کاپیتان تیم دو بازی ابتدایی تورنمنت را به بهانه سرماخوردگی حاضر به حضور در 
میدان مسابقه نشد. سرمربی تیم با روشی اتوریته محور، با اختیار تام تلاش کرد 
تیم ملی را کنترل کند؛ موضوعی که با رویه های مربیان قبلی تیم ملی متفاوت 
بود. قدرت چندین بازیکن اصلی در هدایت و ارنج تیم کنار رفته و درگیری های 

کادر و بازیکنان از بیرون قابل لمس بود.
سردرگمی در آماده سازی تیم ملی برای المپیک آنجا نمایان تر می شود که بار ها 
پیش از شروع لیگ ملت ها مجرا های رسمی فدراسیون والیبال عنوان کردند این 
تورنمنت مهم راهی برای آماده سازی پیش از المپیک است و نتایج اولویت ما 
نیست. ولی عذرخواهی انجام شده و فشار افکار عمومی باعث این سوال شد 
که اگر اولویت آماده سازی المپیک بود چرا نتایج تیم ملی کار را به عذرخواهی 

کشاند.
تیم ملی والیبال پیش از المپیک زلزله خفیفی را تجربه کرد که یا به آرامش و 
خالی شدن انرژی های بد قبل از شروع المپیک توکیو می انجامد یا امید به تکرار 
پنجمی المپیک را هم کم رنگ تر می کند؛ پیداست تحلیل های فدراسیون والیبال 
درباره تغییرات گسترده در کادر فنی و بازیکنان تنها چند ماه مانده به المپیک به 
بن بست رسیده و فقط تصمیمات سریع و محتاطانه است که می تواند سرنوشت 

تیم در المپیک ماه آتی را تا حدودی تغییر دهد.
نویسنده: دکتر فرزاد کفیلی

درمسابقات رده سنی جوانان ایران ؛

دوومیدانی کاران قم قهرمان ایران شدند
دو تن از چهره های مستعد و خوش آتیه دوومیدانی قم با ایستادن بر سکوی 

نخست مواد 100 متر و ۴00 متر با مانع عنوان قهرمانی ایران را کسب کردند.
برپایه این گزارش ، رقابت های دوومیدانی قهرمانی رده سنی جوانان ایران طبق 
برنامه ریزی فدراسیون این رشته به میزبانی هیات چهارمحال و بختیاری برگزار شد 
و چهره های آینده دار دوومیدانی قم با شایستگی رتبه نخست و عنوان قهرمانی مواد 
100 متر و ۴00 متر با مانع این پیکارها را کسب کردند. در ماده 100 متر این رقابت ها 
علی قاسم بابایی از استان قم با زمان 10 ثانیه و ۵2 صدم ثانیه روی سکوی قهرمانی 
ایستاد، رشته آی که در آن امیررضا معین پور از لرستان با زمان 10 ثانیه و ۸۸ صدم 
ثانیه عنوان نایب قهرمانی را به دست آورد و جلیل پورنصراللهی با همین عملکرد 
رتبه سوم را به خود اختصاص داد. در ماده ۴00 متر با مانع این پیکارها امیر مقدمی 
نماینده دوومیدانی استان قم بود که بالاتر از دیگر رقبا با زمان ۵2 ثانیه و ۸9 صدم 
ثانیه رتبه نخست و عنوان قهرمانی را نصیب خود کرد، ماده ای که در آن محمدیاسین 
و یونس  را کسب کرد  رتبه دوم  ثانیه  ثانیه و 2۷ صدم  با زمان ۵۵  البرز  از  مالمیر 
براتی از خراسان رضوی با زمان ۵۵ ثانیه و ۴۸ صدم ثانیه سوم شد. استان قم یک 
دوومیدانی کار دیگر به نام ساسان عظیما فر نیز در این دوره از رقابت ها داشت و این 
دوومیدانی کار در رشته پرتاب چکش با حریفان خود به رقابت پرداخت اما در نهایت 
با پرتابی به میزان ۵۴ متر و ۵0 سانتیمتر رتبه پنجم را کسب کرد، در حالی که پرتاب 
قهرمان این رشته یعنی محمد سیستانی از گلستان به طول ۶3 متر و 10 سانتیمتر 
بود، همچنین سهند نوری از آذربایجان غربی با ۶2 متر و 9۸ سانتیمتر نایب قهرمان 

شد و پویا زاهد دیگر نماینده گلستان با ۵۸ متر و 9۸ سانتیمتر به مقام سوم رسید.

تغییرات در آکادمی پرسپولیس؛

 خلیلی آمد، حلالی سرمربی شد
با تصمیم مدیران باشگاه پرسپولیس تغییراتی در آکادمی این باشگاه ایجاد شد.
باشگاه پرسپولیس  صبح روز شنبه با انتشار پیامی، از زحمات محمد پنجعلی مدیر 
آکادمی این باشگاه تشکر کرد که  این پیام به معنای خداحافظی این پیشکسوت 
پرسپولیس از مدیریت آکادمی باشگاه بود. حالا از پرسپولیس خبر می رسد که 
محسن خلیلی که مدتی هم سرپرست تیم بزرگسالان بود، قرار است به عنوان مدیر 
جدید آکادمی معرفی شود. از طرف دیگر پرسپولیس  روز شنبه اسماعیل حلالی 
را هم به عنوان سرمربی تیم امیدهای خود معرفی کرد که این نشان دهنده ایجاد 

تغییرات در نحوه مدیریت و هدایت تیم های پایه پرسپولیس است.

معاون سرپرست کاروان اعزامی ایران به توکیو:

سهمیه زنان در المپیک توکیو ٩ تایی شد
معاون سرپرست کاروان اعزامی ایران به توکیو خبر داد که با تلاش کمیته المپیک 

فرزانه فصیحی سهمیه یونیورسالیتی کسب کرد.
پیمان فخری در گفت وگو با خبرنگاران گفت: تلاش کمیته المپیک فرزانه فصیحی 
سهمیه یونیورسالیتی )سهمیه جهانی اعطایی به فدراسیون ها( کسب کرد. با کسب 

این سهمیه شمار سهمیه زنان در المپیک توکیو ٩ تایی شد.

قرعه کشی دوره جدید رقابت های لیگ فوتسال نوجوانان باشگاه های قم توسط کمیته فوتسال با حضور نمایندگان 10 تیم 
باشگاهی برگزار شد.

برپایه این گزارش ، نخستین رقابت  باشگاهی فوتسال در استان قم بعد از تعطیلی های بیش از یک سال اخیر کرونا، در رده سنی 
نوجوانان برگزار می شود، لیگی که در آن 10 تیم حضور یافته و برای کسب مقام قهرمانی و سهمیه حضور در لیگ نوجوانان ایران 

با یکدیگر رقابت می کنند.
جلسه قرعه کشی و هماهنگی برگزاری مسابقات لیگ فوتسال نوجوانان قم در فصل 1۴00 با حضور سرپرست هیات فوتبال 
استان قم، مسوول کمیته فوتسال، دبیر هیات قم در کنار سرپرستان و مدیران تیم های حاضر در این لیگ برگزار شد و تیم ها در 

جریان نحوه برگزاری بازی ها قرار گرفتند.
بدین ترتیب دوره جدید مسابقات لیگ فوتسال نوجوانان باشگاه های قم با حضور تیم های فرش شهر، مهدیار، آریا صنعت 
معصومی، اعتماد، آتیه سازان، میعاد، فردوس، ذاکر، کریمه و مرصاد برگزار می شود، لیگی که در آن نخبه ها و استعدادهای 

فوتسال قم فرصت مغتنمی برای نمایش قابلیت های خود دارند.
خبر مهم دیگر راجع به فوتسال قم مربوط به تیم باشگاهی فردوس نماینده قم در لیگ برتر باشگاه های ایران است که 
کانال اختصاصی کمیته فوتسال قم منتشر کرد و در آن از حضور سرمربی فصل گذشته تیم مقاومت البرز در قم برای پذیرش 

سرمربیگری این تیم در فصل 1۴00 لیگ برتر خبر داده است.
تیم فردوس قم که سال گذشته با ترکیبی از جوانان با استعداد قمی توانست نتایج خوبی در لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
کسب کند به دنبال معرفی سرمربی خود در فصل پیش رو است و شنیده شده که فرهاد کشاورز به عنوان گزینه نهایی قمی ها در 

روزهای آتی قرارداد خود را با این تیم ثبت خواهد کرد.
کشاورز که فصل گذشته نتایج بسیار قابل قبولی با مقاومت البرز به دست آورد و جوانان خوبی نیز به فوتسال ایران معرفی کرد، در 
شرایطی به عنوان گزینه هدایت فردوس قم در لیگ برتر معرفی شده که حسین صبوری سرمربی فصل قبل فردوس راهی ساوه 

شده و مربیگری تیم سن ایچ را در لیگ برتر جدید پذیرفته است.

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: سیدحسین حسینی مقابل گل گهر کار مهمی کرد و در بازی های آینده هم 
می تواند مهره مطمئنی برای استقلال باشد.

منصور رشیدی در گفت وگویی، در خصوص دیدار شب گذشته استقلال مقابل گل گهر که منجر به پیروزی دو 
بر صفر شاگردان فرهاد مجیدی شد، اظهار داشت: این بازی برای استقلال متفاوت از بازی های دیگر بود. بازی 
کاملی هم از نظر قدرتی و هم از نظر تاکتیکی انجام داد. البته گل گهر هم تیم پخته و کاملی است. امیر قلعه نویی 
کار بزرگی را در این تیم انجام داده است. اگر از نظر نفرات حساب کنیم، این تیم ستاره ای ندارد اما در سال دوم 

حضورش در لیگ برتر نتایج خوبی گرفته و جایگاه خوبی در جدول پیدا کرده است.
رشیدی در مورد نقش سید حسین حسینی در این پیروزی استقلال گفت: حسینی با نجات دروازه در دقیقه 3 کار 
مهمی را انجام داد. البته این توپ به خاطر مشکل دفاعی و ناهماهنگی در این خط، خطرساز شد ولی دروازه بان 
استقلال عالی کار کرد و یک گل صددرصد را گرفت. اگر این توپ وارد گل می شد استقلال مشکل پیدا می کرد و 

ممکن بود نتیجه طور دیگری رقم بخورد.
دروازه بان اسبق استقلال تصریح کرد:  حسینی قبلا در ترکیب استقلال فیکس بوده اما مدتی افت کرد و دچار 
مشکلاتی شد. حتی بعد از اینکه رشید مظاهری آمد، او قصد رفتن داشت اما به هرحال ماند و حالا به تیم کمک 
می کند. او دیشب کار بزرگی انجام داد. حسینی دروازه بان خوبی است و می تواند در بازی های آینده هم مهره 

مطمئنی برای استقلال باشد.
رشیدی گفت: در بازی دیشب، تفاوت استقلال و گل گهر در دروازه بان ها بود. البته حقیقی دروازه بانی کارکشته 
و پخته است. او در جام جهانی بازی کرده و لژیونر فوتبال ما بوده، در زمان افشین قطبی شاگرد خودم بود. یک 
دروازه بان شش دانگ می تواند به تیمش در امتیاز گرفتن کمک کند. حقیقی تمرکز ندارد و اشتباه او در گل اول 
استقلال این را نشان می دهد. او از نظر آمادگی شرایط خوبی دارد اما اگر تمرکزش را روی چارچوب دروازه بگذارد 

بهتر از این خواهد بود.

فرهاد کشاورز به عنوان گزینه نهایی فردوس ؛ 

قرعه کشی لیگ فوتسال نوجوانان در قم 
شیدی: تفاوت استقلال و گل گهر در دروازه بان ها بود

حسینی می تواند در آینده هم مهره مطمئنی باشد

دارنده مدال نقره المپیک مونترال گفت: من از وزیر ورزش 
آینده هیچ انتظاری ندارم چون همه آنها فقط به فکر خود 

هستند.
منصور برزگر در گفت وگویی، درباره تجلیل از او در کمیته 
ملی المپیک، عنوان کرد: از اینکه این برنامه را برگزار کردند 
تشکر می کنم. برای هر جامعه ای یک الگو لازم است، اگر 
ما پیشکسوتان، تاریخ گذشته های خودمان را فراموش کنیم 
دچار سردرگمی می شویم مانند الان که در خیلی از چیزها 
می خواهیم  چرا  ندانیم  اگر  ورزش  در  هستیم.  سردرگم 
کشتی بگیریم، به کجا خواهیم رفت و هدف چیست جوانان 

ما سردرگم خواهند شد.
پیشکسوت کشتی ایران ادامه داد: با این الگوهایی که 
به وجود آورده اند ما از بین خواهیم رفت و آفتاب لب بوم 
هستیم اما جوانان اگر این چیزها را ببینند می گویند در 
گذشته ما چه چیزی بوده و او هم می خواهد همان گونه 

باشد. 
برزگر با اشاره به اینکه فضا در کشور المپیکی نیست، 
خاطرنشان کرد: المپیکی فکر کردن هم بسیار مهم است، 
متاسفانه کشور ما المپیکی نیست و در آستانه المپیک 
روسای فدراسیون ها تغییر می کنند. الان رئیس جمهور 

تغییر کرده و چند روز بعد هم وزرا و در ادامه رئیس کمیته 
ملی المپیک تغییر می کند. یک ماه دیگر المپیک است و 

نفر بعدی بیاید می گوید به من مربوط نیست.
دارنده مدال نقره المپیک مونترال در پاسخ به این سوال که 
با برگزاری انتخابات چه انتظاری از وزیر ورزش آینده دارید، 
اظهار داشت: من از وزیر هیچ انتظاری ندارم، چون هیچ 
کاری برای ورزش نمی کند. همه فکر خودشان هستند. 
قبل از ورزش بهتر است سر و سامانی به این کشور و وضع 
اقتصادی بدهند. یک ماه به المپیک مانده و انتظار من از 
رئیس جمهور این است فعلا دست به ترکیب وزارت ورزش 

و کمیته ملی المپیک نزند و بعد از المپیک تصمیم بگیرد.
ملی پوش اسبق کشتی ایران یادآور شد: رئیس جمهور 
بعدی هم روی کار آمد بعد از المپیک تصمیم بگیرد و اجازه 
دهد تکلیف ورزش حداقل ۴ سال یکبار مشخص شود. بعد 
از هر المپیک انتخابات بگذرانند تا ۴ سال زحمات شان در 

المپیک مشخص شود.
برزگر گفت: روسیه، چین و آمریکا فوتبالی را که ما مدنظر 
داریم، ندارند اما وقتی به المپیک می آیند مدال ها را درو 
می کنند. آنها می خواهند بگویند ما ورزش و تربیت بدنی 

داریم و یک رشته را حمایت نمی کنیم.
یزدانی می تواند دومین طلا را بگیرد 

دارنده مدال طلای جهان در سال 19۷3 در پاسخ به این 
سوال که شما سر تمرینات تیم ملی کشتی حاضر شدید، 
وضعیت این رشته را چطور ارزیابی می کنید، تصریح کرد: 
فدراسیون کشتی همیشه به من لطف داشته چه در زمان 

دبیر چه پیش از آن. من از آنها قدردانی می کنم. کشتی، 
وزنه برداری و تکواندو از امیدهای مدال در المپیک هستند. 
من در تمرین تیم ملی کشتی هم گفتم که این رشته بی رکورد 
است، خیلی ها مدالی می گیرند که کسی باور نمی کند و 
خیلی ها مدال نمی گیرند در حالی که از آنها انتظار مدال 
می رود. وی افزود: ما از کشتی انتظار مدال داریم. امیدوارم 
حسن یزدانی بتواند حریف آمریکایی خود را شکست دهد و 
دومین مدال طلای خود را بگیرد. ما در کشتی کسی را که 
2 مدال طلا داشته باشد، نداریم. در فرنگی هم امید زیادی 
داریم، امیدوارم انتظارات را برآورده کنند.  برزگر با بیان اینکه 
کشتی گیران باید استرس را از خود دور کنند، یادآور شد: 
کشتی گیران باید همانی را که هستند به نمایش بگذارند و 
انتظارات را برآورده کنند، نه کمتر نه بیشتر. با توجه به اینکه 
مسابقات جهانی و خیلی از مسابقات دیگر به خاطر کرونا 
برگزار نشد، معیارهایی که باید در دست مان باشد نیست. 
چون کشتی رکوردی ندارد نمی توانیم پیش بینی کنیم. باید 

ببینیم قرعه چطور می شود.
وی درباره اینکه ترکیب کشتی ایران را چطور می بینید، 
بهترین ها  ایران  ترکیب  بوده  کرد: همیشه تلاش  عنوان 
باشد. هیچ مربی یا رئیس فدراسیونی نیست که 100 را 
بردارد. حتما سعی می کنند کسی  را  و 99  بگذارد  کنار 
ببرند.  المپیک  به  بگیرد،  را  مدال  بهترین  می تواند  که 
استثناهایی وجود دارد اما همیشه مربی و فدراسیون اول 
آبروی خود را دوست دارد، بعد کشورش و بعد هم به کشتی 

فکر می کند.

منصوربرزگر:

 از وزیر انتظاری ندارم چون کاری برای ورزش نمی کند
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دومین شکست انتخاباتی اصلاح طلبان طی دو سال 
گذشته زنگ خطر حذف این جریان را از عرصه سیاست 
ایران به صدا درآورده و زمان کنارگذاشتن بهانه ها و بازنگری 

در اصول و راهبردها را ضروری ساخته است.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، شکست جریان های 
برای  آغاز مسیری  انتخابات  از  از هر دوره  سیاسی پس 
ریشه یابی دلایل این شکست و اعلام اصول و راهبردهایی 
است که در آینده ای نه چندان دور بتواند از شکست های 
پیروزی های  بار دیگر سبب ساز  و  پیشگیری کرده  آتی 
انتخابات  یافتن  پایان  با  می رسد  نظر  به  شود.  جدید 
ریاست جمهوری سیزدهم و شورای شهر و روستای ششم 
و شکست اصلاح طلبان )دستکم آن دسته ای که در این 
فرایند حضور فعال داشتند( این بازسازی درون گفتمانی 
هم آغاز شده است. اصلاحات و اصلاح طلبانی که اکنون 
سردرگم، منشعب و حتی منتقد یکدیگر هستند؛ برای 
بازگشت دوباره به قدرت ۴ سال فرصت دارند و در این مدت 
فارغ از متغیرهایی چون تایید و رد صلاحیت ها یا هرآنچه 
مربوط به خارج از محدوده اصلاحات می شود؛ درباره آنچه 

از خرداد ۷۶ تاکنون تجربه کردند؛ بیاندیشند.
مروری بر آنچه به اصلاحات گذشت

اصلاح طلبان یک سال و چهارماه پس از شکست در 
انتخابات  در  شکست  تجربه  یازدهم،  مجلس  انتخابات 
را هم در آخرین روزهای خردادماه در  ریاست جمهوری 
کارنامه سیاسی خود ثبت شده دیدند، با این همه اما به نظر 
می رسد نوع شکست دوم و تبعات آن بسی فراتر از شکست 
نخست باشد. استعفای رییس و نایب رییس شورای عالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان؛ آغاز مسیر انحلال این نهاد 
تصمیم گیر اصلاحات و نخستین واکنش آن ها به شکست 
در انتخابات بود. شعسا با هجوم انتقادات از رییس و نحوه 
تصمیم گیری، منحل شد و این بار چتر وحدت را نهاد 
اجماع ساز یا جبهه اصلاحات ایران برداشت. دبیران کل 
)یا نمایندگان( 31 حزب اصلاح طلب به عنوان اعضای 
نهاد  در  حقیقی  اصلاح طلب  شخصیت   1۵ و  حقوقی 
اجماع ساز، از اواسط پاییز سال گذشته برای رسیدن به 
یک تصمیم و راهبرد در انتخابات مهم ریاست جمهوری 
سیزدهم کار خود را آغاز کرد. این نهاد هم در حوزه اصول 
و هم راهبردها شرایط دشواری در پیش داشت؛ مجموع 
دیدگاه ها و آرای اصلاح طلبان در این شورا بر این تصمیم 
قرار گرفت که با رای گیری، 1۴ چهره اصلاح طلب را که 
انتخاب  بودند؛  انتخاباتی  به حضور در رقابت های  مایل 
که  چهره ها 9  این  از  کنند.  دریافت  را  آن ها  برنامه ها  و 
نخستین  جهانگیری«  »اسحاق  و  ظریف«  »محمدجواد 
آن ها در فهرست رای بودند؛ 9 نفر در انتخابات ثبت نام کرد.
شرایط  بدبینانه ترین  در  بودند  معتقد  طلبان  اصلاح 
رد صلاحیت ها هم یکی از این 9 گزینه تایید صلاحیت 
خواهد شد و به همین دلیل در حال تدارک ستادهای آنان 
بودند و بر سر حضور و مشارکت فعال در انتخابات اجماع 
کلی در نهاد اجماع ساز وجود داشت. این اجماع اما تنها 
تا ظهر چهارم خرداد ممکن بود و همزمان با رد صلاحیت 

هر 9 گزینه اصلاحات، اجماع مشارکت جای خود را به 
تردیدها و مخالفت ها با مشارکت فعال و حمایت از نامزدی 
خاص از میان گزینه های معرفی شده شورای نگهبان داد.

دلیل  به  که  کرد  اعلام  بیانیه ای  در  ساز  اجماع  نهاد 
ردصلاحیت؛ نامزدی در انتخابات نخواهد داشت؛ پس از 
مناظره ها، فشار  به این نهاد برای حمایت از یکی از نامزدها 
افزایش یافت، برخی از احزاب و شخصیت ها راه خود را از 
دیگران جداکرده و از نامزدی خاص حمایت کردند که در 
نهایت با شکست وی، انتخابات برای اصلاحات تمام شد 
اما با توجه به اعتراضات و انتقادات پیدا و پنهان این روزها، 
به نظر می  میان احزاب و شخصیت های اصلاح طلب 
رسد؛ انشقاق به وجود آمده؛ دستکم در آینده ای نزدیک 

هم ادامه خواهد یافت.
قبول شکست یا انکار آن؟

شکست در دو انتخابات متوالی واقعیتی است که اصلاح 
یا  دارند؛  اختیار  در  رویکرد  دو  آن  با  مواجهه  در  طلبان 
پذیرش و آغاز اصلاح یا انکار و بهانه تراشی. واقعیت این 
است که انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم نشان داد 
که اصلاح طلبان از تصمیم و رفتار جامعه اطلاع و تحلیل 
فقدان  و  جامعه  از  دوری  نداشتند.  اختیار  در  درستی 
نه  و  معتبر  پژوهش های  بر  مبتنی  علمی  نگری  جامع 
نظرسازی های شب انتخاباتی سبب شد که اصلاح طلبان 
اطلاع دقیقی از آنچه در بطن جامعه می گذرد، نداشته 
باشند اما نکته مهمتر این بود که تلاش برای حضور در 

قدرت و مسئولیت های رنگارنگ اجازه نداد ضرورت این 
اطلاع یافتن هم برای اصلاحات آشکار شود. آنان هم در 
انتخابات مجلس یازدهم و هم در انتخابات دولت سیزدهم 
واقعیت بی خبری از شرایط جامعه را با متغیرهای ثانویه ای 
چون رد صلاحیت ها و برخورد نهادهای نظارتی فرافکنی 
کردند. در بطن جامعه اما مردم به زبان بسیار ساده خیری 
از فهرست های امید ندیده بودند و سکوت های طولانی 
طلایه داران فهرست ها در زمانی که جامعه نیاز به سخن 
و انتقاد و اعتراض داشت از چشم مردم دور نمانده بود و 
مجموع عملکرد هشت ساله اصلاحات بلای جان این 
گروه در انتخابات ریاست جمهوری شد. اصلاح طلبان 
در گعده های سیاسی بسته خود، در فضاهای مجازی از 
جنس کلاوب هاوس و توییتر در بحث های سیاسی چنان 
غرق شدند که موضوع و دغدغه اصلی مردم و جامعه را که 
اقتصاد بود از یاد بردند. اولویت های حزبی جای خواست 
های کلان را گرفت و اصلاحات را به رخوت از درون دچار 

کرد.
پیشنهادهایی برای ماندن در عرصه قدرت

اظهارنظرهای متعدد از همان ساعات ابتدایی شکست 
از سوی چهره های اصلاح طلب نشان می دهد که زنگ 
خطر به گوش آن ها رسیده و در پی چاره جویی هستند. 
»عباس عبدی« از نظریه پردازان اصلاح طلب درباره دلایل 
شکست اصلاحات در انتخابات معتقد است: »در سطح 
نظری، عدول از اصول اساسی اصلاح طلبی و نداشتن 

راهبرد و در سطح تشکیلاتی تبدیل شدن به جمع های 
نسبتا پیر، خسته و ناتوان و در سطح عملی، آلوده شدن به 
جریان فرصت طلبی و باری به هر جهت و از این ستون تا آن 
ستون فرج است و بالاخره در سطح فردی، غلبه کارگزاری 
و کارپردازی و در یک کلام تکنسینی سیاسی بر مفهوم 

واقعی و متعهدانه سیاست است.«
»محمدجواد حق شناس« عضو شورای مرکزی حزب 
اعتمادملی هم تصریح کرده است: »ما یک نیروی بزرگی 
در تمام این سال ها داشتیم که به جریان اصلاح طلبی 
تمایل داشتند اما سعی می کردند به خاطر نزدیکی دیدگاه 
و منافع با آنها همراه باشند اما همانطور که انتظار می رفت 
این دیدگاه خود را از مسیر جریان اصلاح طلبی جدا کرد و 
در انتخابات 1۴00 این دیدگاه سعی کرد نیروی خود را آزاد 

کند و برای حاکمیت و اصلاح طلبان تعیین تکلیف کند.«
»محمدرضا خباز« هم با تاکید بر اینکه در این انتخابات، 
مجموعه اصلاح طلبان دو شقه شدند؛ گفته است: »ما 
باید حتما پوست اندازی و بازسازی کرده و به متن مردم 
اصلاح  مجموعه  و  مردم  بین  آشتی  برای  باید  برگردیم. 

طلبان، برنامه ریزی کنیم.«
»محمد عطریانفر« عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی معتقد است: »اصلاح طلبان می توانند در این 
فرصت تاریخی بدون اینکه در مقام پاسخگویی باشند به 
بازسازی تشکیلات، گفتمان و ارتباطات اعتمادآمیزشان 
با جامعه، گردش درستی انجام دهند. جریان اصلاحات 
نگرانی ندارد خوشبختانه به لحاظ فضای امنیتی فضای 
آرامی داریم هیچ نگرانی نداریم و همه از آنچه که رخ داده، 

استقبال کرده اند.«
اصلاحات  دولت  رییس  شکست؛  شناسی  آسیب  در 
در بیانیه خود تاکید کرده است: آنچه در این انتخابات و 
انتخابات پیش حاصل شد آیا نشان نمی دهد که اعتبار 
اصلاح طلبان )نه اصلاح طلبی( در جامعه کاهش یافته 
حکومت  و  ملت  میان  فاصله  شاهد  اگر  امروز  است؟ 
هستیم، فاصله میان اصلاح طلبان و مردم و حتی بخش 
این  نیست.  انکار  قابل  نیز  آنان  علاقمندان  از  مهمی 
بنده کوچک خدا که همواره از اصلاح طلبی دفاع کرده 
جدید  رویش های  کنار  در  بیشتر  را  خود  کرد  خواهم  و 
بیند.  می  آنان  امروز  مطالبات  و  خواهی  اصلاحات  و 
طلبی  اصلاح  ظرفیت  بازآفرینی  و  آسیب شناسی  باری 
اصلاح طلبان که کم هزینه ترین و پرفایده ترین راه بهبود 
وضع جامعه و تأمین خواست های تاریخی است، امری 

لازم است.
»حسین مرعشی« سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی 
هم بازسازی اصلاحات را منوط به اتحاد شخصیت های 
است:  کرده  تاکید  و  دانسته  اصلاح طلب   سیاسی 
جبهه های سیاسی تجدید ساختار کنند و تقویت شوند 
و روابط خود با مردم را از نو باز تعریف کنند. من به پایان 
جریان سیاسی اصلاحات معتقد نیستم؛ اما حقیقت آن 
است که این جریان تضعیف شده و باید خود را باز تعریف 

کند.«

مروری بر آنچه به اصلاحات گذشت؛

پساانتخابات زمانی برای بازنگری در اصلاحات

 کناره گیری جلیلی به نفع رئیسی فصل جدیدی برای او رقم زد، چه آنکه در 
دنیای سیاست نمی توان کناره گیری به نفع کسی را بدون سهم خواهی در آینده 

دانست.
همانطور که پیش بینی می شد سعید جلیلی هم از جمله نامزدهای پوششی 
انتخابات ریاست جمهوری 1۴00 بود؛ پوشش برای گرفتن ضربات احتمالی رقبای 
قدر ابراهیم رئیسی که البته شورای نگهبان اجازه نداد رقیبی قدر وارد میدان شود.
به هر شکل رئیسی حائز بیشترین رای از بین رای دهندگان شد؛ در انتخاباتی 
که علیرضا زاکانی و سعید جلیلی دو نامزد پوششی برای رئیسی، از رقابت ها کنار 

رفتند. 
از ابتدا هم معلوم بود که زاکانی در حد و اندازه های ریاست جمهوری نیست و تنها 
برای دفاع از رئیسی و حمله به دولت و منتقدان رئیسی به میدان آمده؛ اما سعید 
جلیلی داستانی متفاوت داشت. او از ابتدای تشکیل دولت روحانی در سال 92، 
تشکیلاتی تحت عنوان دولت سایه تشکیل داد؛ این تشکیلات را می توان به نوعی 
کپی کاری از روی سیستم سیاسی انگلستان در تشکیل دولت سایه حزب رقیب 
دولت مستقر دانست.   او به زعم خودش در این ۸ سال سایه به سایه دولت مستقر 
حرکت کرده بود و با نقاط ضعف و قوت دولت آشنا بود و برنامه های جامعی داشت. 
جلیلی را از نگاه دیگر می توان متفاوت با دیگر نامزد پوششی یعنی زاکانی دانست؛ 
او بر خلاف زاکانی اخلاق مدارانه در مناظره ها ظاهر شد و از ورود به حاشیه پرهیز 

کرد و سعی کرد برنامه خود را توضیح دهد. 
جلیلی در برخی سخنانش از برخی اقدامات دولت به عنوان کار خوب یاد کرد 
ولی در کل جهت گیری او با توجه به نگاه سیاسی اش منتقدانه و در عین حال 
مبتنی بر ایدئولوژی ای بود که ملکه ذهنش است و در عین حال سعی می کرد به 

دور از برخی بی اخلاقی ها و بداخلاقی ها باشد. 
هواداران  برخی  مجازی  فضای  در  می کرد،  رفتار  اینگونه  خودش  او  هرچند 
جلیلی، مانند نامزد محبوبشان نبودند. جلیلی سال 9۶ هم پس از ورود رئیسی 

به انتخابات حاضر به ثبت نام نشد و برای تبلیغ رئیسی به شهرهای مختلف رفت 
و سخنرانی کرد؛ که یاداوری سخنرانی های حمایتی جلیلی در سال 9۶ به نفع 
رئیسی وجود رقابت بین جلیلی و رئیسی را بیشتر به یک شوخی سیاسی شبیه 

می کرد!
به هرشکل با کناره گیری جلیلی فصل جدیدی برای او رقم خواهد خورد؛  هرچند 
جلیلی در نامه انصرافش هدف را تشکیل دولت انقلابی مطرح کرده و از هوادارانش 
نمی توان  دنیای سیاست  در  به هر حال  اما  رای دهند؛  رئیسی  به  تا  خواسته 
کناره گیری به نفع کسی را بدون سهم خواهی در آینده دانست؛ که جلیلی یا لااقل 

افرادی از تیم او را نمی توان مستثنا دانست.
معاون اولی؛ جلیلی قوی تر از نیکزاد و فرهاد رهبر

با توجه به سوابق جلیلی، اگر در دولت ابراهیم رئیسی جایگاهی برای او بتوان در 
نظر گرفت، می توان 3 گزینه را حدس زد. نخستین آن معاون اولی ریاست جمهوری 
با  ندارد ولی  آنچنانی در کارنامه اش  است؛ هرچند جلیلی سابقه کار اجرایی 
نگاهی به تیم رئیسی معلوم می شود که سایر اعضای این تیم هم چیزی اضافه تر 
از جلیلی ندارند؛  حداکثر می توان به علی نیکزاد اشاره کرد که سابقه وزارت راه 
و شهرسازی در دولت احمدی نژاد را دارد. یا فرهاد رهبر که سابقه اجرایی اش به 
چند ماه ریاست دانشگاه آزاد، چند ماه ریاست سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور 
در زمان احمدی نژاد و 3 سال معاونت اقتصادی وزارت اطلاعات خلاصه می شود. 
این دو از مهمترین گزینه های معاون اولی رئیسی هستند اما جلیلی لااقل ۶ سال 
سابقه دبیری شورای امنیت ملی را برعهده داشت و حداقل سابقه اش از دو نفر 
دیگر روشن تر است؛ و حداقل برنامه ای برای دوران انتخابات داشته که دو نفر دیگر 

ندارند؛ ولی با این وجود همه در یک حد هستند.
بازگشت به دبیرخانه؟

به  او  دارد  احتمال  که  است  ملی  امنیت  عالی  شورای  دبیر  جایگاه  دومین 
روزهای  آخرین  از  سال  گذشت ۸  از  پس  حالا  البته  بازگردد.  سابقش  جایگاه 

جلیلی در دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی تغییرات گسترده ای در نحوه اجرای 
سیاست های نظام پدید آمده است و جلیلی با همان دست فرمان سابق چندان 
نمی تواند برای این جایگاه جذاب باشد. چرا؟ اولا چون پرونده هسته ای پس از 
ریاست جمهوری روحانی از دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی گرفته شد و به وزارت 
خارجه سپرده شد. بنا بر این دبیرخانه لااقل فعلا جایگاهی در مذاکرات هسته ای 
ندارد. ثانیا اینکه جلیلی نشان داده که بر ایدئولوژی حاکم بر ذهنش به شدت وفادار 
است و به هیچ عنوان دست از آن روش ها و شیوه ها برنمی دارد. با توجه به تغییر 
سیاست های اجرایی چنین گفتمانی نمی تواند نیازهای امنیتی و سیاسی کشور 
را برطرف کند با حداقل فضای سیاسی و افکار عمومی دیگر سیاست های دوران 
احمدی نژاد را نمی پذیرد که ایدئولوژی جلیلی نمادی از سال های احمدی نژاد 

است.
مکتب جلیلی در وزارت خارجه

وزارت خارجه دیگر گزینه ای است که برای جلیلی می توان متصور بود؛ البته 
اکنون دیگر شاید جلیلی در شان خود نداند که به وزارت خارجه برود ولی اگر چنین 
اتفاقی رخ دهد پیامی واضح برای طرف های ایران در برجام و سایر کشورهای دنیا 
دارد که کشتی بان را نه سیاستی دگر که همان سیاست های ۸۴ تا 92 آمده است. 
از سوی دیگر رئیسی در نخستین نشست خبری خود پس از انتخابات گفت که 
سیاستش تعامل با دنیاست و از مذاکره برای مذاکره پرهیز می کند. تعامل با دنیا 
همان سیاستی است که جلیلی در ایدئولوژی جلیلی جایگاه خاصی ندارد و 
مذاکره برای مذاکره هم کلید واژه ای بود که منتقدان جلیلی در طول سال های 
دبیری او در شورای عالی امنیت ملی برای راهبرد مذاکراتی او استفاده می کردند. 

اینکه رئیسی از چنین واژه ای استفاده کرده می شد حدس زد که جلیلی جایی 
در دستگاه سیاست خارجی رئیسی نخواهد داشت ولی پس از آن، خبرهایی غیر 
رسمی شنیده شد که حاکی از استقرار علی باقری کنی، در وزارت خارجه داشت؛ 
دست راست جلیلی در مذاکرات هسته ای و نماینده تفکر جلیلی در نسل جوان تر 

محافظه کاران تندرو است. 
باقری کنی معاون جلیلی در شورای عالی امنیت ملی بود و سال 92 رئیس 
انتخاباتی جلیلی؛ او همچنین معاون امور بین الملل و حقوق بشر قوه  ستاد 
قضاییه در زمان ریاست ابراهیم رئیسی است. علی باقری کنی برادرزاده محمدرضا 
مهدوی کنی از روحانیون محافظه کار و متنفذ است که چند سال پیش فوت کرد. 
هرچند مرحوم مهدوی کنی جلیلی را فردی سالم و خوب می دانست ولی در سال 
92 او را برای ریاست حمهوری مناسب نمی دید. با این حال برادرزاده اش از نزدیکان 
جلیلی بود و نهایت تلاشش را برای به قدرت رسیدن او انجام داد. باقری کنی 
امام صادق است؛ دانشگاهی که  از دانشگاه  اقتصاد  دانش آموخته ی دکترای 

عمویش سال ها رئیس آن بود و پس از آن تا سال 9۷ عموزاده اش رئیس آنجا.
به هر شکل با توجه به اینکه احتمالا جلیلی پس از دبیری شورای عالی امنیت 
ملی و دو بار نامزدی برای ریاست جمهوری وزارت خارجه را در شان خود نخواهد 
دانست، اما اگر باقری کنی برای وزارت خارجه انتخاب شود نشاندهنده این نکته 
است که هرچند جلیلی خود مستقیما به وزارت خارجه نرفته ولی نماینده و همان 
تفکرات مکتب فکری جلیلی سکان این وزارتخانه راهبردی را بر عهده گرفته است 

که نتیجه اش احتمالا پیچیده تر شدن روابط ایران با کشورهای دنیا خواهد بود.
دولت سایه ی مهربان

اما اینکه جلیلی در سخنانش تلویحا گفته که دولت سایه در زمان زعامت ابراهیم 
رئیسی هم ادامه خواهد داشت، احتمالا نشانه ای از این نکته باشد که شخص او 
در دولت حاضر نخواهد بود ولی لااقل از نزدیکان او و نمایندگان تفکر جلیلی در 
کابینه رئیسی حاضر خواهند بود؛ البته که دولت سایه ی او قطعا بسیار مهربانانه 
با دولت رئیسی برخورد خواهد داشت و نحوه برخوردش مانند سال های 92 تا 
1۴00 نخواهد بود. به هر شکل تمام اینها در حد گمانه زنی و احتمال است و باید تا 

مرداد ماه که ترکیب دولت جدید مشخص شود، صبر کرد.

دولت سایه به کُما می رود؛

سهم سعید جلیلی از کابینه رئیسی 
آمار باطله و کاهش مشارکت واقعیت غیرقابل انکار انتخابات؛

جامعه ایرانی نیازمند بازآفرینی اعتماد

آمار مشارکت در انتخابات اخیر حکایت از نیاز امروز جامعه به بازآفرینی اعتماد 
میان مردم و مسوولان دارد، اظهارات شب گذشته رییس جمهوری منتخب نشان 
می دهد او به این مهم توجه ویژه داشته و تلاش خواهد کرد مردم را بار دیگر با 

صندوق رای آشتی دهد.
تحلیل رویدادها و آمار هر دوره از انتخابات باید یکی از مهم ترین اولویت های 
نهادها و مسئولان کشور باشد تا از رهگذر این بررسی و رصد ضمن آگاهی از 
کاستی های نهادهای مختلف، برای بهبود اوضاع اقدامات مناسب انجام داده 
و قدم های متناسب بردارند. آمار مشارکت در سیزدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری و ششمین دوره انتخابات شوراهای شهر و روستا، کمترین میزان در 
طول ۴0 سال گذشته بوده و میزان آرای باطله در این دوره از انتخابات هم بیش 

از هر دوره انتخابات است.
این دو رقم مشارکت و آرای باطله واقعیاتی هستند که نه تنها نباید در بوق و 
کرنای انتخاباتی فراموش و پوشیده شوند بلکه باید در گام نخست برای افزایش 
مشارکت در انتخابات آینده و کاهش میزان آرای باطله، ابتدا به عنوان یک چالش 
پذیرفته و بعد به عنوان یک مساله مورد پژوهش و واکاوی قرار گیرد. این مهم از 
مسئولیت های اصلی دولت آینده و سید ابراهیم رییسی در مقام رییس جمهوری 
خواهد بود تا بتواند به عنوان رییس جمهوری همه ایران اعتماد و مشارکت آنان 
را برای انتخابات آینده جلب کرده و حافظ جمهوریت نظام جمهوری اسلامی 

باشد.
آمار باطله و کاهش مشارکت واقعیت غیرقابل انکار انتخابات

سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری برای شناخت هشتمین رییس 
جمهوری تاریخ جمهوری اسلامی 2۸ خرداد برگزار شد؛ همچنین در این تاریخ 
ششمین دوره انتخابات شوراهای شهر و روستا، انتخابات میان دوره ای مجلس 
شورای اسلامی و خبرگان رهبری هم همزمان در استان ها و شهرهای کشور 
برگزار شد. براساس  اعلام »عبدالرضا رحمانی فضلی« وزیر کشور، در مجموع 
۵9 میلیون و 310 هزار و 30۷ نفر واجد شرایط رای بودند که از این تعداد، 2۸ 
میلیون و 933 هزار و ۴ نفر، آرای خود را به صندوق ها انداختند که معادل ۴۸.۸ 
درصد مشارکت واجدین شرایط در انتخابات است. همچنین  3 میلیون و ۷2۶ 
هزار و ۸۷0 رای باطله نیز در این انتخابات اخذ شد که رتبه دوم انتخابات را بالاتر 

از سه نامزد دیگر به خود اختصاص داد.
کاهش مشارکت در این دوره از انتخابات، غیرقابل انکار است و در بررسی دلایل 
این کاهش می توان عوامل بسیاری را بر شمرد از آنچه مخالفان دولت اعلام 
می کنند یعنی مشکلات معیشتی و ناتوانی دولت در پاسخگویی به نیازهای 
مردم؛ تا آنچه اصلاح طلبان به آن اعتقاد دارند یعنی رد صلاحیت گسترده 
نامزدهایی که نماینده سلایق دیگر در انتخابات بودند یا حتی پروپاگاندای بزرگ 

رسانه ای ضدانقلاب برای تشویق مردم به عدم مشارکت.
به گزارش ایرنا ؛هریک از این عوامل می تواند بخشی از پازلی باشد که تصویری 
تلخ از انتخابات این دوره را برای کشور ساخت. تصویری که رییس جمهوری 
درباره تبعات آن هشدار داده و گفته است: »در انتخابات و در جمهوریت باید 
فضا را باز کنیم. باید مردم را در آغوش بگیریم. طرد مردم که هنر نیست. ۵0 تا 
30 درصد جمعیت را که به تفکری علاقه دارند را حذف کنیم بگوییم اینها نباشد 
این چه هنر و خدمتی به کشور می کند؟ اگر 30 درصد مردم را کنار زدیم آیا به 
کشور و امنیت ملی و انسجام ملی خدمت کردیم؟ این که مردم نگران و ناراحت 
و اندوهگین شوند این خاصیتی برای ما دارد؟ این که اشکال کار از کجا است 

بحث دیگری است.«
در کنار کاهش مشارکت آمار آرای باطله نیز می تواند در پیمایش های نهادها 
و مطالعات دستگاه های اجرایی و نظارتی به عنوان موضوعی مهم مورد توجه 
قرار گیرد. مساله ای که عجیب بودن و هشدار آمیزی آن نقطه مشترک اظهارات 
از  فرد«  غفوری  »حسن  است.  طلبان  اصلاح  و  اصولگرایان  های  تحلیل  و 
چهره های اصولگرا درباره پیام آرای باطله تصریح کرده است:  »پیامشان این بود 
که ما حاضریم، رأی می دهیم، شرکت می کنیم، شهروند این کشور هستیم برای 
انتخابات ارزش قائل هستیم، اما با هیچ کدام از این کاندیداها موافق نیستیم. 
به هرحال عده ای با هیچ کدام از این هفت کاندیدا موافق نبودند. ممکن است 

نامزد مورد نظرشان را پیدا نکردند و این بحق است.«
»عباس سلیمی نمین« هم آرای باطله را هشدارآمیز دانسته اما تاکید کرده 
است: »برخی اظهارات آقای رییسی این مساله را تایید می کند که ایشان برای 
کسانی که به او رای ندادند یک برنامه ای برای کسب اعتماد آنها دارد،  اظهاراتی 
که ایشان در کنفرانس مطبوعاتی شان داشتند به نظر من به این مطلب توجه ویژه 

ای داشتند، از جمله دفاعی که ایشان از مردم کردند.«
»احمد توکلی« دیگر اصولگرایی است که درباره آمار مشارکت و آرای باطله 
با اشاره به اینکه عمده حرف مردم این است که ما را به حساب نیاوردید؛ گفته 
است: »یک عده از روی محبت رای دادند و یک عده هم از روی منفعت و اینکه 
از این نمد برای خودشان کلاه بدوزند. وقتی یک عده هم شرکت می کنند و رای 

باطله می دهند نشان دهنده این است که ما این راه را قبول نداریم.«
»تقی آزاد ارمکی« جامعه شناس هم آرای باطله را هشداری به اصولگرایان و 
اصلاح طلبان دانسته و تصریح کرده است: »گروههای سیاسی باید شروع به 
فکر دیگری داشته باشند و دامنه طرح موضوعات و مباحث و چالش هایشان 
را متفاوت از آن چیزی که تا کنون به آن پرداخته اند کنند، خصوصا جریان 
اصولگرایی که الان حاکم است باید خیلی توجه کند که این رای سوم، یعنی رای 

نه به اصولگرایی و نه به اصلاح طلبی، متکثر خواهد شد.«
رییس جمهوری آینده و مسوولیت تحکیم جمهوریت

بی تفاوتی مردم به سرنوشت سیاسی خود صورت مساله امروز عرصه سیاست 
کشور است صورت مساله ای که پاک کردن یا وارونه جلوه دادن آن، شاید در 
کوتاه مدت بتواند شیرینی پیروزی را نکاهد اما در درازمدت به نفع هیچ کس 
نخواهد بود. دولت آینده مسیر پرپیچ و خمی برای اداره کشور و عبور از موانع 
پیش رو دارند و این جز با حمایت و همراهی تک تک ایرانیان میسر نخواهد بود.

به نظر می رسد سید ابراهیم رییسی هم به عنوان رییس جمهوری آینده به این 
مهم توجه ویژه داشته و تلاش خواهد کرد مردم را بار دیگر با صندوق رای آشتی 
دهد. آنطور که رییس جمهوری منتخب در گفت و گوی تلویزیونی شب گذشته 
تاکید کرده است به مردم و ارتباط با آنها سخت نیاز دارد.  رییسی در این زمینه 
تصریح کرده است: »تلاش خواهیم کرد ارتباط نزدیک ما با مردم حفظ شود، زیرا 
به این ارتباط سخت نیاز دارم، برای آگاهی از مسائل کف بازار و خیابان، به این 
ارتباط نیاز دارم، این ارتباط را نه برای خودم به عنوان مسوول بلکه برای بسیاری 
از مسوولان ضروری می دانم و بنا دارم که این رفتارم تغییر نکند چون اساسا با 

روحیه من نمی سازد که بخواهم غیر از این رفتار کنم.«
این ارتباط می تواند اعتماد مردم به دستگاه ها و نهادهای مسوول را بازگردانده 
و حتی تحکیم کند. کافی است مردم احساس کنند در راستای خواست و منافع 
آنها برنامه ریزی و اقدام می شود، کافی است دریابند که مسوولان بیش از آنکه به 
فکر قدرت و جایگاه خود و همفکران خود باشند به فکر آنان هستند، کافی است 
مردم به این قطعیت برسند که رییسی و کابینه او، رییس جمهوری و دولت تمام 
مردم ایران فارغ از جهت گیری فکری و سیاسی هستند در این صورت بار دیگر به 
نقش صندوق رای و انتخابات برای بهبود شرایط کشور اعتماد کرده و چهار سال 

آینده شاهد افزایش مشارکت به میزان دوره های انتخاباتی پیشین خواهیم بود.
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مردم به ادب درست ، 
نیازمندتر از سیم و زرند.
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مدیر عامل آبفای قم با اشاره به کمبود منابع آبی از 
افزایش 12 درصدی مصرف آب در استان قم طی سه 
ماهه ابتدایی سال جاری ابراز نگرانی کرد. علی جان 
صادق پور صبح شنبه در جلسه ستاد مدیریت بحران 
استان قم با اشاره به آغاز هفته صرفه جویی در مصرف 
آب گفت: مسئولین استان قم باید اهتمام ویژه ای به 
مصرف آب و برق در مجموعه های اداری خود داشته 
باشند و نسبت به ترویج فرهنگ صرفه جویی در مصرف 
آب و برق برنامه ریزی کنند. مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب استان قم با اشاره به دسترسی صد درصدی 
جمعیت شهری استان قم به آب شرب و بهداشتی 

گفت: در سال جاری به دلیل کاهش میزان بارندگی و 
کم شدن منابع آبی، برای تأمین آب بخش های استان 
مواجه  چالش هایی  با  و جعفریه  ویژه خلجستان  به 
هستیم که با پیش بینی های صورت گرفته در سال 
گذشته، تا این لحظه مشکلی خاصی در این بخش ها 
مصرف  سرانه  درصدی  افزایش 12  وی  نداشته ایم. 
آب استان از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه را 
مورد توجه قرار داد و افزود: با توجه به اینکه با کاهش 
منابع آبی مواجه هستیم میزان رشد مصرف آب در 
نیازمند  زمینه  این  در  که  است  نگران کننده  استان 
همراهی و همکاری همه شهروندان و دستگاه های 

استان هستیم. صادق پور با اشاره به افزایش کنترل 
کیفی آب شرب و بهداشتی استان، تصریح کرد: به 
منظور اطمینان از سلامت آب مصرفی شهروندان، 
میزان آزمون های کیفی بر روی منابع آبی و تأسیسات 
را افزایش یافته است و خوشبختانه تا امروز هیچ گونه 
آلودگی در این زمینه گزارش نشده است. مدیر عامل 
در هفته های  برق  به قطعی های  اشاره  با  قم  آبفای 
اختلال  ایجاد  از  جلوگیری  منظور  به  گفت:  اخیر، 
نقاط  ژنراتور در  به نصب  آبرسانی، نسبت  در شبکه 
و  تصفیه خانه ها  جمله  از  تأسیسات  حساس  و  مهم 

ایستگاه های پمپاژ اقدام شده است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

میزان رشد مصرف آب در استان قم نگران کننده است 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم گفت:در یک سال اخیر 12هزار پرونده 
وارد شعبه های تعزیرات شده که 9۸درصد آن ها منتهی به صدور حکم شده است 
و ۷0 درصد پرونده ها نیز وارد اجرای احکام شده است و ۵۵ میلیارد ریال جریمه 
نیز وصول شده است. مهدی ریاضی،  پیش  از ظهر روز شنبه در نشست خبری که 
به مناسبت هفته قوه قضاییه برگزار شد، با بیان اینکه سند تحول قضایی که توسط 
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی اجرائی شد بعداز ایشان هم باید پیگیری  شود، 
عنوان کرد: تعزیرات حکومتی مرجع رسیدگی کننده به تخلفات است؛ اما برخی 
کنترل و نظارت را هم جز وظایف آن می دانند در حالیکه ما فقط دادگاه هستیم و 
صرفا پرونده هایی را که سایر دستگاه های ناظر گزارش می دهند بررسی می کنیم. 
وی با اشاره به اینکه در سه حوزه کالا و خدمات، قاچاق و ارز و بهداشت، دارو  
و درمان به تخلفات رسیدگی می کنیم، بیان کرد: در کالا و خدمات به تخلفاتی 
مانند کم فروشی، تقلب، فروش اجباری، احتکار و... و در حوزه بهداشت دارو، 

درمان، موسسات پزشکی به تخلفاتی مانند به کارگیری افراد فاقد صلاحیت، عدم 
الصاق برچسب اطلاعات روی محصولات تولیدی و... رسیدگی می شود. مدیر 
کل تعزیرات حکومتی قم افزود: در یک سال اخیر 12هزار پرونده وارد شعبه های 
تعزیرات شده که 9۸درصد آن ها منتهی به صدور حکم شده است و ۷0 درصد 
پرونده ها نیز وارد اجرای احکام شده است و ۵۵ میلیارد ریال جریمه نیز وصول 
شده است. ریاضی بابیان اینکه در بحث پیشگیری نیز با دستگاه های مربوطه 
حدود۷00 گروه گشت مشترک تشکیل شد که منجر به کشف 1100 تخلف شد، 
اظهار کرد: بیشترین پرونده های تخلفات با حدود ۵۵00 پرونده مربوط به بخش 
کالا وخدمات است. وی با اشاره به اینکه تورم در قم نسبت به سایر استان ها پایین 
ترین نرخ تورم بوده است که نشان دهنده همکاری و نظارت و هم افزایی مردم، 
استانداری وسایر سازمان های مربوطه است، یادآور شد: وظیفه تعزیرات برخورد 

با گرانی نیست بلکه برخورد با گران فروشی است.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

صدور حکم برای ۹8درصد پرونده های تعزیراتی   
بیشترین پرونده های تخلفات مربوط به بخش کالا وخدمات است

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم گفت: در سال 99 هشت هزار و 
20۵ مورد ازدواج در دفاتر رسمی ثبت شد که نسبت به سال 9۸ افزایش 

10/۵ درصدی داشته است.
محمدی در نشست با اصحاب رسانه با اشاره به ثبت 3 هزار و 2۶۵ طلاق 
در سال 99 اظهارداشت: میزان آمار ثبتی طلاق نیز در این مدت ۶ درصد 
افزایش نشان می دهد. وی با اشاره به فعالیت ۶۶ دفتر رسمی ثبت ازدواج 
و 2۶ دفتر رسمی ثبت طلاق در استان گفت: برخی از طلاق هایی که در 
استان به ثبت رسیده مربوط به استان ها و شهر های مجاور است که بنا به 
هردلیلی زوجین تمایلی به ثبت طلاق در شهر و استان بومی خودشان ندارند 

و به همین دلیل در دفاتر ثبت طلاق قم حاضر می شوند.
افزایش 3۰ درصدی صدور اسناد رسمی دراستان قم

مدیرکل سازمان ثبت اسناد واملاک استان در ادامه از افزایش 30 درصدی 
صدور اسناد رسمی در استان خبر داد و گفت: در سال 9۸، 2۵9 هزار و 299 
سند تک برگی برای متقاضیان صادر شده بود، اما در سال 99 این تعداد با 

افزایش 30 درصدی به 33۷ هزار و 3۵9 سند رسیده است.
محمدی با اشاره به ضرورت ثبت و صدور اسناد رسمی گفت: هرچه تعداد 
ثبت و صدور اسناد رسمی در جامعه گسترش یابد و از خرید و فروش اموال 
منقول و غیرمنقول بدون سند قانونی و رسمی جلوگیری شود تعداد پرونده ها 

در دستگاه ها و محاکم قضایی کاهش می یابد.
۶۰۰ هزار هکتار از اراضی ملی  قم سند دارشده است

وی همچنین از فعالیت 113 دفتر ثبت اسناد رسمی در استان خبر داد و 
گفت: در سال 99 بیش از 33۷ هزار سند رسمی در این دفاتر به ثبت رسید 
که بیش از ۴0 هزار مورد از آن ها در مورد املاک و اراضی بوده و منجر به 

صدور سند تک برگی شده است.
مدیرکل ثبت اسناد واملاک استان از وجود بیش از یک میلیون هکتار 
اراضی ملی در استان خبر داد و گفت: ۷00 هزار هکتار از این اراضی به ثبت 
رسیده و برای ۶00 هزار هکتار از آن ها سند صادر شده و امیدواریم در سال 

آینده تمامی این املاک و اراضی سند دار شوند.

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم  خبرداد:

افزایش 10/5 درصدی آمار ازدواج در قم

طرح:مهدی عزیزی

مردم بازم دارن سرخ می شن!

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: با فوت 123 نفر دیگر از هموطنان مبتلا به 
کووید19 در شبانه روز گذشته، تعداد جانباختگان این بیماری در ایران به ۸3 هزار و ۷11 نفر رسید. 
مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در اطلاعیه ای اعلام کرد: از دیروز تا امروز 
)۵ تیرماه 1۴00( براساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۷هزار و 3۴ بیمار جدید مبتلا به کووید 19 در 
کشور شناسایی شد که 9۶۵ نفر از آنها بستری و مجموع بیماران کووید19 در کشور به 3 میلیون و  1۵۷ 
هزار و 9۸3 نفر رسید.وزارت بهداشت در این اطلاعیه افزود: تاکنون 2 میلیون و ۸22 هزار و ۷0۴ نفر از 
بیماران بهبودیافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند.3 هزار و 19۵ نفر از بیماران مبتلا به کووید19 نیز 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند و 23 میلیون و 1۸9 هزار و ۷2۴ 
آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است.وزارت بهداشت همچنین اعلام کرد: تاکنون ۴ 
میلیون و ۴1۶ هزار و 9۸3 نفر دوز اول واکسن کرونا و یک میلیون و 19۶ هزار و 1۵۷ نفر نیز دوز دوم 
را تزریق کرده و واکسینه شده اند. بر این اساس مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۵ میلیون 
و ۶13 هزار و 1۴0 دوز رسید.به گزارش وزارت بهداشت همچنین، در حال حاضر 32 شهر کشور در 

وضعیت قرمز، 1۷۴ شهر در وضعیت نارنجی، 2۴2 شهر در وضعیت زرد قرار دارند.

رقابت نیمی از کنکوری ها در گروه علوم تجربی 
سخنگوی سازمان سنجش آموزش: از حدود یک میلیون و 3۶۸ هزار داوطلب کنکور امسال حدود 
۵0 درصدشان در گروه آزمایشی علوم تجربی با هم رقابت می کنند.خانم فاطمه زرین آمیزی در گفت 
وگویی با بیان اینکه بیشترین تعداد داوطلب مربوط به گروه علوم تجربی است افزود: ۵۵۴ هزار و ۸۶0 
داوطلب در این گروه آزمایشی با یکدیگر رقابت می کنند که همه ساله رقابتی ترین گروه آزمایشی است، 
بعد از آن گروه آزمایشی علوم انسانی با 3۷0 هزار و 112 داوطلب، سپس گروه زبان های خارجی با 
1۷۵ هزار و ۷۷۶ داوطلب و گروه علوم ریاضی و مهندسی با 1۴2 هزار و ۶۷ داوطلب قرار دارند و گروه 
آزمایشی هنر با 12۵ هزار و 112 داوطلب کمترین تعداد متقاضی را به خود اختصاص داده است. وی 
با بیان اینکه تعداد داوطلبان امسال به نسبت سال گذشته 3۵ هزار نفر کاهش پیدا کرده است، گفت: 
داوطلبان ۵ گروه آزمایشی شرکت کننده طی چهار روز از چهارشنبه 9 تیر تا شنبه 12 تیر با یکدیگر 

رقابت می کنند.

خاطیان پرونده ویلموتس به دادگاه معرفی شدند
رئیس سازمان بازرسی کل کشور درباره آخرین وضعیت پرونده ویلموتس سرمربی سابق تیم ملی 
فوتبال ایران توضیحاتی داد.حجت الاسلام و المسلمین حسن درویشیان ، در پاسخ به سوالی درباره 
آخرین وضعیت پرونده ویلموتس سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران اظهار کرد: پرونده ویلموتس در 
اختیار مرجع قضایی قرار گرفته است. وی با اشاره به آخرین روند رسیدگی به این پرونده گفت: این 
پرونده به دادسرا ارجاع شده و دادسرا پس از رسیدگی به آن، پرونده را به دادگاه ارسال خواهد کرد. 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه در این پرونده چند نفر به 
دادسرا معرفی شده اند بیان کرد: ۸ نفر از سمت سازمان بازرسی معرفی شدند که در این میان افراد 

مشهور فدراسیون فوتبال هم دیده می شوند.

چند میلیون آواره در جهان زندگی می کنند؟ 
در پایان سال 2020 میلادی، بیش از ۸2 میلیون آواره در جهان وجود داشت. آماری که یک سال 
قبل از آن یعنی در سال 2019 رقم ۷9 و نیم میلیون نفر را نشان می داد. طبق آخرین داده های 
کمیساریای عالی پناهندگان در پایان سال 2020 میلادی بیش از ۸2 میلیون آواره در جهان وجود 
داشته است؛ آماری که یک سال قبل از آن یعنی در سال 2019 رقم ۷9 و نیم میلیون نفر را نشان 
می داد. بر اساس این آمارها، ترکیه با میزبانی از بیش از 3 میلیون و ۶00 هزار پناهنده در جایگاه نخست 
مقصد پناهندگان جهان قرار دارد و سوریه با ۷ میلیون پناهنده در جایگاه نخست کشورهایی قرار گرفته 

که مبدا بیشترین پناهنده در دنیا است. 

مدیرکل امور مالی شهرداری قم مطرح کرد :

پیش بینی متمم در بودجه
 1۴00 شهرداری قم

مدیرکل امور مالی شهرداری قم با تشریح بودجه سال 1۴00 شهرداری 
گفت: بر اساس پیش بینی ها به طورقطع بودجه ای اصلاحی امسال متمم 
خواهد داشت. مهرداد توکلی با اشاره به پیش بینی بودجه 1۴00 شهرداری 
قم به صورت انقباضی اظهار داشت: پیشنهاد شهرداری در روند پنج ساله 
نزدیک به چهار هزار میلیارد تومان بود، اما در نهایت بعد از بررسی ها، این 
با بیان اینکه بودجه  بودجه سه هزار و ۶0 میلیارد تومان نهایی شد. وی 
شهرداری با در نظر گرفتن منابع و مصارف تنظیم شده که بخش منابع به 
درآمدها و بخش مصارف مربوط به هزینه های جاری و عمرانی است، افزود: 
بررسی لایحه بودجه 1۴00 شهرداری قم در چارچوب برنامه ۵ ساله شهرداری 
و برنامه چشم انداز 20 ساله انجام شد. مدیرکل امور مالی شهرداری قم ابراز 
کرد: بخش درآمدی این لایحه دارای سه ردیف اصلی است که ردیف نخست 
به درآمدهای عمومی شهرداری اعم از پروانه، مازاد تراکم، تغییر کاربری، 
عوارض مشاعی، حذف پارکینگ و جرائم کمیسیون ماده صد و همچنین 
عوارض مشاغل و مالیات ارزش افزوده اختصاص دارد. وی با اشاره به اینکه 
سرفصل دیگر بودجه شهرداری قم در بخش درآمدی، شامل فروش املاک و 
اموال و ارائه سهم شهرداری بر اساس توافقات معوّض و مزایده ای است گفت: 
یک سوم درآمدهای بودجه شهرداری قم نیز مربوط به این سرفصل است. 
توکلی تصریح کرد: مابقی منابع درآمدی شهرداری  به فراخور از تسهیلات 
بانکی و فروش اوراق مشارکت و همچنین دریافت دیون سنواتی دولت یا 
اسناد خزانه به عنوان مطالبات شهرداری است، ضمن آنکه سهم شهرداری 

در پروژه های مشارکتی و سرمایه گذاری هم در این بخش قابل تحقق است.
  

مدیر منطقه پنج شهرداری قم  خبرداد:

افزایش بیش از 5 مترمربعی 
سرانه فضای سبز 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: سرانه فضای سبز این منطقه از 3.۷۴ 
مترمربع در سال 9۴ به 9.0۸ مترمربع در سال 99 رسیده است که اقداماتی 

برای افزایش این سرانه در سطح منطقه در دست اقدام است.
علیرضا اقبالیان با اشاره به وضعیت فضای سبز منطقه پنج شهر قم اظهار 
داشت: تعداد بوستان های این منطقه با توجه به تلاش های مدیریت شهری، 

از 1۷ بوستان در سال 139۴ به 2۵ بوستان در پایان سال 99 رسیده است.
وی با بیان اینکه نهضت فضای سبز در کل شهر قم در سال های گذشته 
انجام شده است، ابراز کرد: سرانه این منطقه از 3.۷۴ مترمربع در سال 9۴ 
به 9.0۸ مترمربع در سال 99 رسیده است که  اقداماتی برای افزایش این 
سرانه در سطح منطقه در دست اقدام است. مدیر منطقه پنج شهرداری قم 
ایمنی بوستان های منطقه را موردتوجه قرار داد و افزود: با تلاش و همت 
مدیران شهری و به منظور ایمن سازی و کاهش حوادث، طرح ایمن سازی 
و استانداردسازی روشنایی و تأسیسات بوستان ها اجراشده که امروز همه 
نگهداری فضای سبز  ایمن هستند. وی هزینه  منطقه  این  بوستان های 
منطقه را بیش از ۴00 میلیون تومان در ماه دانست و ابراز کرد: با افزایش 
سیستم های آبیاری مکانیزه هزینه نیروی انسانی در سال های گذشته روند 
کاهشی به خود گرفته است و این موضوع سبب کاهش هزینه ها شده است. 
اقبالیان خاطرنشان کرد: در شش سال گذشته ۸۵ مجموعه تندرستی و 
ورزشی استاندارد در سطح منطقه افزوده شده است و در حال حاضر این 

تعداد مجموعه تندرستی به 1۴۵ مجموعه رسیده است.
  

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم خبرداد:

شناسنامه دار شدن کلیه کیوسک های 
سازمان میادین 

شهری  مشاغل  ساماندهی  و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  مدیرعامل 
کلیه  پلاک کوبی  و  نمودن  شناسنامه دار  طرح  اجرای  از  قم  شهرداری 

کیوسک های تحت نظارت سازمان خبر داد.
اهمیت ساماندهی کیوسک های خدماتی  به  اشاره  با  علیرضا مظفری 
این سازمان اظهار داشت: یک شناسه یا یک کُد )پلاک( برای هر کیوسک 
مشخص و نصب شده که از طریق این کُد، دسترسی برای دریافت اطلاعات 
کامل غرفه امکان پذیر است. وی ابراز کرد: ۵۷ کیوسک تنقلات، 13 کیوسک 
مطبوعات، 2 کیوسک عرضه گُل و همچنین 23 کیوسک عرضه یخ بهداشتی 
که به صورت موقت و فصلی فعالیت کرده ازجمله غرف مشمول در اجرای این 
طرح هستند. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری قم در تشریح روند نظارت بر کیوسک های سطح شهر، به 
نظارت پذیر کردن منصوبات مذکور اشاره کرد و افزود: اخذ بیمه آتش سوزی 
و بیمه مسئولیت مدنی از کلیه کیوسک های عرضه تنقلات و مطبوعات، با 
هدف نظارت بیشتر بر عملکرد این منصوبات و ایمنی بیشتر انجام شده است.
وی در خصوص اجرای طرح ساماندهی شکل ظاهری و یکسان سازی 
بصری کیوسک ها نیز یادآور شد: این عملیات در جهت ارتقای زیباسازی 
سیما و منظر شهری، شامل رنگ آمیزی بدنه، نصب سایبان متحدالشکل و 

جمع آوری اجناس خارج از محوطه فعالیت کیوسک است.
 

مدیرعامل سازمان قطارشهری قم  خبرداد:

نصب تجهیزات فاز اول خط A مترو قم
مدیرعامل سازمان قطارشهری قم از نصب تجهیزات فاز اول خط A مترو 
قم خبر داد. مهندس منصور درویشی، با بیان اینکه با حمایت مسئولین 
استان، شورای اسلامی، شهرداری و استانداری قراداد خرید تمام تجهیزات 
فاز اول خط A مترو بسته شده است گفت: تمام این تجهیزات پس از تست 
وارد کارگاه ها شده است. وی در ادامه گفت: برخی تجهیزات مورد نیاز مانند 
سوزن کراس و پد های ارتجاعی زیر پابند های ریل گذاری، برای اولین بار در 
کشور بومی سازی شده و با موفقیت در مترو قم نصب شده است. مدیر عامل 
مترو قم در پایان گفت: مترو قم دارای 2 خط A و B است که خط A به طول 
1۴.۷ کیلومتر با 1۴ ایستگاه از قلعه کامکار آغاز و تا مسجد مقدس جمکران 
ادامه خواهد یافت. درویشی افزود: فاز اول این خط به طول ۶ کیلومتر از قلعه 
کامکار تا میدان مطهری با 2 ایستگاه مسافری و ۴ ایستگاه عبوری در نیمه 

نخست امسال به بهره برداری خواهد رسید.

برای نخستین باردر قم صورت  گرفت ؛

اجرای طرح بیمه تکمیلی رانندگان تاکسی
سرپرست سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از اجرای طرح بیمه تکمیلی 
رانندگان تاکسی برای نخستین بار در قم خبرداد و گفت: تاکنون به این تعداد 

و حجم بیمه تکمیلی رانندگان تاکسی در استان قم انجام نشده است.
علی نیک با اشاره به اجرای طرح بیمه تکمیلی رانندگان تاکسی در قم 
اظهار داشت: با توجه به درخواست رانندگان تاکسی مبنی بر انجام بیمه 
تکمیلی آنان، این موضوع در اولویت قرار گرفت و در مرحله نخست یک هزار و 

300 راننده تاکسی شهر قم از بیمه تکمیلی بهره مند شدند.
وی با بیان اینکه بیمه تکمیلی رانندگان با کمترین نرخ انجام شده است، 
تصریح کرد: با توجه به استقبالی که از این طرح صورت گرفته، آماده ایم تمام 

پنج هزار راننده تاکسی فعال در شهر قم را بیمه تکمیلی کنیم.
سرپرست سازمان تاکسیرانی شهرداری قم ابراز کرد: بیمه تکمیلی رانندگان 
تاکسی توسط شرکت تعاونی تاکسیداران انجام شده و هزینه تعیین شده برای 
هر راننده تاکسی و افراد خانواده آنان ۴۵ هزار تومان بوده که از این مبلغ پنج 

هزار تومان و ۴00  آن هزینه های اداری شرکت تعاونی است.

استاندار قم با تاکید برپا برجا بودن محدودیت های 
کرونایی مطابق با شرایط زرد در این استان گفت: 
و  شدیدتر  محدودیت ها  اعمال  بر  نظارت ها  باید 
بیماری  جدید  موج  آغاز  شاهد  تا  شود  تر  جدی 

نباشیم.
بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن 
شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار 
داشت: بر اساس گزارش هایی که در این جلسه 
ارائه شد، موج جدیدی در برخی کشورهای دنیا از 
جمله در استان های جنوبی کشور رخ داده که جای 
هشدار و اخطار دارد و باید از عادی انگاری و سهل 

انگاری پرهیز کنیم.
در  شده  داده  به گزارش  اشاره  با  همچنین  وی 
خصوص  میزان رعایت پروتکل ها در روز انتخابات 
گفت: خوشبختانه مردم به خوبی رعایت کردند و 
و  نظارت  هیات های  اعضای  و  بهداشت  ماموران 
مراقبت نیز بیشترین مراقبت ها را انجام دادند تا 
رای گیری  در  بهداشتی  شرایط  در  مختلف  افراد 
این  عملکرد  ادامه  در  قم  استاندار  کنند.  شرکت 
استان در موضوع نظارت بر پروتکل های بهداشتی 

و  کرد  ارزیابی  خوب  نیز  را  اخیر  انتخابات  در 
رعایت  و  بهداشت  نهایت  با  انتخابات  امر  گفت: 

دستورالعمل های بهداشتی انجام شد.
اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
معظم  به رهبر  کووبرکت  واکسن  اول  دُز  به تزریق 
الگوی  به عنوان یک  را  اقدام  این  انقلاب اهمیت 
موثر برای جامعه مورد توجه قرار داد و یادآور شد: 
واکسن  از  استفاده  کنار  در  دارد  بنا  کرونا  ستاد 
داخلی، واردات واکسن را نیز ادامه دهد و برنامه 
شده  ریزی  برنامه  سنین  برای  واکسیناسیون 
بهداشتی  ماموران  کرد:  بیان  وی  شود.  اجرا  هم 
دانشگاه علوم پزشکی استان با جدیت زیاد اجرای 
طرح واکسیناسیون کرونا را در دستور کار خود قرار 
دادند و آن را دنبال می کنند.از ابتدای اجرای طرح 
واکسیناسیون کرونا در قم حدود ۶1 هزار دُز واکسن 
تزریق شده است. قم از روز بیست و نهم خردادماه از 

منطقه نارنجی وارد منطقه زرد کرونایی شد.

استاندار قم خواستارشد:

تشدید نظارت  ها براعمال محدودیت های کرونایی 

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

کلاهبرداری با شگرد دریافت بیعانه از کاربران  
رئیس پلیس فتا استان قم به شهروندان در خصوص پرداخت بیعانه در سایت ها و فروشگاه های 
اینترنتی که با درج آگهی فروش محصولات ارزان قیمت اقدام به کلاهبرداری از کاربران می کنند، 

هشدار داد. 
 سرهنگ  علی موالی اظهارداشت: دریافت بیعانه، یکی از شگردهای کلاهبرداری توسط مجرمان 
سایبری در سایت های فروشگاهی می باشد به طوری که برخی کاربران به دلیل قیمت مناسب اجناس 
مبلغی را به عنوان بیعانه پرداخت می نماید که متاسفانه کلاهبرداران پس از دریافت وجه از پاسخگویی 
به تماس مالباختگان امتناع می کنند. وی افزود: شهروندان باید دقت داشته باشند هرگونه پرداخت 
بیعانه در فروشگاه های آنلاین می تواند زمینه ساز کلاهبرداری اینترنتی از آنها شود، لذا تحت هیچ 
عنوان پیش از رویت و دریافت کالا مبلغی را به حساب فروشنده واریز نکنند. سرهنگ موالی ادامه داد: 
با توجه به تأکیدات و هشدارهای پلیس و سایر نهادهای مربوطه متأسفانه این روز ها ساختمان پلیس 
فتا محل رفت و آمد مراجعه کنندگانی است که در خرید اینترنتی مورد سوء استفاده قرار گرفته و در چند 
ماه گذشته تعداد قربانیان افزایش چشمگیری داشته است. رئیس پلیس فتا استان قم درباره چگونگی 
قرار نگرفتن در دام کلاهبرداران سایبری گفت: کاربران به سادگی فریب وعده های پوچ و تبلیغات اغوا 
کننده کلاهبرداران را نخورده و قبل از دیدن کالا و اطمینان اصالت آن و همچنین مدارک کالا اقدام به 
پرداخت بیعانه نکنند، همچنین در خصوص صحت هویت فرد مقابل بررسی های لازم را صورت دهند.

شهروندان  به  بانکی  حساب های  از  غیرمجاز  برداشت های  و  مالی  کلاهبرداری های  درباره  وی 
هشدار داد و گفت: برای خرید امن حتما از فروشگاه های دارای ای نماد هستند اقدام کنید. خرید از 

فروشگاه هایی که فقط در شبکه های اجتماعی فعال هستند و ای نماد ندارند اشتباه است.
سرهنگ موالی تاکید کرد: تا کالایی را از نزدیک ندیده اید به هیچ وجه مبلغی را به عنوان ودیعه واریز 

نکنید و بعد از دریافت کالا و اطمینان از کیفیت و قیمت آن، اقدام به پرداخت وجه کنید.
رئیس پلیس فتا استان قم بیان کرد: پلیس فتا به  صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی به شهروندان 
بوده و کاربران می توانند مشکلات خود را در خصوص فضای مجازی با مراجعه حضوری و همچنین 
استفاده از سایت پلیس فتا به آدرس www.Cyberpolice.ir بخش مرکز فوریت های سایبری، لینک 

ثبت گزارش های مردمی با ما در میان بگذارند.

سخنگوی اورژانس قم  خبرداد:

مصدومیت 25 نفر دربرخورد اتوبوس با پراید 
در  گفت:  قم  اورژانس  سخنگوی 
یک  با  اتوبوس  دستگاه  یک  برخورد 
پراید در ساعت  دستگاه خودرو سواری 
چهار و 3۵ دقیقه صبح روزشنبه 2۵نفر 

مصدوم شدند.
این  وقوع  به  اشاره  با  فراهانی  مهدی 
حادثه و اعزام آمبولانس برای امدادرسانی 
حادثه  مصدومان  گفت:  مصدومان  به 
اتوبوس  یک  و  آمبولانس  دستگاه   ۶ با 
شهید  بیمارستان های  به  آمبولانس 

بهشتی و فرقانی قم منتقل شدند. سخنگوی اورژانس قم در خصوص وضعیت مجروحان و مصدومان 
این حادثه بیان کرد: خوشبختانه حال عمومی مجروحان حادثه خوب است.

محمد رضا بهرامی، مدیرعامل هلال احمر قم،  نیزدر این خصوص گفت: در پی تماس مردمی در 
ساعت ۴:۴1 دقیقه بامداد  روز شنبه مبنی بر برخورد یک دستگاه اتوبوس و پراید در محور سلفچگان - 

قم، عوامل پایگاه امداد و نجات جاده ای سلفچگان به محل حادثه اعزام شدند.
این اتوبوس با 3۵ مسافر از کوه دشت به سمت کرج در حرکت بود که بنا بر اعلام پلیس راه علت حادثه 
تغییر ناگهانی مسیر پراید اعلام شده است.پلیس راه علت حادثه را تغییر ناگهانی مسیر پراید اعلام کرد.

 
معاون علوم پزشکی قم:

1۷ هزار تن در قم دوز دوم واکسن کرونا را دریافت کردند
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تا کنون 1۷ هزار و ۷۴۷ تن دوز دوم انواع واکسن 
کرونا را در استان قم دریافت کردند. سیامک محبی اظهار کرد: تاکنون ۴2 هزار و ۶0۴ نفر دوز اول 
واکسن کرونا و 1۷ هزار و ۷۴۷ نفر نیز دوز دوم را دریافت کرده اند.  رییس مرکز بهداشت قم با اشاره به 
روند کلی واکسیناسیون کرونا در این استان، افزود: مجموع واکسن های تزریق شده در قم به ۶0 هزار 

و 3۵1 دوز رسید.

تعداد شهرهای قرمز کرونایی در کشور دوباره رو به افزایش رفت، به 
طوری که 3۲ شهرستان از روز شنبه ۵ تیر ۱4۰۰ در وضعیت قرمز 
قرار خواهند گرفت که تهران نیز با توجه به شیب افزایش ابتلا، در 

آستانه وضعیت قرمز کرونایی است.

مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان 
قم از مردم استان خواست در صورت مشاهده روشن 
طریق  از  را  مراتب  روز،  در  معابر  لامپ های  بودن 
شماره تماس 121 به مرکز هوشمند فوریت های برق 

اطلاع دهند.
به گزارش روز شنبه روابط عمومی شرکت توزیع 

نیروی برق استان قم، سهیل کیانی پور با اشاره به 
روشن بودن برخی از لامپ های معابر در طول روز، 
وصل  و  قطع  تجهیزات  شدن  معیوب  را  آن  علت 
اتوماتیک روشنایی ها همچون دستگاه های ساعت 

فرمان نجومی یا فتوسل ها اعلام کرد.
وی با بیان اینکه اکیپ های عملیاتی شرکت توزیع 

برق به صورت روزانه نسبت به بازدید و سرویس و 
نگهداری این تجهیزات در سطح کل استان قم اقدام 
می کنند، خاطرنشان کرد: با توجه به الکترونیکی 
از  خروج  یا  و  شدن  معیوب  تجهیزات،  این  بودن 
از  بازه زمانی و در هر ساعت  تنظیمات آن در هر 

شبانه روز محتمل است.

مدیر روابط عمومی شرکت برق قم:

شهروندان قمی روشن بودن لامپ  معابر در روز را اطلاع دهند


